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Do ledna roku 2007 jsme vstoupili udiveni velmi teplou zimou, kdy v důsledku 
zimy-nezimy neustaly v kvetení sedmikrásky a občas i pampelišky, kosi 
vytahovali ze země žížaly a horko bylo i krtkům, což jsme poznali podle 
čerstvých kopečků hlíny na polích i v městském parku. Majitele Jihomoravské 
plynárenské zapotilo nejen teplé počasí, ale také  hrozba snížení zisků, 
protože v domácnostech nebylo nutno topit tak intenzivně jako minulou zimu 
a lidé se těšili, že ušetří.  Lyžaři marně vyhlíželi bílou úpravu krajiny, zato 
stavaři využili příznivých podmínek a nerušeně pracovali  nejen na zateplování 
domů v sídlišti Za Stadionem, ale i  na stavbě kanalizace v Bohuslavicích. 
Inu, jak už to bývá, jedni pláčou, druzí skáčou.   
 
V letošním roce jsme si 4. října připomněli 50 let od vypuštění sovětské 
družice Sputnik do Vesmíru. Za těchto padesát let mnohé pokročilo. Valchy 
a pračky s vířivým šroubem se změnily na automatické, jediný telefon v obci 
se zmnožil na mobilní telefony v kapsách nejen dospělých, ale i školní 
mládeže raného věku. O rozhojnění automobilů – o tom snad raději se ani 
nezmiňovat,  protože více a více tyto stroje vykazují známky přemnožení. 
Televizory, které nejdříve blikaly svou miniobrazovkou v několika málo 
domácnostech, jsou nyní standardem v barevném provedení a televizní 
labužníci si pořizují  o dost dražší  plazmové nebo LCD televizory s co 
největší obrazovkou. Tato skutečnost mi připomněla  úžasnou zprávu          
o nadbytku peněz u některých jedinců: na aukci v Praze na Žofíně  byl letos 
vydražen obraz  Františka Kupky Výšky, kupec za něj zaplatil neuvěřitelných 
22,1 milionů Kč.   
 
Chcete-li se společně se mnou  podívat, jak se věci měly v roce 2007, začnu  
s vaším dovolením astronomickou událostí. Třetího března jsme v nočních 
hodinách mohli pozorovat úplné zatmění Měsíce, a pokud bychom toho měli 
málo, stačilo počkat do 28. srpna na další úplné zatmění. Tady však bylo 
nutno pro efektní  podívanou udělat maličkost: koupit si letenku  a přepravit 
se na Aljašku, na západní pobřeží USA nebo Kanady, eventuelně odletět     
na východní  pobřeží Austrálie či houpat se při pozorování ve vlnách Pacifiku.  
Protože sice rádi cestujeme, ale všeho moc škodí,  zůstali jme v naší 
republice a doma v Kyjově. Tato skutečnost  byla důvodem naší účasti na  
událostech, o kterých si nyní budeme povídat. 
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UDÁLOSTI V REPUBLICE A VE SVĚTĚ 
 
 
Do nového roku vešlo v naší republice 71 občanů věkem 100 let a více, 
z nich 61 žen a 10 mužů. Dostali od České správy sociálního zabezpečení 
dárek – dva tisíce korun navíc k důchodu. 
 
Letošní začátek roku přinesl také jeden vykřičník. Rusko, které nám dodává 
ropu, se nedohodlo na cenách tranzitu s Běloruskem a to znemožnilo dodávky 
mj. i do naší republiky. Zastavení ventilů a řešení sporu  trvalo asi týden, 
ale situace umožnila prohlédnout zranitelnost naší ekonomiky.  
 
Myšlenky občanů naší republiky se nesly v očekávání růstu cen, zejména 
nejdůležitějších položek, tedy elektrické energie, plynu, vody, benzínu       
a potravin.   
 
V lednu se přes republiku  přehnala vichřice, která způsobila v lesích polomy.  
 
Po 230 dnech usilovných jednání a vzájemných napadání se poslanci 
v parlamentu shodli na složení naší vlády. Předsedou vlády se stal Miroslav 
Topolánek.  
 
Letošní leden byl podle meteorologů nejteplejší za 46 let. 
 
Těsně před půlnocí 4. února rozzářil oblohu nad velkou částí Evropy 
mimořádně jasný meteor – bolid. Podle výpočtů astronomů shořel ve výšce 
třiceti kilometrů nad obcí Čejč. Přesvědčil nás o užitečnosti atmosféry, 
protože do ní vstoupil rychlostí téměř osmdesát tisíc km za hodinu.  
 
Nejvyšší soud zrušil rozhodnutí Obvodního  soudu pro Prahu 1 a určil, že 
katedrála sv. Víta patří státu. Spor státu a církve se táhne již 14 let. 
 
24. května přiletělo do Brna na summit patnáct prezidentů středoevropských 
zemí. Jednali o záměru USA vybudovat v Česku a Polsku protiraketovou 
základnu, o situaci v Kosovu  a o podobě Evropské unie. 
  
V červenci  vypukl v Uherském Brodu obrovský požár ve firmě na zpracování 
ojetých pneumatik. Hustý černý dým se táhl až k Luhačovicím. Voda a pěna 
na hašení nezabíraly, proto místo požáru hasiči s pomocí vojska zahrnovali 
zeminou.  
 
Na severním pólu tají ledy a Rusko, USA a Norsko si začaly dělat nároky   
na toto území, protože jsou zde nedotčené zásoby ropy. Všichni se snažili 
dokázat, že území patří právě k jejich teritoriu.  
 
Uprostřed léta bojovali hasiči i dobrovolníci v jižním Řecku s rozsáhlými 
požáry, které si vyžádaly  65 obětí a způsobily obrovské škody. Spáleno bylo 
nejméně 228 tisíc hektarů lesů, 41 tisíc hektarů vinic, olivových              
a citrusových hájů. Oheň zahubil 73 tisíc ovcí, zničil 150 tisíc domů a sto 
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dvacet vesnic ve vnitrozemí.  Protože požáry vypukly na mnoha místech       
a v krátkém časovém odstupu, množily se dohady, že byly založeny nějakou 
teroristickou skupinou. Aby nebylo všeho dost, do pustošení Řecka se dala   
i voda. Jen co uhasly požáry, přišly mohutné lijáky, mnohde s krupobitím, 
tentokráte zase v severní části země.  
 
Zemřel herec Josef Vinklář, známý zejména jako doktor Cvach ze seriálu 
Nemocnice na kraji města. 
 
Praktiční lékaři ve středu 19. září zavřením svých ordinací vyjádřili protest 
proti nedostatečným úhradám od zdravotních pojišťoven. 
 
V Mikulčicích shořela do základů administrativní budova archeologického 
výzkumu u národního památníku. V ohni skončily cenné předměty 
archeologických výzkumů, depozitáře, archiv dokumentace.  
 
V New Yorku se sešli světoví státníci, aby diskutovali na téma globální 
oteplování a snižování zplodin v ovzduší, šetření energií.  Prezident Václav 
Klaus oproti většině tvrdil, že činnost člověka na oteplování planety nemá 
žádný vliv. Ať je to, jak chce, každopádně  vědci hlásí, že se nebývale  
rychle zmenšuje ledovec v Antarktidě a stejně tak slábne ledová pokrývka 
v Alpách a Arktidě.  Teploty oceánské hladiny a vzduchu od konce 
devatenáctého století vzrostly o 0,9oC. Protože pod svícnem bývá největší 
tma, vážení pánové byli při svém rokováni upozorněni, že budova OSN, v níž 
se setkání uskutečnilo, je příkladem mrhání energií.  
 
V září jsme si připomněli 70. výročí smrti prezidenta Masaryka. Ve stejném 
měsici oslavila Dana Zátopková, česká atletická legenda, 85. narozeniny. 
  
V rámci sporu o otcovství na základě rozborů DNA odhalil žďárský soud 
nepříjemnou skutečnost, že v třebíčské nemocnici vyměnili zdravotníci dvěma 
rodičkám novorozené děti. Protože od záměny dětí uběhlo deset měsíců      
a matky si na zaměněné děti zvykly, nastaly problémy s jejich předáním. 
Hledal se viník, rodiče požadovali finanční odškodné.  
 
V září zahynulo na silnicích České republiky  112 lidí.  
 
Podle údajů tisku zaujala Česká republika nechvalné páté místo v žebříčku 
největších výrobců skleníkových plynů v přepočtu  na jednoho obyvatele.   
 
ČEZ, dodavatel elektrické energie,  byl za 9 měsíců letošního roku ziskovější 
než za celý loňský rok. Zisk firmy za rok 2006 činil 28,8 miliardy Kč. 
 
Plynárenská společnost od prvního října opět zdražila dodávky plynu           
pro domácnosti. Citelně vzrostly ceny potravin - másla, mléka a mléčných 
výrobků.  
 
Nizozemsko a Velkou Británii zasáhla v listopadu veliká mořská bouře. 
Meteorologové varovali před vysokým vzedmutím mořské hladiny. V obou 
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zemích uzavřeny protipovodňové bariéry, které byly zatím vyzkoušeny pouze 
v rámci cvičných poplachů. 
 
Hlasování o nejabsurdnější bankovní poplatek. Tato soutěž se v naší 
republice pořádá již čtvrtou sezónu. Vyvolána byla z důvodu údivu nad 
chováním bank, které klientům účtují bankovní poplatky prakticky            
za cokoliv, takže připomínají spíše pokuty za obtěžování banky klientem.       
Ve svých domovských zemích tyto praktiky neprovozují.  
 
Celá druhá půle roku se nesla v diskuzích o zdražování a oznamování dalšího 
růstu cen. Mléko až 19,- Kč z 12,-, máslo z 28,- téměř na 40,- a rohlíky 
na 2,50Kč. Vzrostly i ceny chleba a pečiva, mléčných výrobků. Zdražení 
pekařských výrobků bylo podle tisku způsobeno růstem ceny obilí. Další 
zdražování bylo způsobeno nárůstem ceny ropy, od října plynu, v listopadu 
oznámily Vodovody a kanalizace, že od nového roku zdraží vodné a stočné.  
 
Podle údajů Českého statistického úřadu vzrostly ceny pečiva v porovnání 
s listopadem roku 2006 o 18%. Cena chleba vzrostla o 23,8%, mouka        
o 56,7%, mléka o 38,8% a másla 46,6%. Dvouciferný růst cen potravin byl 
naposledy v roce 1996. 
 
Po českých silnicích jezdí 4,4 milionu aut. Za rok 2007 jich přibylo        
250 tisíc, v roce 1994 jich bylo 2,92 mil. Podle tři roky starých statistik 
připadalo v Česku na kilometr silnice 68 aut.  
 
Zaměstnanec pražské bezpečnostní agentury ukradl z firemního trezoru více 
než půl miliardy korun. Protože bylo záhy známo jméno pachatele, bylo      
po něm vyhlášeno pátrání a za informaci o něm byla vypsána odměna 
2 000 000 Kč. 
 
Čtvrtého  prosince stávkovali učitelé na protest proti nedostatečnému 
financování školství ze státního rozpočtu. Chybí prostředky na platy i učební 
pomůcky.  
 
Velký nápor klientů – uživatelů internetového bankovnictví způsobil v závěru 
prosince kolaps systému internetového bankovnictví České spořitelny a ČSOB.  
 
O půlnoci z 20. na 21. prosince naše republika vstoupila do schengenského 
prostoru. V rámci Evropské unie nyní můžeme cestovat bez pohraničních 
kontrol. Na obou stranách hranic však panují obavy z  možného nárůstu 
kriminality.  
 
Milovníci slivovice nejenom v Kyjově, ale v celé republice, se radovali: jejich 
oblíbený mok je zachráněn. Evropský parlament odhlasoval, že pálenka      
ze švestek se smí jmenovat Slivovice. Podle původního hlasování z výboru    
pro potraviny by se měla slivovice vyrábět z potravinářského lihu. Teprve 
druhé hlasování chybu napravilo. Již jednou jsme se museli vypořádat 
s rozhodnutím evropských úřadů, a sice v případě Tuzemského rumu. Slovem 
„rum“ se totiž může označovat pouze lihovina připravená z cukrové třtiny, 
zatímco „náš rum“ se připravuje z bramborové melasy. Český člověk je však 
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zvyklý si po svém poradit s úředními rozhodnutími, se kterými nesouhlasí: 
v obchodech se okamžitě objevily známé litrové, půllitrové nebo i menší láhve 
českých výrobců rumu s nápisy: Tuzemák, Božkov originál Tuzemský. A my, 
čeští spotřebitelé, jsme se poťouchle usmívali.   
 
 

UDÁLOSTI V NAŠEM MĚSTĚ 
 

Leden 
 
Předsedou redakční rady  Kyjovských  novin se stal nový kyjovský 
místostarosta Antonín Kuchař. 
 
Nově otevřené Informační centrum města Kyjova v rekonstruovaných 
prostorách na Svatoborské ulici nabízí propagační materiály, turistické 
informace, prodej upomínkových předmětů, přehled akcí a ubytování. 
Poskytuje služby veřejného internetu. 
 
Nový rok přinesl změnu v evidenci psů. Každý majitel musí svého psa ohlásit, 
ten dostane svou známku, která je nepřenositelná. Poplatek za psa 
v rodinném domě činí 360,- Kč, ve vícebytových domech je to 900,- Kč.  
 
Střední odborné učiliště slavilo sté výročí své existence. Přesněji řečeno,  
učiliště  je výsledkem sloučení kyjovských učilišť pod jednu hlavičku, přičemž 
právě zemědělské učiliště na Urbanově ulici zahájilo provoz v roce 1907    
pod názvem  Zimní hospodářská škola se zemědělskou poradnou.  
 
Připomněli jsme si 150. výročí narození  Josefa Klvani, prvního  ředitele 
kyjovského českého gymnázia. 
 
V rámci příprav na Slovácký rok se ve výběrovém řízení na umělecký plakát 
Slováckého roku sešlo  dvacet návrhů, z nichž  byla vybrána práce  Jany 
Bartošíkové.   
 
6. ledna dopoledne se před kostelem shromáždili  dobrovolníci – děti 
převlečené za tři krále. V doprovodu dospělých osob a vybaveni zapečetěnými 
pokladničkami se vypravili do kyjovských ulic pro dobrovolné finanční 
příspěvky Tříkrálové sbírky, pořádané  Charitou. Jak jejich cesta po Kyjově 
probíhala?  Někde otevřeli, někde ne, tři králové byli trpěliví a na nikoho se 
nezlobili. Kdo otevřel a přispěl, nelitoval. Odměnou mu bylo přání štěstí, 
zdraví a dlouhých let, v mnoha případech i s hudebním doprovodem houslí     
či kytary. Ve městě Kyjově přispěli občané 190 179 korunami, v celém 
kyjovském děkanátu, což je kromě Kyjova dalších 23 obcí, činila vybraná 
suma 816 569 Kč.  
 
12. ledna mezi nás přišla nová kyjovská občanka, Natálie Krakovičová 
s mírami 3,60kg a 51 cm. Jako první narozené dítě roku 2007 ji přivítal 
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starosta města a do nového života dostala od města jako dar peněžní 
odměnu 10 000 Kč.  
 
Městský stadion byl vybaven halogenovým osvětlením. Nadšení pana 
Vrbovského a členů jeho Atletického klubu bylo veliké, protože doposud 
museli při zimním tréninku běhat ve tmě. 
 
Se změnami v poskytování sociální péče a hlavně změnami ve financování 
těchto služeb přišly i změny v pojmenování zařízení, která tuto péči 
poskytují. Ústav sociální péče byl přejmenován na Domov Horizont, Domov 
důchodců na Centrum služeb pro seniory a Pečovatelská služba je            
od letošního roku vedena jako Centrum sociální péče.  
 
Díky teplé zimě mohli stavaři nerušeně  pracovat. Na stadionu bourali budovu 
u basketbalové haly, pokračovaly práce na zateplení domů na sídlišti        
Za stadionem. Domy získaly nová plastová okna, vstupní dveře a v závěru  
získaly i  příjemné barevné nátěry fasád.  
 
Kyjovské noviny pošta řadí mezi reklamní tiskoviny. Protože je mnoho 
občanů, kteří si nepřejí nacházet ve schránce kvanta reklamních letáků a 
mají to na schránce uvedeno, hrozí nebezpečí, že jim nebudou noviny 
dodány. Proto se na schránkách objevily další informace:  „KN ano“.  
 
Reklamní letáky někteří občané vítají, jiní je považují za mor.  Ti první je 
studují, kochají se barevnými obrázky,  s letáky v ruce pak podobni lovcům  
chodí do patřičných obchodů a zboží s označením „akční cena“, „cenová 
bomba“, apod., hledají v regálech. Nenajdou-li, jsou zklamáni a vyhlížejí 
nové příležitosti.  Ti druzí  se sveřepým odhodláním lepí na své schránky 
štítky „NECHCI  REKLAMU“ a lají člověku, který navzdory výraznému 
upozornění přece jejich schránku zaplní informacemi o nejnovějších 
výhodných koupích.  
 
Jízdní řád městské dopravy zaznamenal změnu. Zastávky byly rozděleny    
na pásma v závislosti na délce jízdy, každá zastávka má přiděleno své číslo   
a pásmo. Cena za jízdné v rámci jednoho pásma nebo do sousedního přijde  
na 6,- Kč, pokud je cesta delší, tedy přes dvě pásma,  platí se jízdné       
7 Kč.  Senioři nad 70 let s trvalým pobytem v Kyjově či Bohuslavicích mohou 
vlastnit zvláštní průkazku, která je opravňuje ke slevě, jízdné je pak       
za pouhé 2,- Kč. Slevu mají i  děti od 6 do 15 let a majitelé průkazek ZTP 
a ZTP-P. Děti do 6 let jezdí zdarma.  
Těm,kdo MHD cestují častěji, vyplatí se pořídit si platební kartu. Jízdné je 
pak o 1,- Kč levnější. 
 
V lednu a únoru byl odbor sociálních věcí a zdravotnictví městského úřadu  
dva dny v týdnu, tj. čtvrtek a pátek, uzavřen pro veřejnost. Důvodem byl 
enormní nárůst práce úřednic v souvislosti s přechodem  na novou legislativu. 
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Únor 
 
Rada města na svém zasedání 5. února rozhodla, že provoz koupaliště 
v Kyjově i v Bohuslavicích, jakož i provoz smuteční síně a hřbitovů v Kyjově, 
Nětčicích a Bohuslavicích, bude po dobu jednoho roku zajišťovat firma Ekor. 
 
Vlastivědné muzeum uspořádalo výstavu s názvem Byl jsem velitelem 311. 
perutě.  
 
6. února se v Radniční galerii sešli hosté na vernisáži výstavy Írán – 
fotografie Jiřího Sladkého.  
Stejného dne se v rámci cyklu Planeta Země – naše domovina  konala  
cestovatelská přednáška o této vzdálené zemi.  
 
Jarní prázdniny byly od 12. do 16. února, zápis do prvních tříd proběhl      
o týden dříve, tj.  8. a 9. února.  Obecně závaznou vyhláškou města Kyjova 
byly sice stanoveny školské obvody, ale přesto měli rodiče možnost si školu 
pro své dítě vybírat.  
 
Od 22. ledna do 9. února trval zákaz návštěv v nemocnici z důvodu epidemie 
chřipky. 
 
Dům dětí a mládeže nabídl dětem aktivity pro jarní prázdniny. Někteřé jely 
na týden na Hutisko-Solánec, další zůstaly v Domečku a tvořily keramiku, 
vystřihovaly obrázky z papíru, sportovaly, hrály společenské hry, nebo 
sledovaly pohádky na videu. 
 
Domov Horizont pořádal turnaj ve stolním tenisu, který je mezi klienty velmi 
oblíben. Sjelo se třicet závodníků z celého jihomoravského kraje. 
Další sportovní událostí v Domově Horizont  byl lyžařský kurz, tentokrát jeli 
jen začátečníci a nelyžaři. 
 
Členové Organizace nevidomých a slabozrakých uspořádali turnaj 
v showdownu. Na akci přijely týmy z celé republiky. 
 
Škola na Újezdě hostila mezinárodní výstavu plakátů s tématem sjednocování 
Evropy. Výstavu zahájil Jiří Dienstbier, bývalý český ministr zahraničí, 
nynější  Rada pro mezinárodní vztahy. Druhá část výstavy nazvané Evropská 
identita očima mladých výtvarníků byla umístěna do Art mlýna 
v Bohuslavicích.  
 
Kyjovská  firma Dobrá masna dostala pokutu za výskyt bakterií listerie 
v játrovém salámu. 
 
Ceny pohonných hmot v únoru u benzinové pumpy na ulici Mezi Mlaty, jež 
patří firmě Eurooil – Čepro, byly v jednotné výši:  Natural 95 , Special 91 a 
Diesel, vše za 26,70 Kč. 
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Únor je časem výročních schůzí. Faktury za loňský rok byly zaplaceny, 
dotace a příjmy utraceny, jako třešničky na dortu vypadají  zprávy o akcích  
úspěšných  i chvályhodných. Na shromážděních členů jsou čteny  výroční 
zprávy nejrůznějších zájmových spolků. V únoru se takto sešli chovatelé 
drobného zvířectva i vyznavači technických sportů – cyklotrialisté, letečtí 
modeláři a radisté.  
 
Konec února byl ve znamení karnevalu. Jeden rej byl ve škole pro sluchově 
postižené, druhý pořádalo Městské kulturní středisko na Domě kultury. 
Maminky šily kostýmy, některé děti měly převlek vypůjčený, nebo koupený 
v obchodě. Bohatý program a nadšené princezny, čarodějové, berušky, 
loupežníci a jiné pohádkové postavy se hemžily ve vyzdobených prostorách    
a rozzářené oči dětí  pozorovaly opravdové dospělé kouzelníky na podiu, jak 
předvádějí nejrůznější triky.  
 

Březen 
 
V městské knihovně  byl slavnostně zahájen 10. ročník akce Březen - měsíc 
internetu pod názvem „Výhoda pro znevýhodněné“.  
 
Od prvního ledna letošního roku poskytuje knihovna přístup na internet 
zdarma. Aby se zájemci mohli vystřídat, bylo pobývání u monitoru časově 
omezeno na půl hodiny.  
 
27. března oslavil 90. narozeniny jeden z čestných občanů našeho města, 
Vladimír Nedvěd, bývalý příslušník 311. bombardovací perutě RAF za druhé 
světové války. Vlastivědné muzeum uspořádalo k této příležitosti výstavu 
s názvem „Byl jsem velitelem 311. perutě“ a nabídlo  ke koupi stejnojmennou 
knihu vzpomínek Vladimíra Nedvěda.  
 
ČSAD Kyjov udělalo  mezi cestujícími průzkum, jehož účelem mělo být  
zjištění spokojenosti cestujících s autobusovou dopravou, poskytovanými 
službami, činností informační kanceláře ČSAD, přístupem zaměstnanců ČSAD, 
spokojenost s vybavením autobusového nádraží, kvalitou vozového parku, 
jízdními řády apod.  Za tím účelem bylo rozdáno  množství anketních lístků. 
Rozdávali je revizoři a řidiči autobusů, k dispozici byly také v informační 
kanceláři ČSAD.  
 
V Informačním středisku byli již v březnu připraveni na letošní Slovácký rok. 
Pro zájemce byly vydány letáky s programem významné akce, a to  nejen 
v češtině, ale i v angličtině, němčině a jiných jazycích. K prodeji bylo CD 
s názvem „Kyjov, hledání duše města“. Autorkou komentáře tohoto 
prezentačního CD byla spisovatelka Jarmila Bednaříková a svůj hlas         
mu propůjčil herec Josef Somr.  
 
Programová rada Slováckého roku oslovila firmy na náměstí, které by měly 
zájem o návštěvu Jízdy králů. Městské kulturní středisko dalo veřejnosti 
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k dispozici  informace o podmínkách pronájmu prodejních míst na náměstí 
během konání Slováckého roku.  
 
Mateřské centrum Kamarád uspořádalo v Kyjově Týden opravdových plen. 
Zájemci viděli výstavku dětských plen, které však s těmi bavlněnými starými 
už nemají nic společného. Hlavně se nemusejí vyvařovat po použití. Součástí 
akce byla i beseda s pediatrem  a prezentace výrobců.                        
 
Základní umělecká škola uspořádala školní kolo soutěže ve hře na klavír. 
Mladí i malí klavíristé byli rozděleni do kategorií podle věku. S čím  se 
potýkali? Někteří s notami, jiní s trémou, našel se i takový, který se 
pochlubil redaktorce Televize Slovácko Veronice Holerové, že  neměl potíže 
s ničím.  
 
Ze soboty na neděli 24. a 25. března  jsme posunuli své časomíry o jednu 
hodinu vpřed. Tradiční diskuse o nevhodnosti posunu byly opět jen výkřikem        
do éteru. Údajně toto opatření přináší úspory elektrické energie, v praxi je  
však doposud nikdo neviděl. Jako první zaznamenali změnu příznivci 
basketbalu, zahrádkáři, cestující, prodavači v obchodech s nedělním 
prodejem. V nedělním ránu zahrádkář spěchající na výroční schůzi 
zahrádkářského svazu jedním uchem vnímal rachot bubnu nesoucí se do 
širokého okolí z basketbalové haly, kde se odehrávaly boje kyjovské 
sportovní omladiny, druhým uchem pak vnímal noty ptactva nebeského, jež  
si tradičně z lidského čarování s časem pranic nedělalo. Vstávalo ještě za 
tmy a své svatební písně předvádělo podle zavedených ptačích pořádků.  
 
Odpoledne 25. března si členové mužského sboru Slováckého souboru vyleštili 
holínky, okartáčovali kacabajky, naladili hlasivky a vyrazili k radnici. Tam 
společně s přáteli z Napajedel, Milotic, Ratíškovic a Svatobořic-Mistřína, 
povzbuzováni mnoha občany v civilu, zahájili důležitý akt – otvírání sklepů. 
Se zpěvem se šlo na Šištót, kde účastníky očekávalo překvapení v podobě 
pravého pomerančového burčáku. Ten se prý teď vzhledem k problémům 
s globálním oteplováním bude dělat běžně. V prostoru před sklepy bylo 
veselo, sluníčko k tomu dodávalo atmosféru pravého a toužebně očekávaného 
jara. Kvetoucí meruňky a zlatý déšť vše zdobily, vzduch voněl...  
 
V Radniční galerii se svými obrazy pochlubila paní Libuše Sedlářová z Kyjova. 
Jejím hostem na vernisáži byl  přítel paní Sedlářové, známý zpěvák Láďa 
Kerndl.   
 
V Radniční galerii se  setkali představitelé města s řediteli škol u příležitosti 
Dne učitelů. 
 
23. března v Bohuslavicích proběhl košt vín. 
 
Situace kolem výstavby parkoviště u nemocnice se zkomplikovala. Projektant 
domu při finálních výpočtech zjistil závažnou chybu ve výpočtu nákladů      
na stavbu parkovacího domu. Zjistilo se, že skutečné náklady by byly tak 
veliké, že uvažované prostředky na stavbu nejsou k dispozici a nikdo není 
ochoten je dát. Bylo tedy rozhodnuto  zřídit pouze plošné parkoviště. Na 
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vedoucích místech se vedly spory, kdo vše zavinil, protože na zpracování 
projektu již bylo vynaloženo půl milionu korun.  
 
Do Kyjova přijela Miki Isochi, japonská mezzosopranistka a Kyoko Asaka, 
klavíristka, obě držitelky předních cen z mezinárodních soutěží. Vystoupily 
s pěveckým recitálem v rámci Kruhu přátel hudby. 
  
Bezpečně a zdarma, Rozumím si s počítačem, Manipulujeme se soubory       
a adresami, Jak na internet – to byly názvy přednášek uskutečněných 
v městské knihovně v rámci akce Březen – Měsíc internetu. 
 

Duben 
 
Přelom měsíce března a dubna připadl na víkend, proto jsme přiznání k dani 
z příjmu  mohli podat ještě i v pondělí 2. dubna. Výpočet daní, práce 
neoblíbená, obávaná, ale povinná, každoročně děsí všechny účetní.  Koncem 
března, protože většina lidí si podání daně nechává až na poslední dny, měl 
finanční úřad prodloužené úřední hodiny.  
 
Od 1. dubna byla posílena městská hromadná doprava o nedělní spoj. Stalo 
se tak na žádost občanů, kteří neměli v neděli možnost dopravit se na 
návštěvy do nemocnice. Linka vyjíždí kolem 13. hodiny z Bohuslavic, jede 
přes Boršov, sídliště Zahradní, Nětčice, Újezd, Palackého a autobusové 
nádraží  k nemocnici. V 16.10 hodin se po stejné trase vrací zpět. 
 
V dubnu se prováděla plošná deratizace – ošetřovala se kanalizace, veřejné 
plochy a vybrané objekty.  
 
5. a 6. dubna měly školy velikonoční prázdniny.  O velikonoční neděli se na 
Domě kultury konala Velikonoční vinotéka  spojená s besedou u cimbálu. Košt 
vína a tanec zaplnily program až do půlnoci – a co bylo pak? Vážně nevíte, co 
je hlavní činností mužů o velikonočním pondělí?   
 
Na velikonoční pondělí byl „den otevřených dveří“ ve všech  bytech i domech, 
aby šohaji mohli konat své obchůzky. Příjemné slunečné počasí přispělo      
ke spokojenosti a radost  hochů byla převeliká, neboť dívky i ženy, 
vyšlahány vrbovým proutkem, budou podle zvyku po celý rok mladé, krásné a 
zdravé. 
 
U vstupu na kyjovský hřbitov byly ořezány přerostlé větve tújí, odstraněny 
některé přerostlé křoviny a vysazeny záhony květin.  
   
V Bohuslavicích uspořádal tamější Sokol pravidelný sběr železného šrotu. 
Ačkoliv všichni vždycky tvrdí, že mají uklizeno, vždy se najde dostatek 
železného nepořádku, který je vhodné odvézt do šrotu. Stejně tomu bylo i 
tentokrát. 
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Květen 
 
V Bohuslavicích se v květnu  pracovalo  na výkopech pro kanalizaci. Práce 
probíhaly na hlavní ulici v úseku u autobusové zastávky, ohleduplnost řidičů  
byla více než nutná.   
 
Mateřská a základní škola Za Humny uspořádala 6. ročník akce Prevence není 
nikdy dost, jejíž  součástí byl i Běh zdraví. S organizací pomáhal  klub Wu-
wej, knihovna, městská i státní policie. Běhu se účastnili nejen žáci 
pořádající školy, ale připojily se též  ostatní kyjovské základní školy. Kromě 
běžeckých závodů konala se i prezentace práce policie: výstava 
zabezpečovacích zařízení pro automobily, předvedení výcviku služebního psa. 
 
Občanské sdružení Kyjovské Slovácko v pohybu uspořádalo Májový Den Země.  
Součástí akce byly přednášky s ekologickou tématikou, nabídka knih          
o ekologii a v městském parku program pro děti. Počasí sice nebylo této akci 
nakloněno, přesto  proběhlo vše tak, jak bylo naplánováno. Na Dnu Země 
byla představena nově zřízená  Ekoporadna. 
 
Na kostele Nanebevzetí Panny Marie začala druhá etapa oprav, která 
spočívala ve výměně střešní krytiny. Dotací 150 tisíc Kč přispěl 
Jihomoravský kraj, 400 tisíc přidalo město Kyjov a 200 tisíc Ministerstvo 
kultury. Zbylé náklady byly uhrazeny ze sbírky věřících. 
 
Maturita a její sestra nervozita navštívila kyjovské střední školy.           
Na zdravotní škole letos dobíhal poslední ročník oboru Všeobecná sestra, 
děvčata absolvovala praktickou zkoušku na oddělení kyjovské nemocnice.   
 
Dechový orchestr ZUŠ Kyjov uspěl v konkurenci více než tisíce soutěžících. 
Postoupil do ústředního kola soutěže dechových orchestrů v Litvínově         
a umístil se na třetím místě.  
 
Plakát Slováckého roku získal na soutěži propagačních materiálů v Písku první 
místo. Protože ocenění z této soutěže obdrželi kyjovští i před čtyřmi lety, 
můžeme s pýchou a trochou nadsázky říci, že na první místa jsme zvyklí. 
 
V neděli 13. května uspořádalo Občanské sdružení Kyjovánek II. ve 
spolupráci s Městským kulturním střediskem pořad Kytička pro maminku. 
Vystoupily děti z Kyjovánku, Domu dětí a mládeže Kyjov, mateřské školy 
Nádražní a dětská cimbálová muzika Základní umělecké školy Kyjov.  
 
23. května se ve škole na Újezdě konala vernisáž výstavy Folklor očima dětí. 
Téma vztahující se k letošnímu Slováckému roku zpracovávaly děti v hodinách 
výtvarné výchovy během celého školního roku, nejlepší práce pak byly 
vybrány a vystaveny v galerii Ve škole. Nejlepší malí tvůrci byli odměněni.  
 
Bohuslavický Sokol uspořádal turnaj v nohejbalu neregistrovaných hráčů.   
Na této pravidelné  sportovní akci se vždy sejdou lidé, kteří jsou ochotni  
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pro čest své ulice bojovat s představiteli ulic jiných, a věřte, že veselo bylo     
od začátku až do konce turnaje. 

Červen 
 
K potěše mnoha dětí i jejich rodičů uspořádalo Město Kyjov, Městské 
kulturní středisko a Televize Slovácko akci s názvem „Prázdniny jsou        
za dveřmi“. Původně se předprázdninový rej měl konat o týden dříve, musel 
však být pro nepřízeň počasí odložen na 10. června. V náhradním termínu 
byly pak byly připraveny soutěže pro nejmenší děti, nafukovací skákací hrad, 
malé zájemce o jízdu uspokojila firma Kovosteel  pohádkovým vláčkem 
Steelinkou. Větší děti předváděly své pěvecké a taneční umění na pódiu před 
radnicí.  
V polovině  programu se stalo nevídané:  přihnal se zpočátku nenápadný 
černý  mrak, který pan starosta ve snaze zachránit pěkné odpoledne otipoval 
na čtvrthodinovou přeháňku. Ta se však nakonec ukázala být  hodinovou bouří 
s prudkým lijákem a kroupami, vše v takové intenzitě, že ačkoliv se všichni 
schovali pod stříšky zahrádek a průjezdů, kde hodlali počkat na modrou 
oblohu, záhy bylo jasné: vody je tolik, že akce končí.   
 
Anonym v telefonu ohlásil přítomnost bomby na poště. Po prohledání všech 
prostor naštěstí nebyla žádná výbušnina nalezena. Podařilo se zjistit 
pachatele, vlastně pachatelku: byla jí 19 letá dívka.  
 
Děti z mateřské školy Střed odjely na pětidenní pobyt v přírodě na chatu 
Radost ve Vřesovicích. Ubytovány byly v nově rekonstruovaných pokojích a 
označily pobyt jako „parádu“. Jak by ne, vždyť si po celých pět dní mohly 
zkoušet život piráta z Karibiku a jakožto hodní piráti hledat poklad. Během 
pobytu „na lodi“ si vyrobily pirátská trička, vlajku, složily si oslavnou píseň. 
O nalezený poklad se spravedlivě rozdělily a po pěti dnech se nezapomněly 
vrátit na pevninu – tedy do náručí svých rodičů.  
 
Sdružení V karanténě uspořádalo v městském parku pouť Mezi smrky. 
Vystoupili zde profesionální herci i amatéři, lidé z terapeutické komunity 
KROK, loutkoherci, profesionálové z brněnského Divadla v 7 a půl a herci 
Městského divadla Zlín.  
 
Od 20. 6. do pátku se v muzeu konaly Dny řemesel. Organizátoři ukázali 
dnešním lidem krásu ruční práce – výrobu krojových opasků, řezbářství, 
kovářství a výrobu keramiky. 
 
Představitelé města ocenili 35 nejlepších žáků škol. Slavnosti v Radniční 
galerii se zúčastnili i ředitelé škol. Jaká byla kritéria pro ocenění? Příkladné 
chování, prospěch, výsledků v soutěžích i olympiádách, reprezentování 
výtvarníků či muzikantů. 
 
V galerii Artmlýn v Bohuslavicích se uskutečnila  výstava olejomaleb Vincence 
Vrány. 
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Uprostřed červnových třicetistupňových veder pokračovala a byla dokončena 
výměna střešní krytiny na kostele. Práce nezáviděníhodná, vždyť muži 
šplhající po střeše byli po celý den vystaveni vysokým teplotám a prudkému 
slunci.  
 
Na Atletickém dnu města Kyjova se utkaly děti školního věku  v 
lehkoatletických disciplínách. Kromě tří kyjovských základních škol se 
účastnila i Základní škola pro sluchově postižené z Kyjova-Boršova, která 
tradici Atletického dne před osmi lety založila.  Zástupci gymnázia se letos  
nemohli zúčastnit, protože v tomto termínu byli na školních výletech. 
Nejlepších výsledků dosáhli žáci ze základní školy Újezd.  
 
Soubor Kyjovánek se probojoval do celostátního kola soutěže dětských 
národopisných souborů. 
 
V kostele Nanebevzetí Panny Marie se konal slavnostní závěrečný koncert 
festivalu Concentus Moraviae. Pěvecké sdružení Moravských učitelů dirigoval 
Lubomír Mátl.  
 
Střední odborné učiliště automobilní oslavilo čtyřicet let své existence.      
Při této příležitosti se sešli  bývalí učitelé i žáci a prohlédli si celé učiliště.   
 
Červen byl bohatý na výstavy. V Radniční galerii  vystavoval Miloslav Vadas 
obrazy a bonsaje, v Galerii Doma se pochlubil Jiří Bakala kresbami. 
V kostele Československé církve husitské na Seifertově náměstí byla k vidění 
výstava obrazů „Roztroušená skleróza v Čechách“. Pro pamětníky byla 
zajímavá výstava fotografií Karla Fialy v galerii Pod Schody. Na fotografiích 
byl totiž zachycen život v našem městě v 60. a 70. letech minulého století. 
Lidé se často na fotkách poznávali, připomínali si události těch let, 
vzpomínali.  

Červenec 
 
V městské knihovně bylo  zavřeno z důvodu malování výpůjčních prostor. Pro 
zvláště náruživé čtenáře byla otevřena knihovna v Bohuslavicích. Prázdninový 
provoz, tedy „zavřeno“, měla i Radniční galerie. 
 
Nájemníci městských bytů, které byly určeny k prodeji, s napětím očekávali 
oznámení o ceně svého bytu. Situace se však vyvíjela tak, že ani do konce 
roku se výši úhrady nedověděli. 
 
Červenec je časem senoseče.  Čas sekáčů přišel i do ulic města               
a do městského parku. Pracovali s takovou vervou, že posečená tráva ležela 
rozházená po celé šířce chodníků i na vozovce. Co s touto zelenou pohromou? 
Někteří majitelé přilehlých domů vyrukovali s košťaty a chodníky před svými 
domy umetli, jiní počkali, až tuto práci za ně udělal vítr. Kromě posečení 
trávy byly ořezány větve některých stromů v ulicích města, aby tyto 
neohrožovaly provoz na silnici. Na cestách v městském parku likvidovali trávu 
chemickým postřikem. 
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Konec měsíce července byl ve znamení horečných příprav města na Slovácký 
rok. Uklízely se  veřejné plochy, upravovaly  květinové záhony aj. 
 
Před školou na Újezdě byl položen nový chodník ze zámkové dlažby           
a vybudován prostor pro zastávku městské dopravy.   
 
Kyjovští občané, kteří letos slavili jubileum 80 let svého života, byli přijati 
vedením města. Oslavenci si  popovídali se starostou a místostarostou. 
Setkání bylo natolik příjemné, že  vyvolalo potřebu podělit se o spokojenost  
i s ostatními občany města. Jak? Upřímným poděkováním v Kyjovských 
novinách.  
 
Na boční zdi radnice vedle vchodu Městské policie je umístěna novinka: 
informační kiosek, který po čtyřiadvacet hodin denně nabízí internetové 
stránky města Kyjova.   
 
Mladý muž posilněný alkoholem se v nemocnici rozhodl projet na kolečkovém 
křesle. Vzhledem k výši alkoholu v krvi, kterou později přivolaní policisté 
ohodnotili na 1,77 promile, se jízda nevydařila. Vozík byl poškozen           
a nemocnici tak vznikla škoda asi 1000 Kč. Policisté výtečníka umístili       
do policejní cely, kde měl možnost se uklidnit. Ze svého přestupku se později 
musel zpovídat před přestupkovou komisí. 
 

Srpen 
 
10. a 11. srpna se v Kyjově konal Slovácký rok, událost významná a dlouho 
dopředu připravovaná.  
 
V posledním srpnovém týdnu přišli do škol učitelé a připravovali se na příchod 
žáků. 
 
V estrádním sále Domu kultury byla otevřena výstava motocyklů a fotografií 
z motocyklových závodů.  
 
Starosta města slíbil odpůrcům motocyklových závodů, kteří nakonec odvolali 
avizovaný protestní pochod, že letos se závodů nebude účastnit jako divák, 
ale jako pozorovatel podmínek, za kterých se závody konají.  
 
Občané obývající byty, o nichž bylo rozhodnuto, že budou prodány, předali 
vedení města nesouhlasnou petici.  
 
Dalším tématem nesouhlasu občanů Kyjova s plány radnice je úprava 
Palackého ulice, a sice zamýšlené  vybudování parkovacích ploch na místech, 
kde je nyní po obou stranách travnatá plocha. Obyvatelům ulice tak hrozí, 
že přímo před jejich okny budou parkovat a hlučet auta, o to hůře, že zde 
jsou domy s okny nízko u chodníku. Občané ve svém dopisu navrhovali 
vytvořit při rekonstrukci místo parkoviště raději cyklistickou stezku, která 
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by navazovala na stezku v Komenského ulici. Ta je nyní vedena jakoby 
odnikud nikam – od dětské polikliniky, tj. křižovatky u pošty,  po závory 
v Nětčicích. Automobilový provoz je veliký a řidiči jen neradi berou cyklisty 
na vědomí, takže jet na kole po frekventovaných silnicích není příliš 
bezpečné.  
 
V areálu nemocnice začaly první práce na výstavbě parkoviště. Byla 
zlikvidována stará budova technického zázemí a skladu nebezpečného odpadu. 
 
Od prvního srpna se zvýšila cena tepla na 473,05 Kč/GJ. Teplo Kyjov, spol. 
s r.o. navýšilo cenu z důvodu snížení prodaného množství tepla za 1. pololetí 
roku 2007 o 31%. Druhým důvodem bylo zvýšení ceny plynu. 
 
Stavební bytové družstvo Moravan mělo k 31. srpnu 87 dlužníků s dluhem 
vyšším než 9000 Kč. Dluhy nájemného činily k tomuto datu celkem 
194 392,- Kč. Třem uživatelům družstevních bytů byla zrušena členská 
práva k bytu. Dlužníkům může být výpověď z nájmu dána bez přivolení soudu.  
 

Září 
 
Silné dešťové přeháňky způsobily, že podzimní ovoce rychle nabralo vodu     
a začalo praskat a zahnívat. Týkalo se to švestek, ale i hroznů, jejichž 
letošní bohatou úrodu si vinaři pochvalovali. Na tomto místě zaznamenávám 
zrušení a uzavření instituce dříve v podzimních dnech využívané, a sice areál 
Vinařských závodů v prostoru zvaném U Sklepů. Zde se po dlouhá desetiletí 
v časně podzimních dnech sjížděli vinaři z celého okolí,  aby odprodali svou 
úrodu hroznů. Každoroční vzrušené diskuze „kolik za to dávají“ a „jaká je 
sladkost“, jakož i vůně kvasícího vína linoucí se z průduchů na cestě 
k základní škole Újezd, to vše je již minulostí. Na bráně je řetěz           
se zámkem, staré budovy se rozpadají  a jaké úmysly mají majitelé,        
to prozatím nevíme. 
  
Parkovací systém zavedený v našem městě v roce 2004 se již zaběhl, lidé    
si zvykli. Náklady vynaložené na jeho zřízení se vrátily během dvou let       
a systém nyní již získává městské pokladně nemalé peníze. Centru města 
povinnost platit ulehčila, protože nikdo nechce otvírat peněženku zbytečně a 
lidé raději parkují jen po nezbytně nutnou dobu. Nával automobilů se však 
přenesl do přilehlých ulic  Palackého, Mezi Mlaty, Urbanova aj.  
 
Po jednání představitelů města s petičním výborem nájemníků městských bytů 
se zpracovávaly podklady pro zářijovou schůzi zastupitelstva. Město vypsalo 
výběrové řízení na odhadce bytů.  
 
V galerii Doma vystavoval 18letý malíř Petr Přikryl, známý svými malbami 
divokých zvířat. 
 
Železniční přejezd v Boršově byl po jeden den uzavřen z důvodu opravy. 
Automobilisté tak museli využívat silnici vedoucí za vlakovým nádražím.  
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Rada města ukončila smlouvu s firmou Tekos na správu veřejného osvětlení. 
Údržbu bude nyní mít na starosti odbor hospodářské správy a bude ji 
zajišťovat vlastními pracovníky. V souvislosti s touto změnou bylo rozhodnuto  
zaevidovat všechny chodníky, místní komunikace a veškerý městský mobiliář, 
aby byl přehled o současném stavu i provedených opravách a  byl  lepší 
přehled o  místech, která vyžadují rekonstrukci.  
 
V Radniční galerii se uskutečnila prodejní výstava prací dětí Dětského 
domova ve Vřesovicích. Výtěžek 11 065 Kč byl využit na nákup materiálu 
nutného pro práci dětí ve volnočasových aktivitách. 
 
Kdo neměl hodinky a potřeboval znát čas, marně na náměstí zdvíhal hlavu 
vzhůru. Hodiny na radnici byly totiž po dva dny mimo provoz.  
 
Jihomoravský kraj rozhodl, že Kyjov a okolí se v příštím roce zapojí        
do integrovaného dopravního systému. Co nám přinese? Přepravní zóny, 
předplatní jízdenky a možnost cestovat s jednou jízdenkou více dopravními 
prostředky. V první fázi bylo vypsáno výběrové řízení na dopravce 
v systému, do něhož se chce zapojit i kyjovské ČSAD.  
 
Kyjovští hasiči vyjeli k vážné dopravní nehodě, která se stala na silnici mezi 
Vlkošem a Vracovem. Při nehodě zahynul jeden člověk, další byl s těžkými 
zraněními převezen do brněnské nemocnice. Cisterna, do níž vrazil osobní 
automobil, se převrátila. Z toho důvodu se  vylilo  9000 litrů bionafty, která  
znečistila vozovku i okolní půdu. Cesta z Vlkoše do Vracova byla plně 
uzavřena až do druhého dne, čištění kontaminované zeminy v okolí vozovky 
probíhalo ještě po další čtyři dny. 
 
V druhé polovině září nastalo příznivé počasí pro milovníky hub. Rostly hlavně 
hřiby pravé.  
 
16. září jsme přivítali  kolonu pětadvaceti historických vozidel, která 
v rámci projektu Trofeo Niké Moravia 2007 dorazila i do našeho města. 
Kolonu vedl Karel Loprais, šestinásobný vítěz Rallye Paříž – Dakar.     
Tento celostátní projekt byl zaměřen na podporu turistického ruchu v České 
republice a jeho součástí  byly kromě spanilé jízdy i doprovodné programy  
ve významných městech na celé trase, jejichž cílem bylo upozornit 
návštěvníky na jednotlivá turisticky zajímavá místa.  
Celou akci doplnil vystoupením národopisný soubor Javor a děti z cimbálové 
muziky při ZUŠ Kyjov. 
 
V Domě kultury se uskutečnilo kolokvium o internačním táboře                
ve Svatobořicích-Mistříně. Zazněly odborné příspěvky historiků, kteří se 
zabývají dějinami druhé světové války. Se svým příspěvkem na dané téma 
přijela i europoslankyně Jana Bobošíková. 
 
Státní svátek 28. září připadl na pátek, proto jsme si mohli užívat 
oblíbeného prodlouženého víkendu. Protože  v září často pršelo a bylo 
poměrně teplo, rostly v lese houby v tak hojném množství, že se dostalo     
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na každého zájemce vybaveného košíkem jakékoliv velikosti. Po celé tři dny 
byly ve Chřibech k vidění celé rodiny se zraky upřenými do mechu            
a spadaného listí, parkoviště U Křížku, pod Vršavou, na Kameňáku, ale        
i na místech bezejmenných byla zaplněna automobily. Houbaře neodradilo ani 
páteční studené a deštivé počasí, vždyť úrodné houbařské dny bylo nutno 
využít tím spíše, že v létě zůstala vášeň milovníků hub nenaplněna. Slunečné 
a teplé počasí v sobotu a v neděli pak vyzývalo k závěrečným pracím        
na zahrádkách, ve vinohradech, vyjížďkám cyklistů a nebo procházkám 
přírodou.  
 
Rušno bylo v tuto dobu i ve vinných sklepech na Šištótě,  vinaři zpracovávali 
úrodu a vůně prvního burčáku lákala kolemjdoucí. 
 
David Polcr a Josef Černoch ze středního odborného učiliště získali diplom  
za 2. místo v celostátním kole mezinárodní soutěže učňů stavebních oborů. 
Soutěž obsahovala část teoretickou, ale i třídenní soutěž praktickou.  
 
V základní škole J. A.Komenského na Seifertově náměstí pasovali prvňáčky  
na žáky své školy.  Celá slavnost probíhala na travnatém hřišti v areálu 
školy. Děti byly nadšené z mnoha soutěží, kdy měly možnost předvést svou 
dovednost a vyzkoušet znalosti, které po měsíci školní docházky stihly 
získat.  
 
Vedení města pozvalo do zasedací síně radnice občany, kteří v tomto roce 
dovršili 75 let. Bylo pozváno 101 občanů, z nich 65 si nenechalo tuto 
krásnou příležitost ujít. Se starostou Františkem Luklem, místostarostou 
Antonínem Kuchařem a předsedkyní komise pro občanské záležitosti Janou 
Bartošíkovou si povídali o všem, co je zajímá. Hovořilo se o všem možném, 
nejvíce však o nastávajícím prodeji městských bytů, o jejich ceně, také      
o možnosti stálé lékařské služby pro obyvatele Domu s pečovatelskou službou 
v Palackého ulici.  

Říjen 
 
V neděli 7. října se sešli příznivci duchovní hudby v gymnazijní kapli         
na koncertu „Mariánská muzika.“  
 
11. ročník celostátní akce Týden knihoven s názvem „Knihovnická bašta“ byl 
v Kyjově  zahájen slavnostním setkáním vedení a zaměstnanců knihovny 
s představiteli města, zástupci škol a SONS.  
 
13. října byly zahájeny přípravné práce na opravě silnice u nemocnice. 
Protože zde silnice slouží zároveň jako parkoviště, bylo nutno vyřešit i tuto 
otázku. Prozatímní parkoviště bylo zřízeno v prostoru pod nadjezdem s tím, 
že zde byla vyloučena možnost průjezdu. Od benzinové pumpy po křižovatku        
na Hodonín byly po dobu oprav instalovány  semafory a provoz veden jen 
jedním směrem. Tím se ve všech směrech na silnici tvořily  dlouhé čekající 
kolony automobilů, které způsobovaly až dvacetiminutové zpoždění autobusů 
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místní dopravy. V době špičky bylo velmi obtížné vjet  z vedlejší cesty od 
Bukovan na hlavní silnici ve směru na Brno.  
 
Kyjovští policisté měli napilno. Do bytu školníka základní školy na Újezdě se 
v dopoledních hodinách vloupal muž, který si do našeho města vyjel až      
ze Slovenska. Protože však byl zjevu nápadného a již ráno byl viděn při 
obhlídce jiných kyjovských škol, měli policisté lehkou práci. Ještě dopoledne 
muže dopadli. Aby toho nebylo málo, ve stejném dopoledni někdo anonymní 
ohlásil uložení bomby v učilišti na Havlíčkově ulici. I když je v takových 
případech všem jasné, že se jedná o nevhodný žert nebo snahu některých 
žáků vyhnout se zkoušce, přece jen nelze nad takovým anonymem  mávnout 
rukou. Vždy zůstává otázka „co kdyby?“ a k tomu velká míra odpovědnosti 
při rozhodování. Musely být vyklizeny budovy učiliště na Havlíčkově i 
Urbanově ulici, obě budovy prohledány a teprve potom mohli být žáci opět 
vpuštěni do školy. Všechny zameškané hodiny pak museli nahradit, neminuly 
je ani písemné práce a zkoušení.   
 
Tři hudebníci černé pleti, kteří si říkají Mbunda Afrika, zavítali do Kyjova. 
Při vystoupení pro studenty gymnázia hráli na africké bubny i jiné tradiční 
africké hudební nástroje a nezalekli se ani výpadku elektrického proudu, kdy 
se sál Domu kultury ocitl v černočerné tmě. Rytmická a temperamentní 
hudba vyprovokovala některé studenty k tanečnímu projevu a diváky Televize 
Slovácko   potěšila věta hudebníkova: „Strávim diváku televíze Slovacko!“ 
 
Víkend rozdělující říjen na dvě poloviny přinesl kromě ochlazení a ranní 
teploty na 0oC i kulturní aktivity. V pátek 12. října se v galerii Doma konala 
vernisáž obrazů Báry Lungové, v sobotu zvědavci okukovali historický vlak 
tažený  parní lokomotivou, který na trase z Brna do Hodonína  zastavil       
i v Kyjově. V dopoledních hodinách a stejně tak při zpáteční cestě odpoledne 
na půlhodinu pobyl  v Kyjově. Zájemci se museli obrnit trpělivostí, protože 
příjezd vlaku byl téměř o hodinu opožděn.  
Jízda historického vlaku se konala u příležitosti 120 let výročí otevření trati 
Brno – Kyjov. Při zastávce v Kyjově musel topič dodat lokomotivě nutnou 
údržbu: promazat potřebná místa, doplnit pohon. Na perónu se navzdory 
nevlídnému počasí sešlo mnoho zvědavců  dospělých i dětských. Dospělé 
přilákala nostalgie – vzpomínka na staré dobré časy, kdy v době žní hrozilo 
zapálení suchých lánů obilí a při noční jízdě jiskry vyráběly světelné čáry    
za okny, v duších dětí-nepamětníků byl úžas a respekt z velikého stroje, 
oblaku páry zahalujícího nástupiště a dýmajícího komínu. Kdo se svezl vlakem 
až do Hodonína, mohl shlédnout výstavu lokomotiv, motorových vozů          
a historie železnice.  
 
V neděli 14. října přijel do Kyjova Český filharmonický sbor Brno, což je 
jedno z nejvyhledávanějších profesionálních sborových těles v Evropě. Se 
svým Koncertem duchovní hudby umělci vystoupili v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie, kde nám připravili nevšední zážitek. V podání tohoto 
významného hudebního tělesa se sólisty Hanou Škarkovou, Marií Vrbovou a 
Jakubem Tučkem zazněla díla světoznámých skladatelů W.A. Mozarta, J. 
Gallus-Handla, J. C. Vodňanského, Antonína Dvořáka a jiných. 



 

Kronika města Kyjov, rok 2007 

21

Tuto akci uspořádalo občanské sdružení Malebné Kyjovsko a výtěžek 
dobrovolného vstupného byl určen na restauraci fresky Madona s dítětem, 
kterou na průčelí našeho kostela namaloval malíř Jano Köhler.   
 
Jak vypadala druhá půle října? Vinaři sklidili poslední hrozny z vinohradů   
nad Kyjovem. Klienti Kroku shrabovali v městském  parku spadané listí. 
Zahrádky restaurací na náměstí zmizely a venkovní posezení u restaurace 
Sport Billy naproti koupališti se skrylo pod závějemi rezavého listí z kaštanů. 
Úroda vláken babího léta stříbřila a vlála snad všude: mezi stromy v parku, 
na keřích růží v ulicích na Újezdě, i ve vlasech cyklisty projíždějícího 
náměstím. Kosi si tiše povídali o zimních hostech – havranech odněkud       
ze severu, kteří si k nám co nevidět přiletí pro dočasné živobytí.  
 
Od 22. října začal zimní provoz v nafukovací hale Tenisového klubu Pintera 
v Boršově.  
 
Kyjovská odbočka SONS uspořádala pro své členy soutěž v prostorové 
orientaci.  
 
V čítárně městské knihovny si zájemci o duchovní cestu povídali s Romanem 
Laušem o buddhismu. Témata říjnových přednášek o zdraví se týkala snížené 
funkce štítné žlázy, Alzheimerovy choroby a příčin rakoviny prsu. 
 
Členové Orchestru Základní umělecké školy a souboru Carmina Vocum 
cestovali do Yvetotu.  Byli totiž vybráni do hudebního projektu České sny, 
který v rámci festivalu Concentus Moraviae umožňuje vystoupit i amatérským 
umělcům. Naši sklidili na koncertu obrovský potlesk.  
 
Klienti Domova Horizont zápolili v kopané. Na kyjovském stadionu se konal 
tradiční turnaj, kterého se zúčastnili kamarádi z jiných ústavů, např. 
z Hodonína, Nezamyslic, Břežan. Hoši hráli s velkým zaujetím a zápalem, 
takže vyprovokovali k výkonu i nejprve jen přihlížejícího krajského radního 
ing. Jana Letochu.  
 
Náhodný chodec ohlásil odboru životního prostředí čpavkový zápach           
na Urbanově ulici, v prostoru u mlékárny. Protože se pracovníkům odboru 
nepodařilo zkontaktovat majitele mlékárny, byla povolána policie a hasiči. 
Rozsah úniku nebyl naštěstí velký, proto nebylo nutno evakuovat obyvatele. 
Mlékárna je už od loňského podzimu uzavřena. Jedinými zaměstnanci jsou tři 
hlídači, kteří se střídají v ostraze a v areálu vykonávají pouze drobné 
udržovací práce. Podle vyjádření majitele  měla být závada na čpavkovém 
zařízení opravena již před týdnem, ale specializovaná firma se k opravě 
nedostavila. 
 
Speciální škola pro sluchově postižené uspořádala turnaj v basketbalu dívek. 
Přijely žákyně ze škol pro sluchově postižené z Brna, Ivančic, Valašského 
Meziříčí, Ostravy a Olomouce. Zvítězily dívky z Valašského Meziříčí, 
Kyjovanky byly páté. 
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Městský úřad oznámil organizační změny, které nastanou od ledna příštího 
roku. V rámci „zeštíhlení“ úřadu budou zrušeny nebo sloučeny některé 
odbory. 
 
V Bohuslavicích bylo veselo. Členové místní organizace svazu zahrádkářů 
uspořádali první veřejnou zabijačku. Jak pravila jejich zástupkyně – víno bylo 
v bečkách, zemáky ve sklepě a zelí ve škopku, čímž nastal  ideální čas       
na zabíjačkové hody. Každý, kdo přišel, mohl posedět, ochutnat. Cílem akce 
bylo uvést bohuslavické zahrádkáře do povědomí.  
 
V Radniční galerii se konala vernisáž výstavy mladičkého výtvarníka Tomáše 
Měsíčka. Pracuje se dřevem, sádrou a hlínou, vystavené busty a sochy byly  
doplněny obrazy. 
 
Zastupitelstvo se sešlo, aby jednalo o prodeji 5,5 hektaru pozemků 
v Průmyslové zóně Jih. Byla odhlasována cena 50,- Kč za 1 m2. 
 
Zastupitelstvo schválilo smlouvu o partnerství a vzájemné spolupráci mezi 
městem Kyjov a městem Nové Mesto nad Váhom. 
 

Listopad 
 
Bylo vypsáno výběrové řízení na místa vedoucích odborů – vedoucí odboru 
dopravně správních agend, odboru správy majetku, odboru stavebního řádu    
a územního plánu, odboru rozvoje a investic. Dále bylo vypsáno výběrové 
řízení na místo strážníka městské policie a ředitele či ředitelku Městského 
kulturního střediska Kyjov. 
 
Požadavky na strážníka městské policie jsou: občanství ČR, bezúhonnost, 
spolehlivost, věk nad 21 let, fyzicky zdatný, tělesně a duševně způsobilý. 
vzdělání ÚSO s maturitou a řidičský průkaz skupiny B.  
 
8. listopadu byla po zevrubné rekonstrukci otevřena na autobusovém nádraží 
velkoprodejna Lidl.  Obchodní řetězec Albert tuto prodejnu opustil, protože 
majitel žádal nájemné, které firma nehodlala akceptovat. Nyní se tedy lidé 
zajímali, jaké budou podmínky v novém Lidlu. První den bylo mnoho zvědavců, 
fronta na vozíky byla až do večera. Další dny se již situace uklidnila. Změny 
doznalo hlavně parkoviště před prodejnou, které je nyní menší o rozšířený 
chodník a nový přístřešek pro nákupní vozíky. 
 
Stejného dne v podvečerních hodinách konala se vernisáž v Radniční galerii. 
Umělecké výrobky z hlíny zde předvedla Mária Vavřinová, jinak učitelka 
základní školy J. A.Komenského, podle svých vlastních slov amatérka. Hosté 
zcela zaplnili galerii, k vidění byly svícny, mísy, dekorační předměty           
i keramické závěsy na stěny.  
 
Hodové veselí bylo letos poznamenáno sychravým počasím. Martin se svým 
bílým koněm přijel nahlédnout  již v úterý před svátečním víkendem, a ještě 
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téhož dne se přemístil do horských poloh udělat radost lyžařům a vlekařům.  
V sobotu ráno pak  těžké mraky přinesly studené přeháňky a tudíž starosti 
krojovaných, jak zvládnout průvod v mokré variantě. Naštěstí se po obědě 
déšť unavil a účastníci mohli nerušeně projít celou trasu od zámečku     na 
radnici pro povolení a poté pro stárky. Jedna bydlela v ulici Jiráskově, druhá 
na Újezdě v ulici Květné. Tím byla trasa oproti jiným letům krátká.  
 
Velké překvapení nás všechny čekalo v hodovou  neděli. Svatý Martin si letos 
dal za úkol obnovit i v Kyjově tradici a přijel právě v den svého svátku, tedy 
v neděli, ovšem nikoliv na koni, ale rovnou s celým spřežením kladrubských 
plnokrevníků. Od rána totiž hustě sněžilo a odpoledne, kdy se účastníci      
a zvědavci scházeli v Nětčicích U Jančů, už byla v celém Kyjově asi 
pěticentimetrová bílá pokrývka. Nezbylo než brát bělostnou roztrženou 
peřinu s humorem, což pro krojovanou chasu nebylo žádným problémem. 
„Tož, hoši, co se dá dělat, přece se nevzdáme, jdeme na to!“  „ Vy stárci 
jste strašně důležití, takové hody jsme ještě nezažili, vás si bude každý 
pamatovat!“ „Jdeme, a u kulturáku uděláme kulovačku, aby si nás kulturák 
pamatoval!“ Podobné bujné výkřiky se nesly křižovatkou u Jančovy hospody, 
než se průvod seřadil a než mrzutí muzikanti pochopili, že Milan Pokorák, 
hlava Slováckého souboru, opravdu za počasí nemůže a skutečně ho mrzí, že 
jim teče voda do klarinetů, pozounů a trubek. Nakonec bylo domluveno,     
že pokud to půjde, budou hrát, a pokud ne „tak my to uzpíváme, nic se 
neděje, no tak, chlapi, jsme lidi, tak se domluvíme, ne?“ Jak to s muzikou 
dopadlo? To víte, že hráli, jak jinak, vždyť i muzikanti mají hodové veselí 
v genech! Při příchodu k domu  stárky v Květné ulici  již sněžení ustalo a tak 
i nejvytrvalejší kverulanti mohli být mrzutí snad jen na promočenou obuv. 
Každopádně neplánované počasí všichni vzali jako vzrušující hru a úsměvy byly 
široké a nefalšované.  
 
Martin letos vzal, zdá se, svou službu vážně. Hodový sníh sice v dalších 
dnech ubral na kráse, ale ve čtvrtek 16. listopadu se ochladilo a silný 
severní vítr metal sníh po celé odpoledne až do noci. Přátelé kultury, kteří 
ve čtvrtek nevzdali a vyšli na divadelní přestavení hry „Nebe?“,  které se 
konalo v rámci Kyjovského divadelního podzimu, se hlavně při večerní cestě 
domů cítili v roli překonavatelů polárních krajin. Všude řádná pokrývka 
sněhu, vítr hnal velké vločky přímo do obličeje, všichni se snažili být        
co nejdříve doma. Jako ukázka pozitivního přístupu k nevlídnému počasí 
posloužili v oné pozdní dvaadvacáté hodině dva muži – i když vlastně jeden 
z nich si zasluhuje toto označení dát do uvozovek: mladý tatínek s asi 
čtyřletým synkem na ztichlém náměstí v prostoru před kašnou vyzbrojeni 
velkou lopatou budovali statného sněhuláka. Odkud se vzali tito pracanti? 
Nikdo nevěděl. Možná loňský  Ježíšek ukazoval letošnímu, kam má přijet,  
až přijde ten vzácný čas.   
 
Po divadelním týdnu  následovaly předvánoční trhy v prostoru u Domu kultury. 
Množství stánků s nejrůznějším zbožím dárkového i běžného charakteru, ale 
kupodivu i záležitosti ryze velikonoční nabízeli prodejci před Domem kultury, 
v jeho vestibulu i ve velkém sále. Salámy, hudební nahrávky na kazetách     
i CD, oděvy, perníková srdce, turecký med či korbáčky z ovčího sýra, šátky, 
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šály, čepice, dětské oděvy, ale i  bramborák pro hladové v ceně  14,- Kč  
za 100g, což při 300 gramové velikosti vydá téměř za oběd v restauraci.  
  
14. listopadu přednášel v čítárně městské knihovny Jiří Mára o životě        
a přírodě na Novém Zélandu.  
 
Ve Vlastivědném muzeu byla otevřena výstava autentických předmětů ze 
středověku – replik oblečení a obuvi, hudebních nástrojů, psacích potřeb. 
 
Pro ověření podpisu nebo kopií listin si od prvního listopadu můžeme zajít i  
do Informačního centra města Kyjova na Svatoborské ulici. Správní poplatek 
za jeden podpis nebo jedno razítko činí 30,- Kč.  
 
Hovory s občany Boršova se týkaly hlavně stavu boršovského hřbitova a jeho 
nutných úprav. Hovořilo se i o mateřské škole, kdy vůlí rodičů i občanů bylo 
provoz zachovat. V současné době radnice zvažuje, jak budovu ještě lépe 
využít např. dostavbou bytů apod.  
Studenti a studentky Zdravotnické školy se účastnili kurzu znakové řeči. 
Cílem je možnost dorozumět se s neslyšícími lidmi, s nimiž se po absolvování 
školy budou ve svých profesích často setkávat. 
 
Vyplašený zajíc vběhl u nemocnice do cesty osobnímu automobilu. Řidič se 
snažil srážce zabránit a strhl volant vpravo ke kraji silnice. Zde však narazil 
do parkujících aut a poškodil je. Život zajíce tak byl v jediné chvíli oceněn 
více než sto tisíci korunami.  
 
Klienti Domova Horizont se v nadcházejícím předvánočním čase pochlubili 
svými rukodělnými výrobky ze dřeva, hlíny, textilu či proutí. Na dvoudenní 
prodejní výstavě v Domě kultury se po jejich tvorbě jen zaprášilo.  
 
Ve škole na Újezdě se konala vernisáž výstavy grafických děl výtvarnice     
a absolventky Klvaňova gymnázia Jiřiny Adamcové.  
 
Nadace Křižovatka přispěla na pořízení monitorů dechu pro kyjovský 
Kojenecký ústav a pro dětské oddělení nemocnice. Přístroje hlídají kojence   
a případnou zástavu dechu ihned avizují pronikavým pískáním. 
 

Prosinec 
 
Prosinec v Kyjově byl připomenut hned v první den postavením vánočního 
stromu na náměstí. Pokladnička Charity pod jeho větvemi ještě téhož dne 
zaznamenala první mince a bankovky. Příspěvky  byly z kasičky pravidelně 
vybírány a na informační tabuli pod vánočním stromem  se občané mohli 
informovat  o výši vybrané částky.  
 
Neděle byla ve znamení prvních adventních koncertů. V kostele Církve 
československé husitské na Seifertově náměstí vystoupila cimbálová muzika 
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Babí lom, v modlitebně Českobratrské církve evangelické na Dobrovského ulici  
účinkovali studenti Konzervatoře Evangelické akademie z Kroměříže.  
  
Na základní škole Újezd žáci vydali školní časopis, samozřejmě pod 
pedagogickým vedením. O čem jsme se dočetli? Úvahy o jaru, zajímavosti 
z historie školy a vtipy. Nechyběla ani křížovka, anketa a fotografie 
prezentující školní dění.  
 
V čítárně knihovny bylo jedno dopoledne věnováno prezentaci připravované 
knihy pohádek autorky Jarmily Bednaříkové. Děj pohádek je umístěn        
do Chřibů a příběhy jsou určeny nejen malým dětem, ale i těm větším. 
 
České dráhy změnily od  9. prosince způsob placení za jízdu ve vlaku. Byla 
zrušena pásma, výše jízdného se nyní řídí počtem kilometrů. Pro kyjovské 
cestující to znamenalo podstatné zdražení jízdného do Brna. Jízdné do Brna 
nyní přijde na 88,- Kč. Zpáteční jízdenka přijde na 158,- Kč z původních 
117,- Kč. Většina lidí toto zdražení zaznamenala až u pokladny na nádraží.  
Pokladní každému cestujícímu znovu a znovu vysvětlovat, zdůvodňovat vyšší 
částku a krčit rameny nad rozčilenými úvahami o tom, že cestování osobním 
automobilem je nyní pro čtyřčlennou rodinu levnější než vlakem. Nakonec 
většinu lidí smířil kompromis – stotřicetikorunová tzv. regionální jízdenka,    
na kterou se po dobu 24 hodin může cestovat v rámci Jihomoravského kraje 
libovolně daleko, tedy i do Brna a zpět.  
 
Vedení Karateklubu uspořádalo pro své členy přednášku městské policie. 
Hovořilo se o drogové prevenci, šikaně na školách, o zásadách slušného 
chování.  
 
Protože se začínalo přibližovat rozhodování o budoucnosti žáků devátých tříd, 
navštívili základní školy zástupci učňovských oborů, aby žákům přiblížili 
nabídku uplatnění v jejich školách. Například ředitel i zástupci žáků ze 
Středního odborného učiliště hovořili o oborech instalatér, zedník, pokrývač, 
elektrikář. U pokrývačů se podařilo letos po sedmi letech naplnit obor, který 
je v poslední době velmi žádaný a ve stavebnictví nedostatkový. Chlapci se 
učí pracovat s dřevem, kovem, osvojí si  základy zednických prací, získají 
zručnost v práci se všemi materiály, které jsou na trhu dostupné. Škola 
otevírá i maturitní obor mechanik a instalatér, elektromontér, aby absolventi 
uměli nejen připojit kotel, ale i elektřinu k němu.  
 
Ve věžovém domě na Zahradní ulici proběhla celková výměna výtahu. 
Rekonstrukce si vyžádala náklady 1 200 000 Kč.  
 
V galerii školy na Újezdě byla k vidění výstava fotografií Jakuba Žárského. 
Zobrazovaly fantastický a barvami hýřící život hluboko pod mořskou hladinou.  
 
Zdravotní klauni provedli „klaunskou vizitu“ na dětském oddělení nemocnice. 
Vyšetřovacími nástroji byly mandolína a bublifuk. Děti přijímaly rozpustilosti 
a hranou nešikovnost klaunů s velkým zájmem a radostí v očích. Jako odměnu 
dostaly od klaunů mobilní telefony s předplaceným voláním, aby si mohly 
zatelefonovat rodičům.  
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Ředitelé příspěvkových organizací města byli přijati vedením města a dostalo 
se jim poděkování za celoroční spolupráci. 
 
Poslední hodiny před Štědrým dnem jsou vždy hektické. Lidé přímo zběsile  
nakupují, mnozí pořizují dárky svým blízkým až na poslední chvíli, ale hlavně 
všichni nosí plné tašky potravin. Dlouhá řada byla i na náměstí u prodeje 
kaprů ze Stavěšic. Auta jezdila sem a tam, pokladní v obchodech naříkaly 
nad nedostatkem drobných mincí a těšily se, až budou moci své obchody 
zavřít, aby i ony mohly připravit sváteční výzdobu ve svých domovech. 
Obchody s potravinami byly otevřeny nejen v neděli, ale i na Štědrý den 
dopoledne.  
 
23. prosince v podvečer se lidé sešli na náměstí pod vánočním stromem,   
aby si zazpívali s mužským sborem a Tetkami z Kyjova. Pro lepší notu jim  
ke zpěvu hrála dechová hudba  Sobuláci. S příchodem tmy začínalo mrznout, 
proto všichni uvítali nabídku svařeného vína. Vypilo se ho letos na sedmdesát 
litrů a protože bylo zadarmo, občané nezaháleli. Vše bylo vypito ve velmi 
krátké době. Vánoční strom barevně poblikával, letošní stárci a stárky 
převlečení  za anděly a Marii s Josefem houpali na rukou Jezulátko, lidé 
zpívali i povídali, popíjeli svařené víno  a potřásali si rukama s přáním všeho 
dobrého. Hodina zpívání uplynula velice rychle a nikomu se nechtělo odcházet 
domů.  
 
Nejvytrvalejší zpěváci pak mohli pokračovat 25. prosince na vánoční Besedě 
u cimbálu,  tentokrát však již v teple estrádního sálu Domu kultury. Hostem 
Slováckého souboru byla Vlasta Hrycová ze Strání, pořad uváděl Milan 
Pokorák.   
 
Všichni, ať malí nebo velcí, nosíme v sobě představu o ideálních Vánocích. 
Máme je spojeny s bělostným sněhem, nazdobeným stromečkem obloženým 
tajuplnými krabicemi a krabičkami, a usměvavým úplňkem, který nám 
osvětluje večerní procházku nebo cestu na slavnostní mši v kostele. V tomto 
směru byly letošní Vánoce tak napůl. Sněhový poprašek zkrášlil město        
a krajinu kolem, i když sáňky ani brusle se použít nedaly. Kdo ale nebyl 
pohodlný a vyrazil dál od Kyjova směrem ke Chřibům, užil si bílé parády 
dostatečně a mohl použít i běžky.  Vyzdobené stromečky, ať již živé nebo 
umělé, stejně tak i dárky, staly se na čas součástí našich domovů a úplněk,  
ten letos vskutku připadl právě na Štědrý den. Jeho krásu nám nebylo 
dopřáno si vychutnat, protože inverzní počasí  přineslo těžkou,  nevlídnou 
mlhu, jež přikrývala město po větší část prosince a zůstávala s námi 
škodolibě až do posledního dne letošního roku, kdy se na tradiční Gulášpárty  
jen zaprášilo po dobrém a zahřívacím guláši z 62 kg masa. Děti si opět užily 
pohádek, promítaných na plátno pověšené na zdi radnice a všeobecné 
hemžení ukončil ohňostroj, který ohněstrůjci pouštěli z terasy budovy 
Komerční banky na rohu naproti radnice.  
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POČASÍ 
 
Letošní první leden byl podle meteorologů nejteplejší za posledních 35 let. 
V Kyjově bylo dva až pět stupňů  nad nulou, oblohu zakrývaly nízké naducané 
mraky a z nich se spouštěly časté dešťové přeháňky. Celý měsíc leden      
se pak vyznačoval nadměrně teplými dny, hodnoty na teploměru vystupovaly  
vysoko nad dlouholetý průměr.  Prakticky po celou zimu jsme mohli pozorovat 
sedmikrásky kvetoucí v zeleném trávníku  i kosy tahající ze země žížaly. 
Silničáři šetřili  na posypech a plánovali  finance využít na zacelení závad    
na silničním povrchu.  
Na 18. ledna meteorologové již předem hlásili příchod Cyrila; tak totiž 
pojmenovali prudké a silné snížení tlaku vzduchu spojené s vichřicí a lijáky.  
Do Kyjova se nečas přihrnul  kolem 23. hodiny. Vítr nepříjemně hučel        
a mručel o své síle, stromy mu usilovně přikyvovaly, ale u vědomí slábnoucích 
sil Cyrilových vše braly s rezervou. „Však ty se vydovádíš a zase bude klid!“, 
špitaly si topoly plnící úlohu větrolamu u hřbitova. Té noci vystoupila  teplota 
vzduchu  na +15°C, přitom ve dne byla nejvyšší teplota +10°C. Naštěstí pro 
Kyjov se vichřice vybouřila již během dne na českých horách, nejvyšší 
rychlost větru byla údajně naměřena na Sněžce.  Zde v našem městě       
to odneslo pouze několik povalených popelnic, svalené reklamní tabule         
a popadané drobné větvičky v parku i jinde v ulicích. Nepohodu přečkaly    
ve zdraví i městské lesy. V jiných oblastech republiky tolik štěstí neměli: 
vichřice si připsala na konto několik lidských obětí, utržené střechy, spadané 
komíny a na horách rozsáhlé polomy. Na mnoha místech po dlouhé hodiny 
nešla elektřina, protože vítr strhal dráty a sloupy elektrického vedení.  
 
Ve třetí dekádě ledna se milovníci zimy konečně na krátký čas dočkali svého 
vytouženého bílého nadělení. Teploty vzduchu poklesly pod nulu a napadlo 
dostatek sněhu, aby mohli vyrazit na běžkách do okolí Kyjova nebo          
na sjezdovky. V  dosahu jsou svahy na Stupavě, v Osvětimanech,  
Strážovicích a Uhřicích.  Děti hbitě využily situace, živo bylo na každém 
možném svahu či svážku. V neděli 28. ledna se zase  oteplilo a pršelo, takže 
do pondělí už byla pole opět holá.  
 
V únoru se teploty držely téměř neustále nad nulou, ve dnech krátce        
po Hromnicích vystupovaly až na +10oC. K vidění byla místy i nedočkavá  
pampeliška a milovníkům krásných popěvků neušly ptačí  jarní písně. Koncem 
února měly keře růží již dvoucentimetrové výhonky. 
 
Březnový svátek sv. Řehoře nejenom přilákal čápy přes moře, ale také 
definitivně přinesl jaro. Ukončil tak diskuse, zda ještě přijde chlad nebo 
dokonce zima. Víkendové teplé počasí rozvilo všechny květy časného jara, 
první zvonky zlatého deště cinkaly chodcům do uší, šeříkové keře odměřovaly 
první centimetry zelených výhonků. Ptáci zesílili hlasitost svých 
seznamovacích písní a zahájili zpěv písní budovatelských, vždyť bylo nutno 
postavit hnízda a do nich naklást vajíčka. Meteorologové ohlásili tlakovou 
výši s teplotami přes den až +18oC a slíbené tentokrát dodrželi. Protože 
v našem světě je vše na prodej, prodali i tuto tlakovou výši firmě Maggi. 
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V tisku tedy novináři psali nikoliv o počasí, nikoliv o tlakové výši, ale         
o Maggi.  
 
Teplé jarní počasí samozřejmě vyburcovalo všechny, kdo měli v péči třeba    
i jen nejmenší  pozemeček a tudíž potřebu vyhrabat trávu, okopat, nakoupit 
semínka, zasít.   
 
Dvacátý březen překvapil všechny milovníky jara. Zima jako by chtěla na 
poslední chvíli dohnat, co za své přidělené tři měsíce nestihla. Ráno jsme se 
probudili do mohutného vanutí severáku a ještě mohutnějšího sněžení. Vítr 
plácal mokrý sníh na severní strany všeho: budov, automobilů, křovin,      
ale  i rozkvétajících meruněk a trnkových keřů. Nedočkaví zahrádkáři opět 
přerušili své činnosti, vždyť někteří už měli zasazeny brambory! Naštěstí 
nemělo bílé nadělení dlouhého trvání.  
 
V pátek a sobotu 23. a 24. března přinesly mraky hnědý déšť. Podle tisku 
obsahovaly dešťové srážky  prach  až ze Sahary nebo podle jiné verze 
z Ukrajiny. Nepříjemná špinavá pokrývka zbarvila, co se dalo. Nejvíce bylo 
hnědé nadělení  viditelné na karoseriích automobilů, následky jsme k naší 
nelibosti sledovali i na leštěných náhrobcích na hřbitově. Vrstva světle 
hnědého prášku byla hodně výrazná a tak se muselo uklízet, i myčky 
automobilů měly hody. 
 
Květnoví Ledoví muži přišli letos o týden dříve. Ochladilo se tak,            
že v některých místech klesly ranní teploty až pod nulu, což poškodilo 
ořešáky a brambory. Ve druhé polovině května pak mělo počasí podle tisku 
tropický charakter. Ve třetí dekádě měsíce nastala letní horka. Venkovní 
teploměry u oken našich domovů ukazovaly v ranních hodinách 20oC, přes den 
pak na tuto roční dobu nepříjemných 30oC.  
 
Ojedinělé dešťové kapky, které ani nestihly spláchnout prach, večerní 
blýskání na severním obzoru – tak vypadal v Kyjově poslední květnový víkend, 
o němž meteorologové tvrdili, že bude dešťový. Pro pořádek dodávám,       
že v západní Evropě byl mokrý nadmíru, mnohde přišly záplavy, v našem 
městě a okolí však panovalo sucho. Něco vláhy přišlo až v úterý 28. května 
večer společně s bouřkou. Pršelo pak i ve středu ráno a během dne se 
ochladilo na +15oC. Vláha však byla pouze náhražkou rosy a vyprahlé přírodě 
moc úlevy nepřinesla.  
 
Červen se ohlásil letními třicetistupňovými teplotami, snad aby naše 
rozehřátá čela rudou barvou korespondovala s názvem měsíce. Velký lijavec 
s hromo- i krupobitím jsme zažili v neděli 10. června. Rovněž v polovině 
měsíce proháněly se nad městem bouřky, které však v Kyjově, na rozdíl     
od jiných území naší republiky, nenadělaly škody. 
 
Začátek měsíce července se nesl ve znamení bouřek a častých vydatných 
přeháněk, které přinesly zemědělcům kýženou vláhu pro jejich plodiny.  
 
Počasí srpnové bylo horké a téměř beze srážek. Občas se přihrnuly černé 
mraky a spustily ojedinělé vodní kapky, které se stíhaly  vypařit ještě      
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nad zemí.  Sucho a horko bylo takové, že uvadalo i listí křovin v parcích     
a příroda již v začátku srpna získala unavenou tvář raného podzimu. Teprve 
na konci měsíce jsme se dočkali deště a ochlazení. Náhlé prudké výkyvy 
počasí letos způsobily věc dříve nevídanou: bobule vinné révy byly poškozeny 
úžehem. Ovoce se urodilo malé, neboť stromy postrádaly vláhu. Toto bylo 
nejvíce zřejmé u meruněk.    
 
S příchodem měsíce září se dostavilo velmi chladné a deštivé počasí. Nízké 
teploty udělaly přítrž plánům nového správce koupališť na provozování 
vodních radovánek i v září a hlavně znemožnily správci získat zkušenost,     
se kterou byl jeho předchůdce zvyklý počítat. V září totiž, i když je 
dostatečně teplé počasí, lidé na koupaliště téměř nechodí. Snad že již 
nemají potřebu získávat bronz, snad mají zafixováno koupání s dovolenou, 
která je již v září povětšině vyčerpaná, kdo ví… Pršelo tedy, nízká oblačnost 
se střídala ne s modrou oblohou, ale s oblačností ještě nižší. Meteorologové 
nabádali k optimizmu povídáním o nadcházejícím babím létě, jehož termín 
příchodu ovšem posouvali stále dál a dál. 
 
Z pátku na sobotu 20. října v naší republice sněžilo. Na severu Moravy sníh 
dokonce způsobil výpadky elektrického proudu. V nejvyšších polohách 
Jeseníků napadlo až 20 cm sněhu, stejně tak na Lysé hoře. Na Pustevnách, 
kde ještě ve čtvrtek bylo venkovní posezení téměř letní, bylo v sobotu vše 
pod sněhem. U nás v Kyjově tato změna přinesla jen ranní husté sněžení, 
které se ovšem ihned měnilo ve vodu.  
 
Listopad začal teplým počasím,  večer +13oC, ráno +10. Přesto se po prvním 
listopadovém víkendu ochladilo a všechny nás zaskočilo dopolední husté 
sněžení, které tradičně způsobilo nepříjemnosti řidičům; poetům naopak 
navodilo vánoční atmosféru.  Životnost sněhových vloček byla však krátká, 
neboť odpoledne toho dne již jen pršelo. Po bílém „martinském“ víkendu jsme 
byli ve střehu, neboť ještě máme stále v paměti onu památnou bílou zimu, 
která nás hojností sněhu zahrnovala po čtyři měsíce. Letos však listopadový 
sníh byl vlastně posledním sněhem, který jsme v Kyjově v roce 2007 viděli, 
protože prosinec byl opět teplý a suchý.  
 

PŘÍRODA 
 
Zoologické poměry města Kyjova se zvláštním zřetelem k ptákům, tak jak je 
zaznamenal podle stavu roku 2007 pan Karel Šimeček: 
 
U mnoha druhů živočichů se  ukazuje velká důležitost péče o zachování 
vzrostlých stromů v intravilánu města a nejedná se jenom o letité stromy 
v městském parku. Jako příklad lze uvést staré topoly podél areálu obilných 
sil v Nětčicích, vzrostlé jírovce v zahradě  pohostinství „Jančovka“ nebo  
„Nový svět“, lípy a lísky v areálu nemocnice  a na městském hřbitově, rovněž 
mnoho starých vysokokmenných odrůd ovocných stromů výsadeb z padesátých 
až šedesátých let minulého století v zahradách domů, například na Újezdě 
nebo v záhumenkách v Polámaných. Tyto dřeviny jsou místy hnízdění, vývoje 
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a takto zdrojem potravy pro mnoho druhů živočichů. V některých případech 
by stálo za úvahu je ponechat stát až do úplného rozpadu. Bohužel situace  
a zahradnické postupy v praktické péči o zeleň jsou mnohdy zcela opačné, 
což  není  problémem  jenom našeho města. 
 
Nadále přibývá holuba hřivnáče, ve městě dnes hnízdí minimálně 20 párů. 
Kdysi obyvatel lesů a polních remízů se v posledních cca 20 letech usazuje 
stále více v blízkosti člověka. Nejnápadnější je v době námluv a toku, kdy se 
ozývá typickým hlubokým houkáním a předvádí lety často spojené s tleskáním 
křídly.  
Dalším podobným příkladem je  hnízdění 2-3 párů kalouse ušatého ve čtvrti 
Koliba a na městském hřbitově, věc málo obvyklá  v jiných městech, třeba   
i s větší plochou zeleně. Zárodkem populace jsou zřejmě ptáci dlouhodobě 
zimující na několika místech města, mj. v ulici Mezi mlaty a přilehlé zahradě 
mateřské školky – každý rok 15-20 ptáků,  anebo opět areál mateřské 
školky Za stadionem, kde v posledních letech zimuje 5-10 těchto sov. 
V mateřské školce Za Stadinem si ptáci za své „deniště“ vybrali túje přímo  
u vchodu do školky, kudy denně procházejí rodiče s dětmi i personál          
a na  přítomnost kalouse přišli lidé teprve po ořezání spodních větví stromů. 
Pozorování sov během rozletu, který probíhá asi do 20 minut po západu 
Slunce je hezkým a nevšedním zážitkem. Méně příjemným zážitkem je 
celonoční vysoké pískání mláďat v době po opuštění hnízda, kterým upozorňují 
rodiče přinášející potravu na jejich současnou polohu. Potravu „městských“ 
kalousů  tvoří drobní pěvci (nejvíce vrabci), ale především drobní hlodavci, 
které zaletují lovit do polí v okolí města. 
 
Populace tří málo běžných druhů šplhavců  žluny zelené, strakapouda jižního 
a krutihlava obecného jsou stabilní. První druh se vyskytuje v jednotlivých 
párech v městském parku, kolem Kyjovky v Boršově, v Polámaných; oba další 
druhy se nevyhýbají ani zahrádkám uvnitř zástavby. Žluna i strakapoud 
dlabou vlastní dutiny, které později slouží jako hnízdiště pro ostatní druhy 
dutinových hnízdičů (sýkory, špačci, brhlíci, lejsci).   Krutihlav si dutiny sám 
nedlabe, ale přebírá je po svých příbuzných a často obsadí i vyvěšenou 
hnízdní budku patřičných rozměrů. Zajímavé je, že podstatnou část potravy 
u žluny a téměř výhradní u krutihlava tvoří mravenci a jejich kukly. Jejich 
dostatek na území města snad dokazuje relativně zdravé a chemicky 
nezatížené prostředí na některých našich zahrádkách. 
 
Nápadným ptákem hnízdícím přímo v centru města je pochopitelně poštolka 
obecná, která hnízdí na výškových budovách (kostely, domy, průmyslové 
stavby) s vhodným koutem, římsou nebo s možností vletu do některých dutin 
na půdách nebo věžích. Kvůli technickým opatřením k zamezení hnízdění nebo 
vstupu polodivokých holubů domácích na takováto místa přichází o možnost 
hnízdění i poštolka, užitečná  chytáním drobných hlodavců.  
 
Kritickým obdobím prochází místní populace rorýsa obecného. Tento 
nepřekonatelný a elegantní letec připomínající malou černou stíhačku přichází 
během zateplování a oprav fasád domů o možnost hnízdění. Je mu znemožněn 
přístup do různých škvír, děr , ventilačních potrubí a šachet. Především tzv. 
hornické domy na sídlištích Lidická,  Za stadionem, Mezi Mlaty nebo na ulici 
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Dvořákova byly obsazeny desítkami párů těchto ukřičených ptáků z řádu 
svišťounů. S malým úspěchem probíhají různé propagační akce, které mají  
za cíl změnit metody zateplování nebo donutit stavební firmy, aby vytvářely 
náhradní hnízdiště pro tento ohrožený druh ptáka.  
 
Mezi ubývající druhy patří také kdysi zcela běžná vlaštovka obecná           
a především jiřička obecná. Také tento druh trpí přehnanou snahou          
po dokonalé čistotě fasád, často na budovách u kterých to lze jen těžko 
pochopit. Hladké fasádní hmoty a neustálé odstraňování hnízd jsou příčinou 
velmi nízkého počtu hnízdišť a také klesajícího počtu hnízdících jiřiček. 
Místy s početnějším výskytem jsou dosud budovy v areálu nemocnice, budovy 
nádraží ČD a některé domy na Komenského ulici. 
 
Chocholouš obecný je původně stepní druh, proto má na typ prostředí       
ve kterém je schopný se rozmnožovat specifické nároky. V dnešní člověkem 
zcela změněné zemědělské krajině se stal druhem ruderálů na okrajích 
stavenišť, průmyslových zón na okrajích měst, druhem železničních náspů    
a kolejišť a  hnízdí s oblibou také na sídlištích různých typů. Všechna tato 
místa musí splňovat jedinou podmínku a tou jsou spásané, resp. pravidelně 
sečené nebo sešlapávané travnaté plochy. Bohužel hnízdní úspěšnost         
na těchto malých a ostrůvkovitých plochách je velmi nízká, mnoho mláďat 
uhyne kvůli opuštění hnízda často rušenými rodiči, nebo je najdou a zničí 
kočky či psi. Doposud v Kyjově hnízdí 6-8 párů tohoto nenápadného, ale 
přesto velmi elegantního ptáka. 
 
Z vzácnějších zatoulanců stojí za zmínku výskyt kvakoše nočního na Kyjovce 
u jezu v Boršově;  tamtéž byl nalezen uhynulý chřástal vodní, u nějž není 
vyloučeno hnízdění v nedalekém mokřadu u železniční trati; opakované 
pozorování sokola stěhovavého v době mimo hnízdění a nakonec výskyt 
křepelek polních v době tahu na Seifertově náměstí. Opravdovou raritou byl 
sameček křepelky volající ze střechy jednoho z panelových domů na sídlišti  
U Vodojemu. 
 
V okolí města se v současnosti nachází jedna z největších kolonií sysla 
obecného. Místem výskytu min. 300 jedinců tohoto hlodavce je polní letiště 
směrem k Miloticím. Sysel obecný byl ještě v 50.-60. letech hojný „škůdce“ 
v zemědělství. Nadměrnou chemizací, ale především násilnou změnou krajiny 
našeho venkova a způsobem hospodaření byl téměř vyhuben. Nyní v České 
republice, především v její panonské části tj. v úvalech jižní Moravy, přežívá 
často v malých roztroušených populacích. Na jeho záchranu se rozjíždí 
víceletý záchranný program. O důležitosti kyjovské kolonie svědčí to,       
že pilotní propagační film o stavu sysla obecného v ČR a několik televizních 
zpravodajských šotů bylo natáčeno právě na této lokalitě. 
 
Bobr evropský vstoupil na území města Kyjova a zřejmě na delší dobu se zde 
usadil. Stalo se tak v loňském roce, kdy si po několika předchozích kratších 
pobytech vyhrabal noru v pravém břehu Kyjovky na jižní hranici města, 
v blízkosti čističky odpadních vod.  O jeho pobytu svědčí kromě typických 
stop v blátě i množství pokácených a ohryzaných stromů. Jejich zásoba 
v místě současného výskytu je ale omezená a proto lze očekávat, že časem 
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toto místo opustí. Níže po proudu Kyjovky především na rybniční soustavě 
mezi městy Dubňany a Hodonín je již více než 20 let trvalým usedlíkem. 
 
Dá se tedy říci, že hlavními negativními faktory z hlediska ptáků jsou        
v současnosti  trvalý úbytek starých doupných stromů a ztráta hnízdních 
možností během úprav vnějších plášťů budov. Doufejme, že se z Kyjova 
postupem času nestane na jedné straně pohledné město „jako ze škatulky“, 
na straně druhé město bez ptáků  - zcela tiché; tak jako je většina 
úhledných například rakouských obcí a městeček mezi Mikulovem a Vídní… 
 
Milovníkům přírody v okolí Kyjova neušla v posledních letech jedna 
pozoruhodnost, a sice rozšíření kudlanky nábožné do našeho kraje. Tato se 
dříve vyskytovala nejen v jižní Evropě, ale i  v teplejší části střední Evropy, 
to je na jižním Slovensku a jižní Moravě. Někdy před padesáti lety  kudlanka 
žila pouze v nejteplejší stepní oblasti Moravy – ve vátých píscích na 
Bzenecku a na Pálavě. Postupně se však rozšířila na sever i do chladnějších 
oblastí. Zda je to vlivem oteplování podnebí, či větší otužilost tohoto 
podivuhodného hmyzu – nevíme. Jisté je, že byla zjištěna v okolí kyjovských 
mlýnů, na Lidické ulici, na zámku v Miloticích, v Bohuslavicích, ale i na okraji 
Chřibů u Vřesovic a v Koryčanech. Je zařazena do seznamu chráněných 
živočichů.  
 

OBYVATELSTVO 
 
Naše město mělo k 31. 12. 2007  11 860 obyvatel, z toho 5879 mužů      
a 5971 žen. Z celkového počtu 658 obyvatel žilo v Bohuslavicích, z nich pak 
bylo 321 mužů a 337 žen. Narodilo se 108 spoluobčanů, 15 se narodilo mimo 
naše město. Zemřelo 76 občanů a mimo Kyjov 28. Změnu příjmení z důvodu 
sňatku ohlásilo 247 občanů.   
 

ZAMĚSTNANOST 
 
Míra nezaměstnanosti v Kyjově k 31. 12. 2007 dosáhla 10,1%. Z obcí 
spadajících pod kyjovský úřad práce dosahují největší nezaměstnanosti 
Labuty (27,941%) , Hýsly (26,708%) a Stavěšice (23,022%). Naopak 
nejnižší míra nezaměstnanosti je v Žeravinách (5,618%), Blatničce (6,726%) 
a Kuželově (6,915%). Průměrná míra nezaměstnanosti v kyjovském okrsku činí 
10,737%. 
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SOCIÁLNÍ PÉČE 
 

Centrum služeb pro seniory 
 
Život klientů Centra služeb pro seniory není bezcílné trávení času. Vedení se 
stará o pestré dění, které seniorům přinese zábavu i užitek ve formě 
společně prožitých příjemných událostí a nových zážitků. V říjnu v Centru 
vyhlásili „Pestrobarevný měsíc seniorů“. Zahájili ho návštěvou cvičených psů 
z vyškovského canisterapeutického centra. Poté následoval „Týden barev“, 
kdy se všichni oblékali každý den do jiné barvy oděvů. Další týden byl 
zaměřen na moře jako živel, s obyvateli domova si přišel popovídat 
cestovatel a mořeplavec Ivan Orel. Námořní, nebo spíše vodní týden byl 
vystřídán týdnem soutěžním. Každé ráno se uskutečnily vědomostní výlety  
do historie a soutěžilo se o korunu krále Karla IV.  
 

Centrum sociálních služeb  
 
V budově na Palackého ulici byl zřízen denní stacionář, který je určen     
pro osoby se sníženou soběstačností, pro seniory, zdravotně postižené osoby 
a osoby s chronickým duševním onemocněním všech věkových kategorií.      
Ve stacionáři je jim nabízen vhodný program, např. tvořivá dílna a rukodělné 
činnosti, herní aktivity pro zábavu i podporující rozvoj vnímání, orientace a 
paměti, společné sledování televize nebo cvičení s rehabilitační pracovnicí, 
posilovna, v případě potřeby i pomoc při obstarávání osobních záležitostí. 
Díky stacionáři mají klienti kontakt se společenským prostředím  a nejsou 
tak osamoceni.  

Azylový dům   
 
Opravou domu na Brandlově ulici získalo město věc pro naše město již dávno 
potřebnou - byty umožňující dočasné bydlení lidem v nouzi. V sedmi bytových 
jednotkách zde získaly přístřeší převážně matky s dětmi, samoživitelky. 
V domě jsou i pokoje pro okamžité nouzové ubytování, které však má být 
krátkodobé.  První obyvatelkou jednoho z tří krizových pokojů byla klientka 
terapeutické komunity Krok, která v komunitě ukončila léčebný pobyt          
a musela  absolvovat následnou péči.  
Na fungování života v azylovém domě dohlíží správce Martina Konečná, 
zaměstnankyně Centra sociálních služeb, pod které azylový dům patří. 
Správkyně organizuje individuální i skupinová setkání, pomůže kontaktovat 
potřebné odborníky, v budoucnu se bude věnovat i speciálním terapiím.  
Nájemníci v bytech mají smlouvu na jeden rok, v krizových pokojích na šest 
měsíců.   
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ŽIVOT NA RADNICI 
 

Odbory městského úřadu a jejich vedoucí v roce 2007: 
 
Tajemník      Ing. Milan Jagoš 
Personální útvar     Hana Lapšanská 
Útvar krizové řízení     Ing. Magdalena Kováčová 
Útvar interního auditu    Ing. Marcela Zbořilová 
Odbor organizační a právní    Mgr. Pavel Navrátil 
Odbor vnitřních věcí     Ing. Antonín Kubák 
Odbor obecní živnostenský úřad   Ing. Bc. Zdena Kyněrová 
Odbor územního plánu a rozvoje   Ing. Bedřich Kubík 
Odbor školství a kultury    PaedDr. Ilona Pecháčková 
Odbor majetku a investic    Ing. Libor Menšík 
Odbor hospodářské správy    Ing. Luděk Zemánek 
Odbor finanční     Hana Churá 
Odbor sociálních věcí a zdravotnictví  Mgr. Miluše Křížková 
Odbor dopravy     Ing. Jana Šupová 
Odbor životního prostředí    Ing. Šárka Hauserová 
Odbor stavební úřad     Ing. Renata Ivičičová 
 
 

Zasedání zastupitelstva 19. března  
 
Na tomto zasedání jednali zastupitelé o prodeji pozemku na ulici Mezi Mlaty 
firmě Falcon Reality. Dále vydali obecně závazné vyhlášky o podmínkách 
k zajištění veřejného pořádku při pořádání sportovních a kulturních akcí,  
stanovení pravidel pro pohyb psů na veřejných prostranstvích, stanovení 
systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění a využívání komunálních 
odpadů.  
  
Zastupitelstvo rozhodlo o poskytnutí dotací: 
 
Sdružení přátel Slováckého souboru Kyjov 100 000,- Kč na činnost 
Slováckého souboru Kyjov, 
 
FC VMG Kyjov 300 000,- Kč na činnost kyjovských mládežnických družstev 
v kopané, 
 
TJ Jiskra Kyjov, oddíl košíkové, 300 000,- Kč na rozvoj mládežnické 
košíkové, 
 
Charita Kyjov 150 000,- na víceúčelovou drogovou službu, 
 
Občanské sdružení Krok 70 000,- na ambulantní a skupinové programy pro 
veřejnost. 
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Vášně na zasedání vzbudil záměr postavit nový obytný dům na sídlišti Mezi 
Mlaty v prostoru za mateřskou školkou. Samozřejmě se zvažovala  všechna 
pro a proti. Investor, kyjovská firma Falcon, zpracoval předběžnou studii, 
kterou majitel firmy na zasedání Zastupitelstva všem přítomným představil. 
 

Hovory s občany 21. března 
 
O dva dny později se konaly Hovory s občany Kyjova. Zde se sešla  jen asi 
dvacítka lidí, přesto však bylo s představiteli města o čem hovořit. 
Motocyklové závody, výstavba Mezi Mlaty, řešení dopravní situace ve městě, 
ale i připomínky k práci městské policie a stavu vsypové loučky na hřbitově, 
to všechno zajímalo přítomné občany.  Na přetřes přišel i nový zákon        
o sociálních službách a změny ve stavebním zákonu. Pan starosta vysvětlil 
občanům, že zákon o sociálních službách sice vyšel, ale nebyl k němu vydán 
metodický pokyn, což znamená uvedení zákona v praxi, takže odpovědní 
pracovníci na městských úřadech v únoru stále nevěděli,  jak mají             
v přidělování sociálních dávek postupovat. Na sociálním odboru byly od 
počátku roku velké fronty. Stres a mrzutost přenášeli nespokojení lidé       
na úřednice.  
O novém stavebním zákonu se tvrdilo, že úřední procedury zjednoduší. 
Skutečnost však ukázala opak. S trochou nadsázky řečeno, postavit plot je  
dnes složitější, než dříve dům.  
 
V průběhu února se ve městě ztratily, přesněji řečeno byly odcizeny, čtyři 
kanálové litinové rastry. Tato praxe je v poslední době častá v celé 
republice: pachatel je odcizí a odnese do sběrny jako šrot. Díra, která 
nekrytá zůstává na silnici, je velmi nebezpečná. Město uvažuje o výměně 
rastrů za plastové.  
 
Občané se vyjádřili nelibě i k nepořádku u bývalé skládky v Polámaných. 
Skládkování zde bylo ukončeno již před mnoha lety, přesto někteří lidé stále 
do těchto míst vyhazují nepotřebnosti, i když mají možnost odnést či odvézt 
odpad do sběrného dvora, který má otevřeno od pondělí do soboty.  
 
Co dalšího trápilo občany Kyjova? Nepořádek na veřejných prostranstvích, 
potíže s narkomany. Hřiště na Jurovského ulici neslouží ke sportovním 
účelům, ale schází se zde závadová mládež. Neustále se opakuje ničení lamp 
v parku u kaple na Újezdě, nepříjemný je i noční hluk rozjařených a často 
opilých návštěvníků nočních barů, kteří při návratu domů ruší spící občany. 
Dva podobní výtečníci dokonce nasedli do auta,  při divoké jízdě po Nětčické 
ulici dostali smyk a s autem se převrátili na střechu. Uprostřed noci tak 
zaměstnali městskou policii, státní policii, hasiče, zdravotníky a personál 
v nemocnici, bratru nejméně dvacet lidí, do čehož nepočítám probuzené 
obyvatele domů v místě nehody.   
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Zasedání zastupitelstva 23. března 2007 
 
Na tomto zasedání se dlouze a vášnivě diskutovalo o konání motocyklových 
závodů. U mikrofonu se střídali zastánci závodů i členové občanského 
sdružení Malebné Kyjovsko, kteří s pořádáním závodů v ulicích města 
nesouhlasí. Protože po diskusi žádný ze zastupitelů nenavrhl revokaci 
usnesení z prosincového zasedání r. 2006, tedy revokaci revokace, bylo 
rozhodnuto: závody v Kyjově budou. Podmínky byly stanoveny: redukce 
kubatur i počtu kol u jednotlivých tříd, mimo možnost přechodu po každé 
kubatuře zajištění dalších minimálně tří 25 minutových přestávek, vyhrazení 
jednoho sanitního vozu jen pro potřeby obyvatel bydlících uvnitř okruhu, 
jasné vymezení odpovědnosti a bezpečnosti. 
  
Do představenstva společnosti Vodovody a kanalizace Hodonín, a.s., byl    
na tomto zasedání navržen jako zástupce města Kyjova Ing. Jan Letocha.  
Ing. Vítězslav Začal byl navržen do dozorčí rady společnosti Teplárna Kyjov, 
a.s. 

Zasedání zastupitelstva 11. června 2007 
 
Po dlouhé diskusi, kdy občané demonstrativně odešli z jednání zastupitelů,  
bylo z programu schůze staženo schválení Zásad pro prodej městských bytů. 
Zastupitelé se dohodli, že se do 10 dnů uskuteční Hovory s občany na téma 
prodeje městských bytů. Zde budou občané mít možnost se k prodeji bytů 
vyjádřit a poté, 28. června, se uskuteční mimořádné zasedání Zastupitelstva 
na toto citlivé  téma.   
 
Zastupitelstvo schválilo závěrečný účet města za rok 2006. Po kontrole 
ročních výkazů bylo provedeno celkové a konečné přezkoumání hospodaření 
města. Podle závěrečného vyjádření auditora nebyly zjištěny chyby           
ani nedostatky.  
 
Zastupitelstvo rozhodlo o uzavření Smlouvy o přijetí úvěru 15 mil. Kč         
u Komerční banky, a.s., s dobou splatnosti čtyři roky. Tento úvěr bude 
použit na financování investičních akcí města schválených v rozpočtu roku 
2007, tj. koupě Domu kultury 13 mil. Kč, odkanalizování obce Bohuslavice  
10 mil. Kč, výstavba zázemí stadionu 15,5 mil. Kč a zasíťování Průmyslové 
zóny Jih 5 mil. Kč.  
 
Byla udělena Cena města Kyjova panu Otakaru Dostálovi za zásluhy v oblasti 
rozvoje kyjovského folklóru. Otakar Dostál se velkou měrou zasloužil         
o organizaci a programovou strukturu minulých Slováckých roků, v oblasti 
folklóru aktivně působil 30 let. 
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Zasedání zastupitelstva 28. června 2007 
 
Po bouřlivé diskuzi  Zastupitelstvo schválilo Zásady pro prodej městských 
bytů.  Byla odhlasována cena ve výši 50% ze znaleckého posudku a pokud si 
koupí nájemníci všechny byty z celého domu, město vloží do Fondu oprav 
společenství vlastníků daného bytového domu částku ve výši 5% z ceny.  
Předkupní právo má nájemce bytu, pokud nebude mít o koupi zájem, může 
být jeho byt prodán třetímu zájemci minimálně  za 100%  z ceny stanovené 
posudkem. 
 
Byl schválen prodej pozemku v průmyslové zóně Kyjov – Jih pro společnost 
ROmill, spol. s r.o., která nabídla nejvíce nových pracovních míst.  
 

Zasedání zastupitelstva 24. září 2007 
 
Zastupitelstvo rozhodlo o poskytnutí dotace fotbalovému klubu FC Kyjov     
na činnost mládežnických družstev kopané ve výši 200 000 Kč, TJ Jiskra 
Kyjov, oddílu košíkové rovněž 200 000 Kč a poskytnutí bezúročné půjčky 
100 000 Kč pro TJ Sokol Kyjov na dokončení přestavby šaten a sociálního 
zařízení tělocvičny. Ke stejnému účelu rozhodla Rada města poskytnout 
Sokolu dotaci 50 000 Kč.  
 
Dále na této schůzi Zastupitelstvo schválilo obsáhlý dokument - Strategický 
plán města Kyjova do r. 2015. Jedním z podkladů k vytvoření tohoto 
dokumentu byl průzkum veřejného mínění, který si město nechalo zpracovat  
u odborné firmy.  Výsledky tohoto průzkumu ukázaly, že 61% dotázaných   
občanů hodnotí dění v našem městě spíše pozitivně a 15% dokonce velmi 
pozitivně. V opozici stojí 20% občanů s hodnocením spíše negativně a 4% 
považují vývoj ve svém městě jako negativní – vše se zhoršilo. 73% obyvatel 
se vůbec neplánuje odstěhovat, dalších 10% se hodlá přestěhovat maximálně 
v rámci města.  
 

Zasedání zastupitelstva 19. října 2007  
 
Zastupitelstvo se sešlo na mimořádném zasedání, aby projednalo prodej    
asi pěti a půl hektaru pozemků v průmyslové zóně Jih. Zastupitelé rozhodli  
o prodeji firmě LISI Automotive Form za cenu 50 Kč/m2. Firma hodlá       
do Kyjova přesunout výrobu z Koryčan a Čejkovic a přesunout sem i stávající 
pracovníky, takže nová pracovní místa nevzniknou.  

Zasedání zastupitelstva 17. prosince 2007 
 
Na prosincovém zasedání byl schválen rozpočet města na rok 2008. 
K vyrovnání schodku rozpočtu byl zapojen úvěr ve výši 24 milionů Kč. 
Nejvýznamějšími investicemi roku 2008 je kanalizace v Bohuslavicích 
s celkovými náklady 40,5 mil. Kč a zázemí stadionu 16,85 mil. Kč. 
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Pro rok 2008 schválilo zastupitelstvo tyto investiční akce: 
 
Vybudování cyklostezky Kyjov – Bohuslavice – Mouchnice. Akce bude 
rozdělena na tři etapy, náklady 29 mil. Kč 
 
Vybudování sportovního areálu základní školy Dr. Joklíka v Kyjově. Celkové 
náklady činí 16 milionů Kč.  
 
Úpravy dvorního objektu č. p. 26 na ulici Svatoborské. Hlavním záměrem je 
rozšíření služeb nově otevřeného informačního centra. Pod názvem akce 
„Aktivní Kyjov – blíž turistům i obyvatelům“ má nákladem 4,5 mil. Kč 
vzniknout půjčovna kol, úschovna kol, kryté posezení, veřejné WC, pítko.   
 
Dalším předmětem rozhodování Zastupitelstva byl grantový program pro rok 
2008 a pravidla pro poskytování grantů. Praxe byla změněna: termín podání 
žádostí bude nově pouze jeden, a to od 18. 12. 2007 do 29. 2. 2008.  
 
Na pořad jednání opět přišly motocyklové závody. Zastupitelstvo udělilo 
souhlas s pořádáním silničních motocyklových závodů „Kyjovský okruh“ 
v letech 2008 až 2010 a stanovilo  podmínky pro jejich konání.  
 
Bylo rozhodnuto o poskytnutí dotace 160 000 Kč pro Občanské sdružení TJ 
Jiskra Kyjov  na vybavení šaten a bezúročné půjčky 200 000 Kč občanskému 
sdružení Krok. 

Rada města Kyjova 
 
Rada města Kyjova zasedala v tomto roce 37krát. Některá zasedání bývají 
výjezdní, tak tomu bylo například dne 29. května, kdy  se konala tzv. „lesní 
rada“. Členové rady společně s vedoucími některých odborů – finančního, 
životního prostředí, aj. ve společnosti správců lesů pana Chromého a Prokeše 
prošli lesní pozemky, které patří Kyjovu. Správcové mužům z radnice ukázali, 
jak v lese po celý rok hospodařili, vysvětlili způsob péče o les a navrhli 
řešení některých pozemkových návrhů. Poukázali na neomalenost 
rádobymilovníků přírody, členů  turistických oddílů. Ti připevňují směrové 
tabulky na stromy tak, že vlastně ničí strom, když do něj mnoha hřebíky 
přitlučou kovový pás a na něj pak připevní směrové tabulky. Správce pověděl 
radním i o boji se škodnou – s kůrovcem. Ukázal lapače, v nichž byli tito 
nevítaní brouci polapeni. 
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HOSPODAŘENÍ MĚSTA 
 

Finanční hospodaření 
 
Rozpočet města na rok 2007 byl schválen Zastupitelstvem města Kyjova dne 
18. 12. 2006 ve výši 379 235,1 tis. Kč. V průběhu roku se rozpočet zvýšil 
o rozpočtová opatření schválená Zastupitelstvem města, celkem 107 322,3 
tis. Kč. K 31. 12. 2007 byla příjmová část rozpočtu splněna na 100,2% 
v částce 425 353,9 tis., výdajová část byla čerpána na 95,6% v částce 
444 612,3 tis. Kč. Zůstatek finančních prostředků na závěrečném účtu činil 
17 224 923,11 Kč.  
 
V roce 2007 byly uzavřeny dvě úvěrové smlouvy na přijetí úvěru ve výši     
Kč 28 000 000. Úvěr byl vypsán a rozdělen pro peněžní ústavy na dvě části: 
úvěr 15 000 tis. Kč poskytnutý Komerční bankou se splatností na čtyři roky 
a úvěr 13 000 tis. Kč poskytnutý Českou spořitelnou, rovněž se splatností  
na čtyři roky.  Tyto úvěry byly určeny na investiční akce schválené 
v rozpočtu roku 2007. Město rovněž přijalo půjčku ze Státního fondu 
životního prostředí České republiky 10 534,9 tis. Kč na akci Odkanalizování 
obce Bohuslavice.  
 
Nejdůležitějšími investičními akcemi ve výdajové části rozpočtu jsou 
odkanalizování obce Bohuslavice, rekonstrukce a přístavba zázemí stadionu   
a odkoupení budovy Domu kultury od OS KOVO Šroubáren Kyjov. 
 
Město přijalo dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje Brno na lékařskou 
službu první pomoci a Slovácký rok. Částku 6 000 tis. Kč přijalo město jako 
dotaci ze státního rozpočtu na rekonstrukci a přístavbu zázemí stadionu, 650 
tis. Kč z Ministerstva kultury ČR na opravu střechy kostela a 9 481,4 tisíc  
korun ze Státního fondu životního prostředí  ČR na odkanalizování obce 
Bohuslavice.  
 

Investice města v roce 2007 

 

MŠ Bohuslavice - sanace vlhkého zdiva 
 
Byly  odbourány podmáčené částí zdiva suterénu školky, nově omítnuty 
sanační omítkou, provedeny opravy venkovní hydroizolace, dláždění 
prostranství   a chodníků v sousedství objektu a související práce a dodávky. 
Celkové stavební náklady včetně  projekčních prací činily 796 547,- Kč. 
Práce proběhly v srpnu a září. 
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Základní umělecká škola, Jungmannova ul. 
 
Jednalo se o sanaci vlhkého zdiva a podchycení základů. Byly provedeny 
lokální opravy podmáčeného zdiva pomocí sanačních omítek, instalace 
podomítkového elektroosmozového vysušovacího systému, v místě přístavby 
byly navrtány mikropiloty a provedena injektáž pro stabilizaci neúnosného 
podloží objektu. Celkové stavební náklady vč. projekčních prací: 1 322 296,- 
korun. 

Dům kultury - statické zajištění objektu 
 
Výstavba nových veřejných WC v přízemí objektu vč. sanace podloží          
a kompletní rekonstrukce vnitřních instalací. Dále pak bylo provedeno očištění 
a nové vložení izolace do dilatačních spár mezi jednotlivými budovami          
i s výměnou dilatačních lišt. Celkové stavební náklady včetně projekčních 
prací:  1 199 490,50,- Kč. 

Šatny pro kopanou, hřiště na Mlýnské ulici 
 
Výstavba nového zázemí pro sportovce ve dvorním traktu (původně garážích) 
dřívější služebny plynáren. Byly vybudovány šatny, sprchy a nezbytné 
sociální zázemí; byly provedeny kompletně nové instalace a rozvody včetně 
např. vzduchotechniky, nového odkanalizování objektů a zateplení vnějšího 
pláště budovy.  
Celkové stavební náklady vč. projekčních prací: 2 350 775,50,- Kč. (v tom 
dotace Jihomoravského kraje na výstavbu nové kanalizační přípojky ve výši 
164 000,- Kč). 

Rozšíření vozovky v ulici Dobrovského 
 
Dodatečné zpevnění břehu Kyjovky v místě rozšířeného nájezdu do areálu 
Klvaňova gymnázia. Celkové stavební náklady včetně projekčních prací činily  
119 978,- Kč. 

ZŠ Dr. Joklíka - rekonstrukce tělocvičny 
 
Byly výměněny původní skleněné prosvětlovací panely za nová plastová okna. 
Předimenzované výplně otvorů byly vyzděny. Celkové stavební náklady včetně 
projekčních prací: 1 213 149,- Kč. 

Kyjov – Bohuslavice,  odkanalizování obce 
 
Výstavba kanalizace v místní části Bohuslavice, včetně tří čerpacích stanic 
splaškových vod, výtlaku do Kyjova–Boršova a následně do čistírny odpadních 
vod. V roce 2007 se prostavělo 39 388 897,- Kč.  
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Rekonstrukce a přístavba zázemí městského stadionu v Kyjově 
 
Výstavba nového zázemí v areálu městského stadionu pro veřejnost            
i sportovní kluby. Objekt o 3. nadzemních podlažích + terasy. V letošním 
roce se prostavělo 23 967 077,- Kč. 
 

Výměníková stanice – Sídliště  Za Stadionem – přemístění  
 
Přemístění výměníkové stanice na sídlišti Za Stadionem v rámci objektu 
bývalé kotelny. Stávající umístění výměníkové stanice znemožňovalo využití 
rozsáhlých prostor pro OS KROK, který je vlastníkem objektu bývalé 
kotelny. Celkové investiční náklady činily  493 635,- Kč. 
 

SPRÁVA MĚSTA 

Koupaliště 
 
Provoz letního koupaliště Kyjov a Bohuslavice přešel na základě nové 
mandátní smlouvy od dubna letošního roku ze správy Sokola Bohuslavice      
na společnost EKOR, spol.s r.o. Před zahájením letní sezony byly provedeny 
nejnutnější opravy a odstraněny závady zjištěné při revizi. Byla opravena 
dna bazénů včetně nátěrů bazénů. 
Letos navštívilo koupaliště v Kyjově 28 451 návštěvníků, bohuslavické 
koupaliště  3 296 návštěvníků. 

Hřbitovy 
 
Od dubna letošního roku  převzala správu hřbitovů v Kyjově, Nětčicích       
a Bohuslavicích firma Ekor. První viditelnou změnou bylo ořezání přerostlých 
křovin, vysazení květinového záhonu u vstupu na hřbitov v Kyjově,  umístění 
nových laviček, vývěsek s informacemi, a instalování mobilního WC. Další 
úkoly, které čekaly na nové správce,  byly pro občany již méně viditelné.   
Ve smuteční síni v Kyjově byla provedena oprava toalet, pořízeno nové 
zvedací zařízení pro rakev a ozvučení síně. Současně se ukázalo nutným 
pracovat na evidenci hrobů. Dosavadní správce Jiří Ivan tuto práci započal, 
do doby ukončení správcovství však  již nedokončil. V současné době je na 
všech třech hřbitovech celkem asi tři tisíce hrobových míst, ovšem číslování 
hrobů je v takovém stavu, že v mnoha případech nesouhlasí údaje 
z evidenčních karet se skutečností, nesouhlasí také některé smlouvy s údaji 
v evidenčních kartách a nedostatečná je také evidence pohledávek, navíc 
některé hroby mají dvě čísla, jiné zase žádné.  Není proto možné například 
připomínat občanům, že nemají prodlouženou smlouvu na užívání hrobového 
místa nebo že nemají zaplacen nájem.  
 



 

Kronika města Kyjov, rok 2007 

42

Ve smuteční síni bylo uloženo téměř sto uren s popelem zemřelých, které si 
pozůstalí nevyzvedli. Pro tyto případy  byl letos vybudován  společný hrob, 
což je již dávno běžné v jiných městech.   
Přímo raritou je absence oplocení na kyjovském hřbitově. Ten není možné    
na noc uzavírat. Vybudování oplocení by si však vyžádalo natolik vysoké 
náklady, že prozatím situace nemá řešení.  
 
K „inventuře“ stavu kyjovského hřbitova se přidává další starost, kterou 
ovšem již několik let avizoval i pan Ivan, a to špatný stav smuteční síně. 
Budova  byla postavena  v sedmdesátých letech v rámci Akce „Z“ velmi 
nekvalitně, dokonce jsou zde dodnes neodstraněné kolaudační závady.      
Na lepší časy se však již zablýsklo – prozatím byla vypracována studie, 
která by s rekonstrukcí budovy vyřešila mj. zastřešení vchodu a prostoru   
pro muzikanty, stejně tak prostoru pro pozůstalé, vyřešení bezbariérového 
přístupu a nefunkčního a nepoužitelného zázemí. 
 
Problémy a starosti se nevyhýbají ani boršovskému hřbitovu. Na Hovorech 
s občany Boršova zazněly připomínky na stav lip na hřbitově. Stromy jsou již 
staré, lámou se větve a poškozují náhrobky. Nepříjemnosti přinášejí i velké 
lány nad hřbitovem, poněvadž při velkých deštích se z nich  ke hřbitovu valí 
voda s blátem. 

Ubytovna na Havlíčkově ulici  
 
Změna ve správě nastala i v případě ubytovny na Havlíčkově ulici. Zařízení   
o kapacitě 100 míst, jež je ve vlastnictví města od roku 2000, poskytuje 
komerční ubytování  i sociální bydlení. Kromě krátkodobě bydlících jsou  
v ubytovně i klienti, kteří jsou zařazeni v sociálním programu města, nebo 
problematičtí jedinci. Ze čtyř zájemců o správu ubytovny tři  nedodrželi 
podmínky výběrového řízení a čtvrtý neuspěl kvůli ceně, neboť jeho nabídka 
byla pro město finančně velmi nevýhodná. Proto byla soutěž zrušena a 
vypsáno druhé výběrové řízení, které  nakonec bylo vlastně soubojem dvou 
firem, Falcon a Trifin. Došlo ke sporu   obou účastníků řízení, celý postup 
musela prošetřit kontrolní komise. Výsledkem šetření bylo zrušení druhého 
kola výběrového řízení a rozhodnutí, že město bude ubytovnu spravovat samo 
až do doby ukončení již naplánované rekonstrukce. A jak poznamenaly tyto 
spory život ubytovaných? V pondělí si obyvatelé mysleli, že se jim jen změní 
pan domácí, že přejdou pod jiného správce a vše bude jako dřív. V úterý 
ráno  se dozvěděli, že se budou muset vystěhovat, protože pracovníci města 
v pátek ubytovnu zavřou a zaplombují. Odpoledne pokyn o vystěhování padl, 
ale jen pro sociálně potřebné. Nakonec v ubytovně zůstali všichni.  
Na základě usnesení z 18. schůze Rady města Kyjova konané dne 17. dubna 
2007 byl správou ubytovny pověřen odbor majetku a investic městského 
úřadu. V roce 2007 byly provedeny jenom nejnutnější opravy. Výsledek 
hospodaření ubytovny před zdaněním se proti roku 2006 výrazně zlepšil      
a činil 232 000 Kč. 
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 Odpady 
 
Občané Kyjova letos vyprodukovali 5 650 tun komunálních odpadů, které byly 
nezávadně zlikvidovány firmou EKOR. Náklady spojené s likvidací činily 8 422 
tisíc Kč.  
Vytřídili jsme 335,13 tun papíru, 113,68 tun skla, 65,50 tun plastů, 1,4 tun 
kompozitních obalů (kartony od mléka, džusů) a 412,50 tun kovů. Z popelnic 
a kontejnerů bylo uloženo na skládce v Těmicích celkem 3 156,87 tun 
směsného komunálního odpadu. Ve sběrném dvoře bylo od občanů města 
Kyjova vybráno a nezávadně zlikvidováno 26,08 tun nebezpečných odpadů, 
jako jsou postřiky, oleje, pneumatiky apod. 
V letošním roce byla pořízena mostová silniční váha do kompostárny           
a ve sběrném dvoře odpadů byly instalovány dva lisovací kontejnery          
na sběrový papír.   

Veřejná zeleň 
 
Byla vysazena nová veřejná zeleň v částce 400 000 Kč, zejména byly 
vysazeny stromy v ulicích města a na sídlištích. Pokračovalo se                
i ve vysazování větrolamů kolem polních cest – celkem bylo vysazeno padesát 
třešní a višní v okolí Nětčic.  
 

Městské lesy 
 
V městských lesích bylo vytěženo celkem 4 136 m3 dřeva, z toho 3 327 m3 
jehličnatého a 809 m3 listnatého. Výnosy z lesního provozu činily celkem 
923 000 Kč. 
Vichřice, která se nad naším krajem prohnala, naštěstí lesy nijak 
nepoškodila. Byly vyvráceny jen ojedinělé stromy, které byly pokáceny 
v rámci běžné těžby.  

Městské komunikace 
 
I v letošním roce pokračovala výstavba a oprava chodníků a vozovek. Celkem 
bylo upraveno 3 500 m2 chodníků, např. prostranství před školou na ulici 
Újezd, chodníky na ulici Mezi Mlaty, U Vodojemu, Za Stadionem              
a v Klvaňově ulici. Značně poškozená vozovka na sídlišti Klínky byla opatřena 
asfaltobetonovým povrchem.  
 
V rámci příprav na Slovácký rok byly ručně očištěny okraje a obruby všech 
hlavních vozovek. Tuto práci provedli v rámci terapie klienti občanského 
sdružení KROK.  
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MĚSTSKÁ POLICIE 
 
Strážníci městské policie měli po celý rok plno práce. Při kontrolách v ulicích 
města nasadili 1 478 neoblíbených „botiček“. Neukáznění řidiči často 
zaparkují na místech, na kterých ztíží nebo i znemožní  jízdu jiným řidičům  
a nezbývá nic jiného, než finanční postih. 237 přestupků bylo z kategorie 
Rychlá jízda, oblíbené kratochvíle zejména mladých řidičů. U těchto hříšníků 
bylo 133 přestupků vyřešeno v blokovém řízení, 7 bylo předáno k dořešení 
správnímu orgánu odboru dopravy. Policií České republiky bylo na místě 
vyřešeno 97 přestupků.  
 
Na úseku veřejného pořádku strážníci nejčastěji řešili rušení nočního klidu, 
znečišťování a zábor veřejného prostranství, zakládání skládek nebo 
odkládání odpadů mimo vyhrazená místa, ale i vzbuzování veřejného 
pohoršení. V letošním roce bylo zjištěno a projednáno 132 přestupků proti 
veřejnému pořádku, 34 případů krádeží v obchodech a supermarketech. 
Policii ČR bylo oznámeno 29 podezření ze spáchání trestného činu, zadrženo 
a předáno bylo 10 osob podezřelých ze spáchání trestného činu, 13 osob 
hledaných policií. Ke zjištění totožnosti bylo předvedeno 11 osob.           
Na místních komunikacích a veřejných plochách bylo zaevidováno 16 vozidel, 
která byla zjevně nezpůsobilá provozu. Všem majitelům těchto vraků bylo 
zasláno upozornění o povinnosti odstranit vozidlo. 15 majitelů výzvu 
uposlechlo, jedno vozidlo bylo odvezeno firmou Šmelc Vacenovice.  
 
Za rok 2007 odchytili strážníci 46 volně pobíhajících psů. Z nich 23 bylo 
předáno do psího útulku při ZOO Hodonín, 23 psů předáno majitelům. Dalších 
26 psů volně pobíhajících v ulicích města se odchytit nepodařilo.  
Strážníci provedli 78 preventivních kontrolních akcí zaměřených na podávání 
alkoholických nápojů. V 28 případech zjistili, že obsluha podniku prodala 
alkohol mladistvým. 
 
Shrnutím práce městské policie v letošním roce je  2 634 zjištěných 
přestupků a 624 600,- Kč vybraných na pokutách.  
 
Významným pomocníkem v práci městské policie je městský kamerový 
dohlížecí systém, který zajišťuje monitorování vybraných lokalit. Jeho 
posláním je vyvolat pocit většího bezpečí a prevence. Slouží k monitorování 
dopravní situace, vytváří bezpečné zóny v exponovaných lokalitách. Zaměřuje 
se na pouliční trestnou činnost, sprejerství, znečišťování veřejného 
prostranství, vandalismus, kapesní krádeže, výtržnictví a fyzické napadání 
osob. Pomáhá při ochraně městského majetku, majetku občanů, bank, 
obchodních společností a drobných provozoven, zaparkovaných vozidel.  
Kamer je šest: na budově Městského úřadu č.p. 1 na Masarykově náměstí, 
obytném domě Jiráskovy ulice naproti autobusovému nádraží, budově České 
spořitelny, budově internátu Centra odborné přípravy v ulici Komenského, 
výškovém obytném domě v sídlišti U Vodojemu a obytném domě naproti pošty 
v Komenského ulici.   
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V ulicích města jsou nainstalovány tři měřiče rychlosti, a to na ulici 
Brandlově, Komenského a Strážovské (na nadjezdu). Měřiče každému 
projíždějícímu řidiči na displeji ukazují  aktuální rychlost jeho vozidla, čímž 
příliš chvátajícího řidiče upozorňují na nutnost snížení rychlosti. Měřiče 
rychlosti v sobě mají zabudován program, který zaznamenává průjezdnost 
vozidel, tedy rychlost, čas, počet vozidel a další informace, které jsou 
bezdrátovým přenosem posílány na městskou policii. 
 

Z činnosti odboru školství a kultury 
 

Informační centrum 
 
Informační centrum zahájilo svoji činnost pro veřejnost 8. ledna letošního 
roku. Důvodem jeho založení bylo zefektivnění propagace města i regionu    
a  dosažení větší transparentnosti provozu, což dříve, když tyto služby 
město nakupovalo od jiných subjektů, nebylo uplatňováno v žádoucí míře.  
Hlavním posláním informačního centra je zdarma poskytovat návštěvníkům 
města všechny důležité informace. V rámci doplňkové činnosti poskytuje      
i služby za úplatu, např. prodej upomínkových předmětů, vstupenek, 
kopírování, poskytování speciálních informací, tvorba a organizování 
turistických produktů aj. Centrum rovněž poskytuje formuláře a dokumenty 
městského úřadu.  
V letošním roce zavítalo do informačního centra 9 607 návštěvníků, z toho 
3 063 mimoregionálních, 4 942 místních občanů a 1 289 ostatních klientů.  
 
Veřejný internet v informačním centru využilo 313 osob. Nejvyšší 
návštěvnost byla pochopitelně v době konání Slováckého roku. Celková výše 
tržeb za rok 2007 činila 154 952,50 Kč, z toho 132 629,- Kč za zboží, 
15 226,- Kč za prodej placených služeb a 6 000,- Kč za správní poplatky. 
Významným rozšířením poskytovaných služeb bylo zahájení výdeje ověřených 
výstupů z informačního systému veřejné správy (výpisy z Katastru 
nemovitostí České republiky  a výpisy z Obchodního rejstříku). Od listopadu 
informační centrum nabízí ověřování podpisů na listiny.  
Provoz centra je ve všední dny od 9 do 17 hodin, v sobotu od 9 do 11.30. 
V době sezónního provozu je v  otevřeno   i v neděli a státní svátky, a to od 
13 do 17 hodin.  

Památková péče 
 
Letos proběhla obnova drobných památek na katastrálních územích města,    
a to památkově chráněného kříže v Kyjově-Boršově, kde celková cena opravy 
byla 69.000,- Kč.  20.000,- Kč z této částky činila dotace Jihomoravského 
kraje. Dále byl opraven kříž na Tyršově ulici a pomník obětem válek          
u Klvaňova gymnázia. Celková cena opravy byla 135.100,- Kč (z toho  
30.000,- Kč dotace Jihomoravského kraje). 
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Zahraniční vztahy 
 
14.-18.5. 2007 Navštívila delegace z našeho města  ukrajinská města Kyjev 
a Gadyach. Účelem návštěvy bylo navázání spolupráce. 
  
8.-13.8.2007 proběhla návštěva oficiálních delegací z našich partnerských 
měst Yvetot a Hollabrunnu u příležitosti Slováckého roku. Kromě oficiálních 
delegací přijelo i osm  francouzských občanů, kteří byli ubytováni 
v kyjovských rodinách. ZUŠ Kyjov hostila delegaci žáků a učitelů z yvetotské 
hudební školy. 
 
Na přelomu září a října navštívila oficiální delegace z kyjovské radnice 
Yvetot. V rámci mezinárodního hudebního festivalu České sny zde proběhl 
koncert, na kterém se prezentoval i pěvecký sbor Carmina vocum a komorní 
orchestr Základní umělecké školy v Kyjově. Součástí projektu byl  „Český 
týden“, ve kterém francouzští občané mohli ochutnat naše jídlo, víno         
a seznámit se s tradicemi a zvyky našeho kraje.  
 
Odbor školství a kultury se letos opět podílel na velkém počtu kulturních 
akcí. Kromě pravidelných výstav v Radniční galerii, které podle záznamů 
shlédlo 2726 lidí, zajišťoval odbor i mnoho jiných slavnostních akcí, 
například slavnostní otevření informačního centra, Otevírání sklepů, přijetí 
ředitelů škol u příležitosti Dne učitelů, kladení věnců u pomníku padlých 
v Bohuslavicích, Boršově a Kyjově, oceňování nejlepších žáků, koncertů 
v rámci cyklu Concentus Moraviae, a největší letošní akci – Slovácký rok 
2007, v jehož rámci se uskutečnila i vernisáž výstavy Jízda králů v historii 
Slováckého roku, s uvedením knihy Josefa Holcmana "Hýlom, hálom!". Odbor 
školství zajišťoval i ocenění fotbalistů a odhalení pamětní desky Oldřichu 
Pechalovi. 
 

DOPRAVA 
 
V evidenci odboru dopravy, který zajišťuje agendu i pro kyjovský okrsek,   
je 18 484 automobilů osobních a  1 903 nákladních. Celkový počet 
evidovaných motorových vozidel je 29 969. Pro taxislužbu bylo evidováno    
20 provozovatelů, 32 vozidel a 67 oprávněných řidičů. V obvodu obce 
s rozšířenou působností provozovalo služby dvanáct autoškol. Na městském 
úřadě – odboru dopravy bylo provedeno 950 zkoušek odborné způsobilosti 
řidičů.  
 
Odbor dopravy zajišťoval v letošním roce výměnu řidičských průkazů. 
Protože je o nás, věčně spěchajících, známo, že vše necháváme na poslední 
chvíli a vymlouváme se na nedostatečný počet úředních hodin, přišly úřednice 
odboru dopravy v říjnu do práce po dvě soboty, aby i ti nejzaměstnanější 
měli příležitost důležitý dokument obnovit. Vstřícné gesto se však nesetkalo 
s očekávaným zájmem, neboť v tyto dny  přišlo celkem jenom asi deset lidí. 
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OBCHODY 
 
 
Obchody jsou v Kyjově situovány převážně na náměstí, v ulicích Komenského,  
Svatoborské, Kollárově a u autobusového nádraží.  Největším potravinářským 
obchodem je prodejna Marína, která náleží Jednotě Hodonín, a pak prodejna 
na autobusovému nádraží, která  do léta letošního roku patřila obchodnímu 
řetězci Albert, od poloviny listopadu pak dalšímu řetězci Lidl. Hojně 
navštěvovaná je i prodejna Diskont Enapo na náměstí. Tyto obchody nabízejí 
především potravinářské zboží, dále drogistické, částečně domácí potřeby a 
hračky.  V Lidlu pak najdeme i menší výběr obuvi a spotřebního zboží či 
sportovních potřeb.  
 
Další potravinářské prodejny jsou na Svatoborské ulici v přízemí budovy, 
v níž je kino Panorama, v sokolovně Vracovjanka, samoobsluhy na sídlišti    
Za Stadionem, U Vodojemu a naproti pošty v Komenského ulici. Malá 
prodejna potravin je na Nětčické ulici a k ní možno přidat i Večerku manželů 
Horňákových v blízkosti hřbitova či rohový obchůdek se základními 
potravinami „U Němců“ na Palackého ulici. Současně s uzavřením  boršovské 
pekárny byl ukončen také prodej pečiva u vjezdu do areálu pekárny, takže 
v Boršově nebylo možno potraviny koupit vůbec nikde. Slabou náhražkou     
se od února letošního roku stala miniprodejna základních potravin v dřevěné 
stavbě v centru Boršova působící provizorním dojmem. V Bohuslavicích je pak 
již léta zavedená samoobsluha v centru vesnice.   
 
Samostatné prodejny masa jsou dvě – na náměstí a na Svatoborské ulici 
v prostorách dřívějších skladů Jednoty, tedy až za nadjezdem. Sem si lidé 
jezdí pro levnější maso, nutná je však doprava autem. Pro pečivo pak 
můžeme zajít například do prodejny firmy Havlíček na náměstí. Zde je 
v hloubi domu přímo pekárna. Když procházíme ve večerních hodinách   po 
chodníku, můžeme nasát do nosu vzduch příjemně vonící pečeným chlebem, 
ovšem neměli bychom zapomenout, že tato libost je vykoupena nelehkým 
živobytím pekařů. V době, kdy my sladce spíme, oni pracují,  abychom mohli 
ráno k snídani mít čerstvý rohlík či koláč. Málokdo si uvědomí tuto 
skutečnost a dokáže ji ocenit. O tom možná svědčí i častý nápis ve výloze 
pekařství: Přijmeme pekaře do výroby, řidiče na rozvoz, prodavačky.  
 
Cukrárny, samostatné obchody, v nichž můžeme nakoupit zákusky             
a cukrovinky, to je jedna cukrárna na náměstí naproti budovy městského 
úřadu, tedy naproti domu č.p. 1., cukrárna Corso ve středu náměstí 
v sousedství průchodu k autobusovému nádraží, Králíčkova cukrárna          
na Komenského ulici a výroba a prodej zákusků u Zálešáků v ulici Joži Úprky 
na Újezdě. Nutno nezapomenout i na cukrárnu v Boršovské ulici.    
 
Již několik posledních let se diskutuje o potřebnosti velkého prodejního 
centra, na jaké jsou lidé zvyklí z větších měst, např.  z Hodonína, Zlína    
či Brna. Ve stadiu jednání je výstavba obchodního místa na pozemcích      
za nemocnicí směrem na Brno, a dále pak na Brandlově ulici. Od jejich 
existence si lidé slibují větší sortiment zboží, konkurenci a tudíž i nižší ceny, 
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hlavně pak delší provozní dobu s možností dobrého parkování automobilů. Co 
se týče cen srovnatelného zboží v obchodech v Kyjově a jiných městech, pak 
z průzkumu vychází Kyjov jako místo s vysokými cenami navzdory faktu, že 
výdělky jsou zde malé.  
 
Menší prodejny vznikají a zanikají, majitelé čas od času mění sortiment.      
Nepozorný odpůrce nákupů, pokud se vydá na obchůzku třeba po půlroce, své 
oblíbené obchody někdy již nenajde.  
 
Hned vedle kostela je prodejna elektrospotřebičů, svítidel, kuchyňského 
zboží a železářství. Prodejna Emos Elektro na protější straně náměstí nabízí 
spotřební zboží, jako sporáky, pračky, myčky,  televizory a rádia, varné 
konvice, mikrovlnné trouby aj. 
  
Obchodní dům na rohu ulic Dobrovského a Svatoborské, jemuž se           
pro nevzhlednou umělohmotnou vizáž přezdívá „Skleňák“, skrývá prodejnu 
s elektrozbožím, železářství, prodejnu mobilních telefonů, nábytku. Dále    
je zde proměnlivý počet malých obchůdků se sortimentem ještě 
proměnlivějším, převážně textilním zbožím.  Ve vyšších patrech tohoto domu 
pak jsou kanceláře nejrůznějších firem, posilovna. V přízemí najdeme Českou 
obchodní banku a restauraci. 
Obchodní dům „Skleňák“ nemá dobrou pověst mezi obchodníky. Někteří mu 
přezdívají „hrob podnikatelů“.  Malé obchůdky a jejich majitelé se zde 
opravdu často střídají, snad proto, že jejich sortiment je nevelký            
a konkurence silná. Na druhou stranu prodejny železářství a nábytku jsou 
zde již mnoho let a stále mají zákazníky.  
 
Dalšími stálicemi jsou prodejny textilu, oděvů a prádla. Ty jsou rozmístěny 
na náměstí i v přilehlých ulicích, jsou to obchody menší i větší. Někteří 
majitelé jsou vietnamské národnosti. Tito obchodníci k nám přišli v letech  
po r. 1989. Začínali nejdříve se stánky nebo i pouhými pultíky na náměstí. 
Postupně se přesunuli do dvorů a průjezdů  na náměstí, kde vytvořili, dalo by 
se říci, kolonie. V domě čp. 10 a 11 je stánků tolik, že vyplnily nejen 
domovní vjezd, ale celý dvorní trakt, který majitelé zastřešili fóliemi. 
Zdatnější z těchto obchodníků  se postupně začali usazovat v kamenných 
obchodech, tedy na rohu náměstí a Komenského, vedle Komerční banky,     
na Komenského ulici naproti pošty ale i v jiných domech, Prodávají z největší 
části textilní zboží – prádlo, svetry, mikiny, bundy, košile, sportovní 
oblečení, ale i obuv, ponožky, hodinky, batohy aj. Zákazníků mají ve svých 
obchodech stále hojně a to především pro nízké ceny, i když všichni máme 
povědomost o „kvalitě“ tohoto zboží. Mezi lidmi kolují historky o botkách   
na jeden den chůze, o oblečení, které po vyprání ztratí tvar nebo nekvalitní 
barvou ozdobí  i tělo svého nositele. Ovšem, abychom byli spravedliví, někdy 
objevíme i v těchto obchodech poměrně kvalitní kousky a na druhou stranu 
v kamenných obchodech  u českých majitelů koupíme totéž zboží, které 
vietnamští obchodníci nabízejí za podstatně nižší cenu. K zamyšlení pak je    
i skutečnost, že mnohdy vietnamští obchodníci pro svou osobní potřebu 
nakupují  v našich, tedy českých  obchodech a ptají se po svém sortimentu, 
leč české výroby. 
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RESTAURACE 
 
 
Restaurace v Kyjově vyrostly po roce 1989 jako houby po dešti. Na náměstí 
je restaurace v Domě kultury, v Radničním sklípku, ve středu náměstí 
v budově bývalé pojišťovny si našla místo pizzerie. Na Komenského ulici jsou 
restaurace Bonanza v domě naproti pošty, o něco dále v domě č. 548 je 
restaurace Atlantic, v domě č. 689 pak bar s bowlingem.  
V blízkosti křižovatky Komenského ulice k vlakovému nádraží je hotel s 
restaurací Club 596 a jen o několik málo desítek metrů dále Penzion Vila 
s ubytováním i restaurací, kde o víkendu hrají k romantické večeři příjemné 
melodie na klavír a květinářka nabízí pánům květiny pro dámy.   
V centru Boršova  je restaurace a penzion Boršov. Zde procházejí praktickou 
výukou žáci Středního odborného učiliště. Nesmím zapomenout ani restauraci 
Virgil na Nerudově ulici a restauraci Nový Svět v Tyršově ul. Všechny tyto 
podniky nabízejí obědy, pořádání hostin a setkání v salóncích. Možnost 
posezení je i v baru Soho na Domě kultury, baru na Žižkově ulici, baru 
Afrika na sídlišti U Vodojemu či v hospodě U Jančů v Nětčicích. 
 
Existence restaurací je spojena s problémem zvaným kuřáci. Neustálé 
dlouholeté diskuze o škodlivosti kouření a o pasivním kouření vždycky vedou 
k argumentu majitelů restaurací: kdyby se u nás nesmělo kouřit, nikdo by 
k nám nechodil. Jejich oponenti naopak tvrdí, že lidé do restaurací nemohou 
chodit, protože jim zakouřené prostředí vadí. Podle současných předpisů 
musejí mít restaurace oddělené prostory pro kuřáky a nekuřáky, což  mnozí 
podnikatelé  vyřešili šalamounsky: v restauraci jsou tyto prostory oddělené 
pouze papírovou ceduličkou, umístěnou na stolech. Praxe vypadá tak, že jako 
nekuřák se posadíte k nekuřáckému stolu – a hned vedle vás si jiní hosté 
spokojeně pokuřují u stolu vyhrazeného kuřákům. Zkrátka, pohádka o chytré 
horákyni převedena do reálného života.  
 

BANKY 
 
 
Nejznámější bankou  s největším počtem klientů je Česká spořitelna, jejíž 
pobočka v Kyjově je na tradičním místě hned vedle radnice. Naproti přes 
silnici, tedy na rohu náměstí a Svatoborské ulice, je pobočka Komerční 
banky, na Svatoborské ulici v přízemí „Skleňáku“ je ČSOB. Dalším domem, 
do kterého můžeme přinést své finance, je GE-Money Bank v domě čp. 2   
na Masarykově náměstí a výčet uzavírá Poštovní spořitelna. Klienty této 
banky obslouží úřednice České pošty na Komenského ulici.  
 
K bankám v dnešní době patří už neodmyslitelně bankomaty. Jsou u všech 
kyjovských poboček kromě Poštovní spořitelny, další bankomat je i u vchodu 
do supermarketu Marína na Kollárově ulici.  
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Bankomaty původně umožňovaly pouze výběr peněz v hotovosti, dnes je u nich 
možné i dobít kartu mobilního telefonu, zadat příkaz k úhradě, zjistit stav 
našeho účtu. S rozšiřováním možností bankomatu se ovšem zužuje možnost 
užívání bankomatů nevidomými lidmi.  
 

SDRUŽENÍ A SPOLKY 
 

Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých 
(SONS) 

 
Musím zaznamenat, že  míra aktivity členů odbočky je taková, že by 
zahanbila mnoho lidí, kteří navzdory dobrému zdraví tráví život pouze 
sledováním „vzrušujících“ telenovel a nekonečných televizních seriálů. Členové 
SONS v Kyjově se scházejí v prostorách ve druhém patře budovy knihovny. 
Jde nejen o setkávání lidí, ale i o získávání informací důležitých pro život 
člověka se zrakovým postižením. Dozvídají se zde o pomůckách, ulehčujících 
jejich běžný život, o změnách v zákonech a předpisech, které se jejich 
života týkají. Sportovně založení zde najdou příležitosti k aktivitám 
prospívajícím tělesné schránce, nechybí ani kulturní vyžití.  
V prostorách odbočky je umístěno oddělení knihovny pro nevidomé. Jsou zde 
knihy v Braillově písmu a zvětšeném černotisku, k vypůjčení jsou časopisy 
Zora a Ema. Jednou za čtvrt roku je vydáván časopis Očko z Kyjova, který 
je důležitým zdrojem informací pro všechny členy odbočky. Jde sice o 
tiskovinu, ale protože je třeba šetřit náklady, takže ho čtenáři dostávají  
v elektronické podobě.  
 
Členové odbočky jsou dobrou partou se zájmem o společné dění. Rok 2007  
by byl dlouhým seznamem společně pořádaných akcí, některé jsou již 
tradiční, jako např. jarní otvírání a podzimní zavírání studánky Bezdynky 
v Haluzicích, turnaje v hraní dámy, showdownu, apod. Z dalších mohu 
vyjmenovat jen část, vždyť popis aktivit této odbočky a události spojené 
s nimi, to by zabralo jednu samostatnou kroniku. Zmiňuji tedy 2. ročník 
šachového turnaje Memoriálu Jožky Horáka, turnaj žen ve showdownu, 
keramickou dílnu, besedu se zástupci Městské policie Veselí n. Mor., 
tréninky paměti, klubová setkání v Kyjově, Hodoníně nebo Veselí nad 
Moravou, košt vína, třídenní pobyt v Praze, zdobení velikonočních kraslic. Od 
listopadu začali sportumilovní členové odbočky jednou za čtrnáct dní trénovat   
bowling v restauraci Luxor na Komenského ulici a součástí bohaté činnosti 
byly i přednášky. Ani onemocnění zraku nebrání milovníkům přírody v účasti      
na turistických akcích. Tak například kromě návštěvy haluzické Bezdynky 
vyjeli turisté z odbočky v prosinci vlakem do Moravského Písku, odtud pak 
pěší cestou do Bzence. Na cestu si do svých batohů vzali nejen svačinu,    
ale také „mlsání“ pro lesní zvěř. Těmito dobrotami pak v lese vyzdobili 
vybraný stromek.   
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V říjnu byla pro členy SONS připravena soutěž v prostorové orientaci, tedy 
soutěž „v terénu“. Jejím smyslem bylo ověřit, jak jsou nevidomí a slabozrací 
připraveni pohybovat se v ulicích města. Instruktoři radili, jak co nejlépe 
zvládat překážky a nástrahy, které si lidé se zdravým zrakem ani 
neuvědomují. Jaké jsou to nástrahy? Třeba nevýraznost dlažby chodníků 
před přechodem, reklamní tabule na chodníku apod.  
 
Pro členy odbočky byl letos uspořádán rekondiční pobyt v Pošumaví. Ač byla 
již druhá půle srpna, počasí bylo veskrze letní, takže si všichni mohli užívat 
z mnoha nabízených aktivit. Velké zážitky přinesla například návštěva Muzea 
vodoplavby s modely vorů, zápolení skupiny šermířů „Vendeta“, posezení 
s psychoterapeutem Mgr. Miroslavem Normanem, procvičování prostorové 
orientace, zájezd do Hoštic, vesnice, v níž se natáčely oblíbené filmy 
„Slunce, seno a …“ režiséra Zdeňka Trošky. Dny rekondičního pobytu 
začínaly rozcvičkou, večery končily posezením a povídáním při vínku nebo 
pivu. Pro obveselení se po celý týden soutěžilo. V jakých disciplínách? 
Například, kdo během pobytu nejvíc přibere na váze, neboť kuchyně zde 
byla výtečná. Další disciplínou bylo umění pobavit vlastními silami             
či schopnostmi. Vše se bodovalo a v závěrečném dni vyhodnocovalo.         
Při posledním večeru účastníci tančili při živé hudbě z Blatné, pečliví 
organizátoři nezapomněli ani na tombolu.  
 
Co k životu v odbočce SONS dodat? Mnozí z nás si raději ani nepřipouštějí 
do mysli úvahu, jaké je to, když oči selžou. Když jsou pak postaveni      
před tuto realitu, je na nich, jak se s ní vyrovnají.  Na bolestínství          
a opakované dotazování se sebe sama „proč právě já?“, má každý právo. 
Důležité je však se těmto pocitům nepoddat a vyhrnout si rukávy. Jste 
relativně zdraví, a přece máte bolístku na duši?  Jen si přečtěte časopis, 
který vydává odbočka SONS! Získáte chuť do života, dozvíte se  o možnosti 
jiných cest než těch, které se vám zdají uzavřeny. V Očku z Kyjova        
se poučíte o humoru, o překonávání překážek zdánlivě nepřekonatelných,     
o schopnosti žít.     

Občanské sdružení KROK 
 
Terapeutická komunita představuje nabídku dlouhodobé rezidenční léčby pro 
klienty s drogovou závislostí ve věku od 15 let. Skupinová a individuální 
terapie se opírá především o terapii rodinných systémů. Délka pobytu klienta 
v terapeutické komunitě je přibližně jeden rok.  
 
Klienty jsou lidé závislí na návykových látkách ve středním až těžkém stupni 
závislosti, nejčastěji se jedná o pervitin. Většina klientů je 
z Jihomoravského a Zlínského kraje. Ze 14 klientů podle stavu k 31. 12. 
2007 bylo 6 žen a 8 mužů, nejmladšímu bylo 16 let, nejstaršímu 31 let. 
Průměrný věk klientů byl 26,2 let. Léčbu v tomto roce ukončilo 16 klientů, 
z toho tři ji ukončili předčasně. Během roku nastoupilo léčbu 16 klientů.  
 
Při přechodu z rezidenční léčby v terapeutické komunitě Krok do běžného 
života je klient v abstinenci zapojen do Programu následné péče. Je 
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podporován v abstinenci, v získání a udržení pevných pracovních nebo 
studijních návyků. Plánuje a hodnotí své denní aktivity, svůj volný čas. Učí se 
hospodařit se svými prostředky, řešit problémy běžného života, svobodně se 
rozhodovat a zodpovídat za sebe.   
Obvyklá délka programu následné péče je 3 až 6 měsíců, podle potřeb 
klienta může být i delší nebo kratší. Program následné péče obsahuje sociální 
poradenství především v oblasti vztahů, studia, zaměstnání, bydlení, financí. 
Dále informační servis, právní pomoc, terapeutickou činnost, krizovou 
intervenci, volnočasové aktivity, které probíhají zpravidla ve volných dnech  
a jsou zaměřeny na akce sportovní, kulturní, nebo též zážitkové a zátěžové 
aktivity. Klientovi je umožněno ubytování v prostorách chráněného bydlení. 
 
V roce 2007 ukončilo program následné péče celkem 12 klientů, jeden klient 
byl vyloučen.  

Agentura pro občany 
 
Zakladatelé o.s. Krok si při své práci s drogově závislými uvědomili 
skutečnost, že problémy v rodině chodí vždy v ruku v ruce s dalšími 
nepříjemnými jevy: nezaměstnaností, soudním řízením, výchovnými  problémy 
aj. Proto se zaměřili právě na tyto lidi a ve zrekonstruované části budovy 
bývalé kotelny sídliště Za Stadionem zřídili Agenturu pro občany. Lidé ji 
mohou využít jako občanskou poradnu v případě, že se ocitnou ve svízelné 
životní situaci. Kromě toho se Agentura pro občany snaží vtáhnout do  
aktivního života nezaměstnané, ženy na mateřské dovolené, ale může ji 
využívat kdokoliv. V Agentuře najdeme dílnu pro muže a ženy, dvakrát týdně 
Agenturu využívají klienti Kroku. Oblíbené a již zavedené jsou dílny pro 
ženy, kdy se zde zájemkyně mohou naučit šít, vytvářet drobná umělecká 
dílka. V době letních prázdnin se zde konal počítačový kurz pro starší lidi    
a seniory. Zájem je i o právní poradnu.  
 
Terapeutická komunita Krok organizovala ve spolupráci s Městským kulturním 
střediskem, neziskovými organizacemi nebo na žádost školních zařízení akce 
pro děti. Starší školáci byli v rámci prevence seznámeni s drogovou 
problematikou pracovníky terapeutického týmu. O drogovém problému a 
aktivitách o.s. Krok mohli získat informace i rodiče, pedagogové a další 
dospělí, a to na preventivních akcích, ale i na různých kulturních akcích pro 
veřejnost.  

Svaz tělesně postižených, místní organizace Kyjov 
 
Místní organizace Svazu tělesně postižených má asi 270 členů z Kyjova      
a dvanácti okolních obcí. Cílem organizace je zprostředkovat prvotní kontakt 
formou poradenství a vlastní činností umožnit návrat do společnosti.  Aktivity 
organizace jsou koncipovány tak, aby si mohl vybrat každý z členů. 
 
Největší podíl v činnosti patří rehabilitační oblasti. Dvacítka zájemců o 
rehabilitační cvičení se  po celý rok 1x týdně schází v základní škole Dr. 
Joklíka. Protože alergikům dělal problémy prašný vzduch v tělocvičně, cvičí 
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se na chodbě školy. Tím je omezena kapacita a byl vyhlášen stop-stav pro 
další zájemce.  
 
V květnu a říjnu pořádal svaz rekondiční rehabilitační pobyt v Luhačovicích 
s vodoléčbou, rehabilitačním tělocvikem, plaváním v bazénu. Členové svazu 
dostávají finanční příspěvky na zdravotní masáže, o něž projevilo zájem 52 
členů.  
 
Pro lepší informovanost členů svazu byly určeny semináře z oblasti sociálně-
právní, psychologie a lékařské přednášky. V rámci klubové činnosti se konalo 
Klání v žolíkách a pexesu, které pro všechny členy uspořádala partnerská 
organizace z Blatnice pod sv. Antonínem. Podle vyjádření paní Karly 
Zbořilové, vedoucí kyjovské místní organizace, jsou podobná utkání velmi 
rušná. Účastníci jako by se vrátili do dětských let a prohry i vítězství 
prožívají s náležitými emocemi.  
 
Z dalších zajímavých akcí vybírám zájezd do termálních vod Velkého Mederu 
nebo ukázku výroby velikonočních kraslic, kdy si zájemci mohli viděné         
i prakticky vyzkoušet. Pro nezájem se letos neuskutečnil zamýšlený zájezd 
do Prahy a společné zpívání koled na konci roku.  Účast na každé akci je 
dobrovolná, a i když se jí účastní byť jen  několik zájemců, přece členové 
výboru věnují přípravě maximální péči.  
 

Občanské sdružení Kyjovské Slovácko v pohybu 
 
Sídlo tohoto sdružení  je na Masarykově náměstí v domě č. 11. Zvenku jeho 
vývěsku lehce přehlédnete. Pokud však vejdete do průjezdu domu             
a vyšlápnete dřevěné schody, které za dobu své existence již získaly vzhled 
schodů kamenných, minete svatební salón a vstoupíte, dostanete se do 
kanceláří, z nichž navzdory skromným podmínkám dýchá atmosféra činorodé 
spolupráce. Oficiální adresa sdružení je sice v Miloticích, přesto jeho činnost 
významně zasahuje i do dění našeho města. Bylo založeno před třemi lety 
skupinou nadšených lidí, které spojoval zájem o rozvoj regionu. V jeho 
činnosti je osvětová činnost, pořádání seminářů, pomoc obcím a neziskovým 
organizacím.  
V poslední době se Kyjovské Slovácko v pohybu zaměřilo na poradenství 
v oblasti životního prostředí a zdravého životního stylu.  V březnu letošního 
roku zahájila činnost Ekoporadna, která nabízí občanům bezplatné 
poradenství v oblasti ochrany přírody, ekologického zemědělství, zdravého 
životního stylu, šetrné domácnosti, moderních  metod komunitního rozvoje. 
Pořádá osvětové akce, exkurze, semináře. Příkladem může být přednáška na 
téma „Zelené úřadování“ a „Zpětný odběr elektrozařízení v regionu“, obě 
určené pro zaměstnance městského úřadu. Dalším počinem Ekoporadny byla 
výstava „Příroda Kyjovského Slovácka“ v Galerii pod schody, přednáška      
na stejnojmenné téma, v knihovně pak přednáška o Bzenecké  doubravě, 
spoluúčast na Dni dětí pořádaném Městem Kyjov, zapojení do mezinárodní 
kampaně „Den bez aut“. Spolupráce Ekoporadny s Klubem zdraví a dalšími 
partnery  v květnu vyústila v uspořádání Májového dne Země.  
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Ptáte se, jak může městský úřad úřadovat „zeleně?“ Při nákupu pro úřad    
se nakupují produkty s co nejnižším dopadem na životní prostředí, v úvahu se 
bere recyklovatelnost, zdravotní nezávadnost, co nejnižší energetická 
náročnost. Dbá se na úspory tepla, vody i elektřiny a dbá se na třídění 
odpadů na všech pracovištích úřadu.    
 
V květnovém Májovém dni Země byly na náměstí umístěny stánky 
s literaturou věnovanou ekologickým tématům, nechyběla ochutnávka 
zdravých potravin, testy zdraví a výživy. V Domě kultury se promítaly filmy 
s ekologickými náměty   a v městském parku byly připraveny soutěže a hry, 
jichž se zúčastnily děti z kroužků Domu dětí a mládeže, klienti Domova 
Horizont a komunity Krok.  
 
Na 22. září letos připadla mezinárodní kampaň „Den bez aut“. Těžko        
po někom chtít, aby celý den nechal svůj automobil v garáži. Den bez aut 
byl míněn jako informační kampaň s rozdáváním propagačních materiálů       
a tiskovin, protože však termín kolidoval s jinou velkou a atraktivní  akcí, 
slavnostním odhalováním pamětní desky Oldřichu Pechalovi, minulo se celé 
snažení účinkem.  
 
Ekoporadna byla již od svého vzniku občany využívána, povědomí o nutnosti 
změny našeho myšlení ve prospěch zachování přírody si připomíná stále více 
lidí. Výsledkem činnosti poradny je časopis s názvem Zpravodaj Ekoporadny 
Kyjovského Slovácka. V časopisu najdeme informace o značení ekologických 
výrobků, o vhodných pracích a úklidových prostředcích, o třídění odpadů     
a geneticky modifikovaných potravinách, o přírodních prostředcích působících 
na ozdravění našich organismů, zkoušených chemií v potravinách.  
 

Mohykáni 
 
Dětská organizace Mohykáni Kyjov vznikla oficiálně v září letošního roku 
registrací na patřičných úředních místech. Jejím cílem je celoroční práce 
s dětmi v jejich volném čase, upevňování přátelství a kladného vztahu 
k přírodě i lidem. Přáním jejich zakladatelů je, aby se akcí organizace 
zúčastňovalo co nejvíce dětí.  
 
Hlavním vedoucím Mohykánů je Martin Michálek, přezdívaný „Myšák“, jemuž 
s přípravou akcí pomáhá celá řada spolupracovníků a pomocníků. Všichni 
pracují bezplatně. V oddílu se schází asi deset dětí, nejmladší Mohykánce je 
šest let. Místem pro setkávání je prozatím šatna na bohuslavickém 
fotbalovém hřišti. Schůzky se konají dvakrát týdně, o víkendech se pak 
všichni zúčastňují společných výletů do přírody.  
 
Kromě akcí určených pro členy organizují Mohykáni i větší akce přístupné 
veřejnosti. Byla to například oslava Dne dětí, kdy Mohykáni  připravili 
v městském parku soutěže pro děti, nebo září v Kouzelném lese, kdy se 
bohuslavický  les  zaplnil pohádkovými postavami – vodníkem, Červenou 
Karkulkou, Bílou paní, Smrtkou či dvěma trpaslíky. Listopad dětem přinesl 



 

Kronika města Kyjov, rok 2007 

55

Drakiádu a Uzlařskou regatu, v prosinci pak Slavnost světel s lampionovým 
průvodem.  

Svaz zahrádkářů 
 
Český svaz zahrádkářů oslavil v letošním roce 50 let výročí svého vzniku.  
V Kyjově jsou zahrádkáři organizováni od r. 1962, první zahrádky tedy ožily 
před 45 lety. Čtyřarové plochy byly přidělovány na pozemcích, které nešlo 
obdělávat velkovýrobou zemědělských družstev. Lidé si na nich postavili 
chatky a ze svých území vytvářeli políčka plná skvělé zeleniny, ovoce, vše 
zkrášlené pestrostí květin. Kromě potěšení z tvůrčí práce oceňovali i možnost 
zásobit se vlastními výpěstky. O zahrádky byl v době do r. 1989 takový 
zájem, že na jejich přidělení se dělaly pořadníky, vznikaly spory a 
přenechání zahrádky jinému člověku bylo předmětem dobrého obchodu. Po r. 
1989 se mnohé změnilo a změnil se i vztah lidí k půdě. Obchody jsou 
zásobeny zeleninou a ovocem po celý rok, a lidé jsou pohlceni svým 
zaměstnáním natolik, že jim připadá výhodnější si potraviny koupit, než si je 
vypěstovat. 
 
Počet členů svazu dosahuje k číslu 600, což je zhruba polovina původního 
stavu. Mnohé zahrádky jsou opuštěné, některé si mohli občané koupit       
do svého vlastnictví. Byly i takové případy, že majitel pozemku po zahrádkáři 
požadoval tak vysoké nájemné z půdy, že lidé, kteří své čtyři ary obdělávali 
třeba třicet let, raději je opustili a dříve krásné opečovávané zahrádky 
zpustly.  
 
Dalším nepříjemným faktem je přenechání zahrádky za úplatu a bez vědomí 
svazu podivným osobám. Množí se stížnosti, že zahrádku v kolonii obývají 
mladí lidé, kteří se zde věnují pěstování a požívání drog, pořádají podivné 
sešlosti a lidé se jich bojí, necítí se v osadě bezpeční. Tato situace se řeší 
opravdu těžce, protože takové lidi je možné stíhat, jen když jsou přistiženi 
přímo při činu.  
 
V rámci družstva zahrádkářů působí vinařský spolek. Ten letos uspořádal 
tradiční Josefský košt, na němž se sešlo 499 vzorků vín. Josefský košt je 
každoročně hojně navštěvovaný. Přijdou na něj nejenom místní, ale i milovníci 
vína z okolí, výjimkou není ani zájezdový autobus přivážející návštěvníky až 
z českých končin. Není proto divu, že i letos byl estrádní sál domu kultury 
zaplněn, a to i s přilehlými prostorami. Že všem chutnalo, svědčí fakt, že se 
téměř všechno víno vypilo.  
 
Vinařský spolek pod vedením pana Šťastného se zapojil do organizace 
Zahrádkářského plesu věnováním stovky lahví vína do tomboly. Ples se letos 
konal 3. února, organizovali ho členové zahrádkářského výboru a příprava 
byla jako vždy velmi náročná. Přestože se v pátek konal Ples města, 
k radosti pořadatelů v sobotu na zahrádkářském plese byla veliká účast a 
byli tam viděni lidé, kteří protančili již předešlou noc na městském plese.  
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Jubileum zahrádkářského svazu si připomněli i bohuslavičtí milovníci vlastních 
výpěstků. Bohuslavická organizace zahrádkářů má 62 členů. Jsou to převážně 
starší lidé, a protože jsou praktičtí, byl praktický i způsob oslavy padesátin 
svazu: provedli zásadní rekonstrukci společné zahrádkářské chalupy. 
Nainstalovali nová krbová kamna, pořídili malou kuchyňku a vybudovali nové 
sociální zařízení. Chalupa byla vybavena novým nábytkem. V červnu bylo vše 
hotovo a bohuslavičtí spoluobčané byli pozváni na prohlídku a posezení.  
 
 

SPORT 
 
Prvního března  proběhlo v Hodoníně vyhlášení „Sportovce okresu Hodonín za 
rok 2006“. Kyjovští sportovci byli velmi úspěšní: 
 
Jako nejlepší sportovec v kategorii mládeže byla vyhlášena Nikola 
Struhárová (Tenis centrum Pintera), nejlepším mládežnickým kolektivem 
družstvo mladších žákyň TJ Jiskra Kyjov – basketbalový oddíl, trenér 
J.Čechovský. Cenu Fair play obdržel  Stanislav Schütz z Atletického klubu 
Kyjov. 
 
Prvního září uspořádala agentura Juturn turnaj s názvem „Poštovní spořitelna 
Cup – Kyjov 2007“. Jednalo se o charitativní fotbalový turnaj pod reklamní 
hlavičkou Poštovní spořitelny. Turnaje se zúčastnilo i družstvo Městského 
úřadu Kyjov.  
 
12. září 2007 přivítal starosta města společně s oběma místostarosty 
družstvo žáků 1. FC Kyjov, kterému se podařilo postoupit do Moravsko-
slezské žákovské divize. Při této příležitosti představitelé města poděkovali 
panu Rostislavu Řihákovi za dlouholetou činnost v kyjovském fotbalu.  
 
Do knihy úspěchů si Atletický klub Kyjov zapsal letošní zisk stříbrné medaile  
atletek Sandry Pernicové, Markéty Rajsiglové a Lenky Pazourkové. Skvělé 
druhé místo dokázaly získat ve štafetě 3x300 metrů  na Mistrovství České 
republiky žactva v Břeclavi. Stejná děvčata bodovala i 19. a 20. září v Brně 
na Evropských dětských atletických hrách. Lenka Pazourková zde zvítězila 
v běhu na 1500m, Sandra Pernicová se umístila třetí v běhu na 300 m a 
Markéta Rajsiglová skončila ve stejném závodě na devátém místě. Úspěch 
členek Atletického klubu ocenil starosta města. Při přijetí na radnici dne 15. 
října děvčatům poblahopřál a poděkoval za reprezentaci našeho města. 
Poděkování a ocenění se dostalo i trenérovi atletek Aloisi Vrbovskému.  
 

Motocyklové závody 
 
Peripetie s povolením a nepovolením závodu pokračovaly do poslední chvíle. 
Odpůrcům závodů dalo zastupitelstvo před volbami za pravdu, a proto se 
nevzdali a bojovali i po volbách. Minulé zastupitelstvo v loňském roce 
odhlasovalo, že závody ve městě se konat nesmějí. Po volbách se o závodech 
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jednalo opět, nové zastupitelstvo revokovalo rozhodnutí  a závody opět 
povolilo s tím, že musí být omezeny co do rozsahu, tedy snížení počtu 
kubatur i počtu ujetých kol. Odpůrci závodů založili občanské sdružení 
Malebné Kyjovsko a předložili znovu vedení města své námitky: bezpečnost ve 
městě, dvoudenní omezení pohybu obyvatel v centru města, škodlivé zplodiny, 
nadměrný hluk a další. Když neuspěli, obrátili se ke Krajskému úřadu 
Jihomoravského kraje. Ten jim vyhověl a počátkem srpna povolení          
pro Kyjovský okruh zrušil z důvodu procesních chyb. Přes to všechno městský 
úřad nakonec závody povolil. Dva dny před závody občané Kyjova dostali do 
schránek dva rozdílné letáky: v jednom jsme byli informováni  o časovém 
harmonogramu závodu, s výzvou k respektování pokynů pořadatelů a kázni při 
pohybu v blízkosti trati, ve druhém letáku byla výzva k vytrvalému 
bombardování představitelů města připomínkami a stížnostmi na hluk, 
eventuelní nedodržování přestávek, nedodržování nejvyšší povolené rychlosti,  
atd. Svůj záměr blokovat závody protestním pochodem v době tréninku i 
závodu nakonec odpůrci vzdali.  
 
„Bitva“ o závody se vedla již od jara i na internetu. Oba tábory si založily 
své webové stránky s diskusemi hodnými ostřílených válečníků.  
 
V sobotu 1. září v 10 hodin navzdory všem potížím motocykly vyjely          
a na dva dny zaplnily ruchem velkou část města.  Doprovodným programem 
bylo večerní vystoupení skupiny Chinaski v Letním kině.  
 

Karate klub Kyjov 
 
Členové Karate klubu v červnu absolvovali seminář, který vedl Pavel 
Znamenáček, trojnásobný mistr světa karate v FSKA v kategorii veteránů 
v kata a kumite. Chlapci a děvčata se učili bojové kombinace útoku a obrany, 
tradiční sestavy typické pro východní bojové systémy. Seznámili se také     
se základními principy technik karate, etikou chování při tréninku i chováním 
žáka karate v běžném životě. Někteří z členů klubu dokázali před zkušebním 
komisařem své umění a získali tak zvýšení svého stávajícího stupně a tím     
i změny viditelné – změny barvy pásu, které jejich „hodnost“ označuje.  
 

Tenis 

Teniscentrum Pintera 
 
Nejmladším hráčem tenisu v Teniscentru Pintera je sedmiletý Dan 
Gregorovič. Letos poprvé vycestoval za bílým sportem za hranice 
Jihomoravského kraje, a sice na minitenisový turnaj v Hranicích na Moravě.  
Vyhrál zde všechny zápasy a suverénně se stal vítězem turnaje.  
 
Sportovci klubu Teniscentrum Pintera v listopadových dnech hodnotili 
výsledky své činnosti za rok 2007. Slavnostní vyhlášení nejlepších tenistů    
se konalo v estrádním sále Domu kultury, jako hosté přišli krajský radní ing. 
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Jan Letocha a předseda Jihomoravského tenisového svazu Josef Novotný. 
Ocenění Zlatý kanár roku 2007 získal Jakub Rozsypal, pocty se dostalo      
i Nikole Struhárové, která se dostala až na halové mistrovství republiky 
mladších žákyň.  
Malí a mladí tenisté věnují náročnému koníčku mnoho času, ale, jak řekl 
Jakub Rozsypal, „je to náročné, ale musí se to vydržet“. Jeden z oceněných 
tenistů, David Straka, se přítomným svěřil s tajemstvím své skvělé kondice:  
skáče doma přes švihadlo. 
 

Tenisový klub Kyjov 
 
Tenisový klub Kyjov pod vedením Marie Leciánové  v dubnu zahájil přípravu 
na letní sezonu. Protože klub nemá vlastní tělocvičnu nebo halu, je jeho zimní 
působení složité. Trénuje, kde se dá, což obnáší pronájmy tělocvičen a tím 
vyšší náklady. Od jara do podzimu, jakmile to počasí umožní, jsou 
působištěm hráčů tenisové kurty v areálu sokolovny.  
Klub má padesát pět hráčů ve věku od šesti do osmnácti let. Soutěžní 
družstva Tenisového klubu se skládají výhradně z kmenových hráčů oddílu na 
rozdíl od praxe mnohých jiných družstev, kdy jsou tyto posilovány formou 
přestupů či hostování o jiné hráče.    
 

Basketbal 
 
V červnu hodnotili basketbalisté úspěchy sezony 2006/2007, a nutno 
zaznamenat, že byli velmi spokojeni. Na slavnostním setkání v provizorních 
podmínkách basketbalové haly bylo vyhodnoceno čtyřicet nejlepších hráček    
a hráčů všech družstev. Poblahopřát přišli i zástupci vedení města Kyjova. 
Jako nejúspěšnější družstvo bylo vyhlášeno v dívčí kategorii družstvo 
mladších dorostenek, které obsadilo celkové druhé místo v I. lize mladších 
dorostenek a tím si vybojovalo právo účasti v kvalifikaci o postup            
do extraligy své věkové kategorie. Již samotná účast v  kvalifikaci je velkým 
úspěchem kyjovského basketbalu a odměnou za několikaletou mravenčí práci 
při výchově basketbalových hráček. Po těsných výsledcích se však tomuto 
družstvu nepodařilo postoupit a zůstalo v I. lize.  
Trenérem družstva je J. Čechovský a jeho asistentkou Marcela Rajsiglová. 
 
Dalším družstvem, které dosáhlo velmi kvalitních výsledků, bylo družstvo 
starších žákyň, které v konečné tabulce ligy starších žákyň obsadilo čtvrté 
místo, čímž se kvalifikovalo na Mistrovství České republiky do Ostravy.   
Tam vinou prohry jen o jeden bod obsadilo nepopulární čtvrtou příčku.  
Toto družstvo bylo rovněž vedeno dvojicí Jan Čechovský a Marcela 
Rajsiglová.  Hráčský potencionál starších dorostenek je velkým příslibem do 
dalších let. 
 
Mezi další účastníky celostátních ligových soutěží patřily i kyjovské starší 
dorostenky, které v I. lize obsadily konečné sedmé místo, a mladší žákyně 
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s osmým místem v lize mladších žákyň. Trenérem starších dorostenek byl 
Vítězslav Štirba a mladších žákyň Robert Sivák. 
 
Nejmladší basketbalový dívčí potěr bojoval a získával zkušenosti v Krajském 
přeboru, kde družstvo starších minidívek vybojovalo druhé místo a družstvo 
mladších minidívek obsadilo osmé místo. 
 
Kyjovskému basketbalu se letos dařilo nejen v dívčích kategoriích. Mezi 
nejúspěšnější týmy v kategorii starších dorostenců v Jihomoravském kraji 
patří i naše družstvo, které s přehledem vyhrálo Krajský přebor (z 28 
zápasů 27 výher) a tímto si vybojovalo do nové sezony 2007/2008 právo 
účasti v celostátní lize U20. Jedná se o historicky první účast chlapeckého 
družstva TJ Jiskra Kyjov v celostátní nejvyšší soutěži a po téměř deseti 
letech tak byla naplněna systematická práce trenérky Dany Mezihorákové.  
 
Ostatní chlapecká družstva hrála Krajské soutěže a dosáhla v nich 
průměrných výsledků. Družstvo mladších dorostenců U16 obsadilo celkové 
třetí místo, starší minižáci a mladší minižáci shodně čtvrté místo. 
 
 
TUBANAK. Pod tímto názvem či spíše zkratkou se schovává zářijový druhý 
ročník Turnaje basketbalových nadějí Kyjov. Turnaje se účastnilo celkem    
32 dívčích a chlapeckých družstev z celé České republiky a ze Slovenska    
ve věkové kategorii 1994 a mladší. Z důvodu velkého počtu týmů byl turnaj 
velmi herně i organizačně náročný, hrálo se na čtyřech místech v Kyjově. 
Nejúspěšnějším kyjovským družstvem byli chlapci ročníku 1996, kteří      
pod vedením trenérů Ondřeje Navrátila a Jany Klimešové vyhráli svoji 
kategorii. Dívky ročníku 1994 pak skončily páté, dívky ročníku 1996 obsadily 
šesté místo a chlapci ročníku 1995 skončili na sedmé pozici. Oddíl Jiskry 
Kyjov počítá do budoucna s dalším pokračováním tohoto turnaje, který má 
přispět ke zviditelnění Kyjova a kyjovského basketbalu tak, jako tomu bylo 
v minulosti. 

Kopaná 
 
V červnu na valné hromadě fotbalového oddílu odstoupili ze svých funkcí    
B. Žandovský, Ing. Durna, F. Kůřil, Mgr. Stočková. Byl ustanoven nový 
výbor ve složení: 
 
Ing. Svatopluk Macek, předseda 
J. Cahlík, místopředseda 
Mgr. Zdeněk Mezík, místopředseda 
R. Řihák, organizační pracovník 
J. Vinca, člen 
L. Trávník, práce s mládeží 
Ing. P. Berka, zástupce města 
 
Na valné hromadě byl odsouhlasen nový název oddílu – 1. FC Kyjov. 
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Žákovskému družstvu se letos podařilo v silné konkurenci Jihomoravského 
župního přeboru postoupit do druhé nejvyšší žákovské soutěže, Moravsko-
slezské žákovské divize, což je druhá nejvyšší soutěž v žákovské kategorii. 
Tato událost se v osmaosmdesátileté historii kyjovské kopané podařila 
poprvé. Její význam potvrdilo  přijetí žákovského družstva a zástupců      
na kyjovské radnici,  kdy z rukou starosty a místostarostů převzali žáci 
ocenění za výrazný úspěch. Mladí sportovci však vědí, že nelze, jak se říká, 
„usnout na vavřínech“. Účast ve vybojované vyšší soutěži nebude lehká, 
protože  převážná část hráčů z úspěšného týmu přechází od nové sezony    
do vyšší věkové kategorie, tedy mladšího dorostu, a družstvo starších žáků 
bude doplněno o dva roky mladšími hochy z mladších žáků. Na těch pak bude 
obhájení toho, co jejich předchůdci dokázali. 
 

AVZO ČR – Sdružení technických činností – ZO Kyjov 
 
Pod tímto názvem se skrývají technické sporty – v Kyjově cyklotrial, letečtí 
modeláři a radisté. Sdružení vlastní budovu na Svatoborské ulici. 
 

Cyklotrial 
 
Vedoucím oddílu cyklotrialu je pan Jaroslav Adam. Oddíl má 22 členů, z toho 
je 11 aktivních jezdců, kteří mají požádáno o udělení licence jezdce České 
motocyklové federace, nutné k účasti na závodech mistrovství a přeborů 
České republiky v biketrialu. Začínající jezdci je potřebují k účasti          
na přeboru České republiky HI-TEC po celém území republiky.   
Členy oddílu cyklotrialu jsou rovněž rodiče, kteří se aktivně zúčastňovali 
brigád při udržování pronajatých tréninkových prostor střelnice  a lesíka 
v Polámaných. Rozloha území má přibližně padesát arů, což je dost velká 
plocha na údržbu a věčný boj s křovinami, travou a padajícím listím. 
 
Chlapci trénují od jara do podzimu třikrát týdně v terénu, přes zimu 
„odpočívají“ v krytém bazénu ve Vřesovicích.  
 
V letošním roce se cyklotrialisté zúčastnili jedenácti závodů: v Brně-
Kníničkách, Českém Krumlově, Březové u Sokolova, Kutné Hoře, Říčanech     
u Prahy, Strážnici, Havířově, Olomouci, Jílovém u Děčína, Blansku. 
Zaznamenali i úspěchy, z nichž vyjímám úspěchy v celkovém hodnocení za rok 
2007. Martin Adam v kategorii Hobby byl na 11. místě z celkového počtu  
34 jezdců, David Červínek v kategorii Beginner B se umístil na 5. místě  
z 23 jezdců. Významným úspěchem oddílu je nominace Erika Bulvy           
na Mistrovství Evropy v biketrialu, které se konalo 2. a 3. června           
ve slovenské Terchové. Erik se zde umístil jako šestý a dále byl úspěšný     
i na Mistrovství světa v biketrialu 2007 o měsíc později v Blansku, kde 
obsadil chvályhodné osmé místo. Lákavá byla účast na závodu v Seiki – 
Itadori v Japonsku. Zde však musel účast z finančních důvodů oželet. 
 



 

Kronika města Kyjov, rok 2007 

61

1. září 2007 byl v Polámaných uspořádán IV. ročník volného závodu 
v biketrialu „O Kyjovský pohár“, jehož se zúčastnilo 37 jezdců z celé 
republiky. V kategorii do patnácti let let se Erik Bulva umístil na druhém a 
David Červínek na čtvrtém místě. Martin Adam, který jel v kategorii nad 
patnáct let, se umístil na třetím místě.   
  
Cyklotrial je sport finančně náročný. Cena bicyklů se pohybuje kolem 50 tisíc 
korun, další finance stojí poplatky za účast v závodu, za startovné.        
Při dopravě na závody do vzdálených míst stoupají náklady na benzín, 
ubytování a stravu. Jen opravy kol, vzhledem k jejich  stáří, přišly v roce 
2007 na více než 11 tisíc korun a při účasti na závodech najeli rodiče       
až čtyři tisíce kilometrů svými osobními vozy. Finanční zdroje se hledají      
u sponzorů, příležitostí jsou i krajské dotace  či dotace od města. Příjmy 
jsou též z pronájmu prostor domu na Svatoborské ulici, kterých je AVZO 
majitelem.  Aby nebylo vše jednoduché, k příjmům z pronájmu budovy       
se druží i potíže s nájemníky. Úhrady od nich bývají získávány s obtížemi, 
v současnosti dluhy nájemců dosahují statisícové částky.  
 

Letečtí modeláři 
 
Dva instruktoři, Štěpán Němčanský a Miroslav Vašulka, se mladým leteckým 
modelářům věnují každou středu v klubovně na Svatoborské ulici. Učí své 
svěřence stavět modely od těch nejmenších házedel až po modely            
se spalovacím motorem. Pořádají soutěže a rovněž se soutěží v jiných 
městech účastní. Hned prvního ledna se sešli na milotickém letišti, kde       
na sněhu měřili kvality svých házedel, tedy letadélek bez motoru, jež létají 
„jen tak“. Během roku pak následovala např. soutěž termických větroňů     
ve Strážnici, na začátku června čtrnáctý ročník Jarního polétání. Zúčastnili 
se i mezinárodní soutěže ve svahovém létání v Donovalech. 
 
Činnost klubu je – jak jinak – závislá na počasí. Někdy totiž modeláři jedou 
na soutěž mnoho kilometrů, ale počasí rozhodne, že toho dne se létat 
nebude. Bezvětří, déšť nebo i příliš silný vítr změní plány pořadatelů         
a soutěžících. Ale s tím už každý letecký modelář musí počítat. 
 
 

ŠKOLSTVÍ 
 
Příjemnou tradicí se stalo každoroční setkání ředitelů kyjovských škol a 
představitelů města v Radniční galerii u příležitosti Dne učitelů. 
Letos byla tradice pozměněna, respektive rozšířena: do Radniční galerie byli 
pozváni kromě kyjovských i  ředitelé škol z okolních obcí, pro které Kyjov 
provádí výkon státní správy ve školství. Kolegům – ředitelům se jen tak 
snadno nepodaří setkat se v takovém počtu, proto po oficiálním programu 
využili čas k výměně zkušeností a pracovním jednáním.  
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Město Kyjov vyhlásilo konkurz na obsazení funkce ředitelky mateřské školy 
Za Stadionem. Novou vedoucí tohoto zařízení se stala Mgr. Hana Kůřilová. 
Změna nastala letos i ve vedení mateřské školy v Nádražní ulici. Zde je nyní 
ředitelkou Iva Durnová. 
 
Do prvních tříd kyjovských základních škol nastoupilo na začátku září      
121 dětí.  Dvě první třídy v Základní škole J. A. Komenského přijaly do své 
náruče 53 dětí, další dvě třídy – tentokrát Základní školy Újezd – zaplnilo 
36 dětí; 23 žáčků přibylo do první třídy na Základní škole Joklíka. 
V Bohuslavicích přivítali devět nováčků.  
První zářijový den a s ním nástup do „veliké“ školy je pro šestileté děti vždy 
velkým zážitkem. Všichni si jistě pamatujeme své začátky – vždyť vše je 
veliké – chodby, třídy, paní učitelka, žáci z jiných tříd. Tolik změn! Později 
přijdou povinnosti, někdy i nepříjemné. Jak je děti řeší? Každý po svém, jak 
jinak. Většina je splní, někteří diskutují: „Proč bych psal úlohu? Však já to 
umím!“ Jiný přišel první den ze školy se slovy: “Dědo, buď rád, že jsi starý,       
že nemusíš do školy!“ Jindy zase v dopoledních hodinách zastihne chodec 
holčičku sedící ve studeném podzimním dni na chodníku na hromadě spadaného 
listí. Bála se jít do školy…  
 
První den, ještě v přítomnosti rodičů, se žáčci seznamují se svojí třídou, 
s paní učitelkou, s učebnicemi, učebními pomůckami. Tradičně je v tomto 
dopoledni vítají i představitelé města.  
 

Mateřská škola Boršov 
 
Mateřská školka v Boršově se „zviditelnila“ vinou nepříjemné havárie hlavního 
přívodu vody do budovy. Nutnost velkých oprav vyvolala diskuze               
o potřebnosti a budoucnosti tohoto zařízení, které navštěvuje pouze 25 dětí.  
Úvahy ekonomického rázu přinesly myšlenku na zrušení, což vzbudilo   mezi 
rodiči pochopitelné obavy a emoce, vzniklo i sdružení na záchranu školky, 
které zorganizovalo petiční akci, do níž se zapojili nejen rodiče dětí,       
ale i obyvatelé Boršova. Na jednání zastupitelstva v pondělí 14. 5. bylo 
nakonec rozhodnuto, že školka bude zachována a bude v budoucnu přestavěna 
na multifunkční dům, kdy v přízemí bude mateřská škola a v patře nad ní 
postaveno několik bytů. 

Základní škola Dr. Joklíka 
 
Základní škola Dr. Joklíka se letos společně s mnoha dalšími školami 
v republice zapojila do celosvětové kampaně OSN nazvané Miliarda stromů 
pro planetu Zemi. Přispěním do ozelenění naší planety bylo vysazení čtyř 
stromů a několika desítek keřů v areálu školy. O další osud se stromy 
nemusely bát, žáci se o ně totiž hodlají starat, dokud nezakoření. 
 
Dalším úspěšným činem žáků této školy byla sbírka, z jejíhož výtěžku děti 
zakoupily televizor pro dětské oddělení Nemocnice Kyjov. Na sbírce         
se podílely všechny třídy, každý přispěl  podle svých možností. Někoho 
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vybavili rodiče stokorunou, jiný přidal pětikorunu ušetřenou na svačině. 
Výsledkem byla částka šest a půl tisíce korun proměněná v televizor           
předaný dětskému oddělení spolu s celým pytlem panenek Kiwanis, které 
dívky ušily v rámci pracovního vyučování.    
 
Ve školním kole dětských recitátorů si nejlépe vedli Denisa Macháčková 
(kategorie 2.-3.třída), Veronika Bednaříková (4.-5.tř.), Gabriela Domanská 
(6.-7.tř.) a Veronika Schwendtová (8.-9.tř.). Všechny postoupily           
do okresního kola soutěže. Zde  pak skvělé druhé místo získala Denisa 
Macháčková. Svým vítězstvím si zajistila účast v krajské přehlídce. Úspěch 
potěšil i Veroniku Bednaříkovou. Protože se umístila na třetím místě, stala se 
první náhradnicí pro brněnskou krajskou přehlídku.  
 
Potlesk si vysloužila další reprezentantka školy Monika Frolcová.  V kategorii 
žáků 8. a 9. tříd na okresním kole olympiády v  anglickém jazyku získala 
v těžké soutěži druhé místo.     
 

Základní umělecká škola 
 
Anna Presová a Aneta Zavrtálková se zúčastnily mezinárodního festivalu 
věnovanému cimbálu. V soutěžní kategorii duet získaly třetí místo. Jejich 
úspěch je o to cennější, že jejich soupeři byli i studenti konzervatoří.  
 
Dechový orchestr Základní umělecké školy se zúčastnil na přelomu dubna a 
května ústředního kola soutěže dechových orchestrů, vyhlášeného 
Ministerstvem školství. Tradice dobré dechové kapely, kterou v Kyjově 
započal Josef Frýbort, zdá se, pokračuje. Kyjovský soubor totiž skončil jako 
druhý ze sedmadvaceti.  
 
Na konci února zavládla v základní umělecké škole spokojenost: žáci, kteří se 
účastnili okresního kola soutěže komorní hry v Hodoníně, se umístili          
na prvních čtyřech místech. První tři místa patřila žákům Miloše Černého – 
kvartet zobcových fléten, barokní kvintet a kvartet příčných fléten. Čtvrté 
místo pak putovalo do Šardic. Zde má totiž kyjovská základní umělecká škola 
detašované pracoviště.  

Základní škola Újezd 
 
V únoru, poslední den před jarními prázdninami, připravila škola veřejnosti 
projekt nazvaný Den řemesel. Učebny se proměnily v tvůrčí dílny, v nichž se 
pod vedením pedagogů školy mohl kdokoliv zapojit do té, která mu nejvíce 
vyhovovala. Jaké dílny to byly? Různé druhy ručních prací, zhotovování 
kroužkové zbroje, výroba elektrotechniky, keramiky, ale i výrobků 
z marcipánu či perníku. Zájemci mohli sestavit mozaiku z uzávěrů PET lahví, 
vytvořit keramiku nebo dělat alchymistické pokusy. Milovníky pohybu zaujal 
muzikálový tanec, adepty spisovatelství zase žurnalistika a psaní poezie.  
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V letošním roce byla ve škole Újezd  provedena generální oprava střechy  
nad oběma tělocvičnami. Oprava přišla na 300 000,- Kč. 
 
V rámci celostátní akce Školní mléko mají žáci základních škol možnost si 
levně (za 4,- Kč) koupit ochucené mléko. Ve škole na Újezdě se za letošní 
rok spotřebovalo 11 431 kusů čtvrtlitrových krabiček nápoje.  
 

 Základní škola J. A. Komenského 
 
V sobotu 21. ledna se v Domě kultury uskutečnil školní ples. Protože jeho 
organizace je náročná, pořádají ho základní školy J. A. Komenského a Újezd 
společně.  
Večer byl zahájen polonézou, kterou nacvičili žáci osmých a devátých tříd. 
Během plesového reje pro zpestření vystoupila  též taneční skupina 
z Moravan a děvčata z kroužku aerobiku.  
Pořadatelé plesu byli nadšeni z velké účasti, návštěvníci zase z bohaté 
tomboly, která přinesla i příjemný finanční výtěžek.  
 
Učitelé I. stupně školy připravili pro předškolní děti a jejich rodiče celoroční 
projekt  „Půjdeme  do  školy“. Cílem projektu je seznámit  děti s tím, co je 
ve škole čeká a usnadnit jim adaptaci na školní docházku. 
Na setkáních, která probíhala každý druhý čtvrtek v měsíci, si děti 
malovaly, modelovaly, cvičily, hrály pohybové hry nebo vyráběly drobné 
předměty, to vše za přítomnosti svých rodičů. Jindy zase pracovaly samy 
s učitelkou a rodiče si mezi tím vyslechli odbornou přednášku dětského 
lékaře, logopeda nebo psychologa. 
 
Pěvecký sbor Modráčci měl letos úspěšný rok: v dubnu získal v krajském kole 
soutěžní přehlídky dětských pěveckých souborů v Brně první místo ve Zlatém 
pásmu ve věkové kategorii I.B. Soutěže se účastnilo osm sborů 
z jihomoravského kraje.  
 
Na počest Dnu Země se děti I. stupně věnovaly úpravě okolí školy. 
V hodinách prvouky, přírodovědy a výtvarné výchovy se zaměřily na ochranu 
životního prostředí. Výsledkem byla výstava výtvarných prací žáků.  
 
Na přelomu dubna a května jeli vybraní žáci na šestidenní poznávací zájezd 
do Londýna. Byli ubytováni v tamějších rodinách. Měli příležitost vidět známé 
památky, budovy a londýnské zajímavosti. Navštívili i muzeum voskových 
figurín. Podnikli výlet na anglický venkov, navštívili přímořská města 
Eastbourne a Brighton. 

Střední odborné učiliště 
 
Poskytuje vzdělávání v budovách na ulici Havlíčkově, Urbanově, a Za Humny. 
Pracoviště pro praktickou část gastronomického oboru má škola v restauraci 
a penzionu Boršov v centru městské části Boršov. Budova někdejšího 
internátu učiliště na Urbanově ulici je osiřelá, neboť provoz by vzhledem 
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k malému počtu ubytovaných byl nerentabilní. Ubytování žáků učiliště je 
proto smluvně zajištěno v domově mládeže Střední odborné školy automobilní 
v Nádražní ulici pro chlapce a v internátě Zdravotnické školy na Lidické ulici 
pro dívky.  
 
V září letošního roku nastoupilo do učebních oborů učiliště 638 žáků. 
 
Škola o sobě dává vědět nejen v Kyjovských novinách či okresním tisku,     
ale i v kabelovém vysílání Televize Slovácko nebo v Rádiu Jih, regionální 
rozhlasové stanici. Spolupracuje se základní organizací Svazu zahrádkářů 
v Kyjově, jejímž výsledkem jsou každoroční podzimní výstavy „Ovoce          
a zelenina“ a „Vánoční pečivo a vazby“.  
 
Letošní 100. výročí založení učiliště se prezentovalo např. regionálním 
turnajem v sálové kopané O pohár ředitele SOU, také soutěžemi žáků 
v rámci školy. V květnu byla uskutečněna výstava historických a současných 
dokumentů, učebních pomůcek, výrobků žáků školy. K vidění byla i stará 
zemědělská technika a fotografie, byl vydán almanach „Sborník dokumentů 
ke 100. výročí založení školy“. 
 

PRŮMYSL, DOPRAVA 
 

Šroubárna Kyjov, spol. s r.o. 
 
V roce 2007 dosáhla Šroubárna tržby z hlavní činnosti ve výši 767 306 tisíc 
Kč, export 570 177 tisíc Kč. Nejvýznamnějším odběratelem bylo Německo, 
dále pak Španělsko a Francie. 
Hlavním exportním artiklem je spojovací materiál pro stavbu železničního 
svršku. V tomto oboru patří kyjovská Šroubárna k předním evropským 
výrobcům. 
 
V r. 2007 bylo vyrobeno 24 635 tun výrobků převážně pro drážní průmysl. 
Největší objem výroby byl ve skupině šroubů pro pražce.  
 
Ve Šroubárně v letošním roce pracovalo 294 zaměstnanců, z toho 242 
dělníků a 52 technickohospodářských pracovníků. Protože Šroubárna 
rozšiřovala své aktivity v zahraničí, byly pro zaměstnance zajišťovány 
jazykové kurzy a stáže.  
 

ČSAD Kyjov, a. s. 
 
Poskytuje služby dopravy osob a nákladů, expresní dopravu kusových zásilek 
a servisní službu k zabezpečení technického stavu dopravní techniky 
společnosti. K hlavním cílům v letošním roce patřila především  modernizace 
vozového parku v nákladní i osobní dopravě, dokončení programu vzdělávání 
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zaměstnanců ČSAD, snížení spotřeby pohonných hmot na roční průměr    
30,85 litrů na 100 kilometrů a neustálé zvyšování kvality i rozsahu 
poskytovaných služeb.  
V majetku společnosti s 287 zaměstnanci je 56 linkových autobusů            
a 70 kamionů. 
Pro veřejnost snad nejviditelnější je linková autobusová doprava. ČSAD má 
k dispozici moderně a pohodlně vybavené autobusy, jimiž zajišťuje dopravní 
obslužnost v kyjovském regionu, ale zajišťuje i dopravní spojení s Brnem, 
Hodonínem a Kroměříží. Všechny autobusy jsou satelitně sledovány. 
Cestující, kteří užívají dopravu často, mají pro snadnější odbavení možnost 
používání elektronické odbavovací karty.  
V letošním roce byly zakoupeny tři nové autobusy. Všechny autobusy byly 
vybaveny informačním systémem s  hlásičem zastávek, což je podmínkou pro 
zapojení do integrovaného dopravního systému Jihomoravského kraje, 
plánovaného pro příští rok. 
 
Středisko opravárenství zajišťovalo především provozuschopnost vozového 
parku, jeho bezvadný technický stav. Letos byly provedeny celkové opravy 
čtyř autobusů a dalších tří souprav vozidel nákladní dopravy. Vedení 
společnosti zaznamenalo rekordní úroveň prodeje pohonných hmot             
a náhradních dílů. Prodej nafty pro cizí dopravce byl letos vůbec nejvyšší 
v historii prodeje tohoto produktu u společnosti ČSAD. 
 
Linky, které provozuje ČSAD Kyjov: 
 
Kyjov - Násedlovice – Žarošice – Slavkov – Brno 
Kyjov - Šardice – Čejč – Krumvíř – Brno 
Kyjov - Mistřín – Šardice – Hovorany – Čejč 
Kyjov - Kostelec – Moravany – Hýsly – Čeložnice 
Kyjov - Sobůlky – Dražůvky – Žarošice – Uhřice – Násedlovice – Dambořice 
Kyjov - Svatobořice – Mistřín – Dubňany – Hodonín 
Kyjov - Vlkoš – Skoronice – Vacenovice – Hodonín 
Kyjov - Milotice -  Vacenovice – Ratíškovice – Hodonín 
Kyjov - Milotice – Ratíškovice – Hodonín 
Kyjov - Kostelec – Moravany – Kameňák – Hýsly 
Kyjov - Strážovice – Stavěšice – Želetice – Násedlovice 
Kyjov - Koryčany – Střílky – Zdounky – Kroměříž 
Kyjov - Ježov – Žeravice – Vřesovice – Osvětimany 
Kyjov - Bohuslavice – Koryčany  - Stupava – Staré Hutě 
Kyjov - Vlkoš – Vracov – Bzenec – Strážnice 
Kyjov - Vracov – Bzenec – Moravský Písek žel. st. – Veselí n. Mor. 
Kyjov - Bukovany – Nechvalín – Lovčice – Ždánice 
Kyjov - Strážovice – Sobůlky – Věteřov – Ždánice 
Kyjov - Stavěšice – Želetice – Držůvky – Ždánice 
Kyjov - Kelčany – Žádovice – Ježov – Žeravice 
Kyjov - Vlkoš – Bzenec – Těmice – Žeravice 
 
Na autobusovém nádraží mají stanoviště i dvě linky ČSAD Hodonín, obě      
ve směru Kyjov – Hodonín. 
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Dále naším městem projíždějí dvě dálkové linky: 
Veselí n. Mor. – Hodonín – Praha 
Banská Bystrica – Trenčín – Brno – Jihlava - Praha 
 
 

ZDRAVOTNICTVÍ 
 

Nemocnice Kyjov 
 
Kyjovská nemocnice byla v letošním roce vybavena novým počítačovým 
tomografem sloužícím k vyšetření pacientů. Přístroj usnadňuje lékařům 
přístup ke snímkům, které mohou sledovat z kteréhokoliv počítače 
v nemocnici. Moderní vyšetřovací přístroj stál 16,5 milionu korun, z toho tři 
miliony korun věnovala obec Dambořice, pro niž je naše nemocnice spádová.  
 
Oproti roku 2003 snížila nemocnice ztrátu v hospodaření z padesáti milionů       
na sedm milionů korun. Ke snížení ztráty muselo vedení nemocnice přijmout 
opatření již v roce 2005, ovšem vzhledem k jejich dlouhodobému charakteru       
se účinky projevily až nyní. Nemocnice se snaží šetřit, lépe nakupovat        
a efektivněji poskytovat zdravotní péči.  
 
Gynekologicko-porodnické oddělení nemocnice letos prošlo kompletní 
rekonstrukcí. Po  opravě střechy pavilonu následovala rekonstrukce lůžkové 
části a výtahu. Pavilon má nyní novou nejen střechu, ale i okna, 
zdravotechniku a elektroinstalaci. Součástí každého pokoje je nyní sociální 
zařízení. Pokoje byly zařízeny a vybaveny tak, aby co nejvíce připomínaly 
domácí prostředí a aby rodičky i děti měly maximální pohodlí. Rekonstrukce 
přišla nemocnici na cca 2,8 mil. Kč z vlastního rozpočtu, dalších 7,2 mil. Kč 
poskytl zřizovatel Jihomoravský kraj. 
 
V prvním dubnovém dnu Nemocnice Kyjov pořádala Den otevřených dveří. 
Více než sedm set zájemců využilo této příležitosti a nahlédlo v nemocnici do 
míst, která jsou pacientům nebo návštěvníkům skryta. K prohlídce  byly pro 
zvědavé oči připraveny centrální operační sály, CT, inkubátor.  
 
 

KULTURA 

Slovácký rok 
 
Přípravy na tuto slavnou událost započaly samozřejmě již hluboko v loňském 
roce. Byl utvořen štáb, určeno vedení a rozděleny úkoly. Soutěž o plakát 
Slováckého roku vyvrcholila v podobě modré plochy s roztančeným 
krojovaným mládencem. K dění se přidaly i školy: učitelky základní školy 
Újezd přišly s nápadem vyhlásit celorepublikovou soutěž na téma „Folklór     
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a lidové zvyky“ pro děti z mateřských a základních škol. K velké radosti 
všech zainteresovaných se sešlo více než 800 prací z různých míst naší 
republiky. Nejlepší díla byla odměněna cenami předanými  starostou města 
Mgr. Františkem Luklem právě v úvodním dnu Slováckého roku. Nejlepšími 
pracemi pak byla zaplněna galerie ve škole Újezd.  
 
Již od počátku srpna se všude ve městě pilně uklízelo a majitelé obchodů 
zdobili výlohy, poněvadž další ze zavedených tradic v našem městě byla  
soutěž o nejkrásnější výlohu. Účastnilo se téměř čtyřicet majitelů obchodů 
v centru města a bylo velmi těžké vybírat nejlepší. Na všech bylo nutno 
ocenit snahu a chuť upravit výkladní skříň v duchu Slováckého roku. 
 
Samotné oslavy byly uvozeny již ve čtvrtek 9. srpna slavnostním otevřením 
hned několika výstav. V Radniční galerii to byla „Jízda králů v historii 
Slováckého roku“, ve vlastivědném muzeu „Moravské kroje na fotografiích 
Josefa Klvani“, v Galerii Doma vystavoval řezbář František Gajda a v kapli 
svatého Josefa na Újezdě jsme mohli vidět díla Vladimíra Vašíčka s názvem 
„Slavnost zvonů“. V Galerii Pod schody jsme si prohlédli výstavu plakátů 
Slováckých roků od minulosti po současnost.  
 
Slavnosti se zúčastnilo mnoho hostů, mezi nimi starosta města Yvetotu, 
Walter Baroš – poslanec Parlamentu ČR, Stanislav Juránek – hejtman 
Jihomoravského kraje. 
 
V pátek 10. srpna  úderem 17. hodiny na radniční věži byl slavnostně 
zahájen Slovácký rok. Oči všech domácích i návštěvníků byly upnuty         
ke čtyřicetimetrové  máji, kterou bukovanská chasa postavila ve středu 
náměstí. Všichni bedlivě sledovali povely mužů  a následné pohyby vysokého 
kmenu, diskutovali na téma „Jen aby se nezlomila, a co kdyby…“, ale takto 
pochybovat mohli jen lidé neznalí tradic,  vždyť praxe chasníků zaručuje 
bezchybné vztyčení máje i její upevnění v jámě pro tento účel připravené již 
před lety při rekonstrukci náměstí. Náměstí bylo pro potřeby akce 
vyklizováno již od poledních hodin, později bylo z důvodu bezpečnosti celé 
prostranství ohraničeno červenobílou páskou se zákazem vstupu, přesto při 
samém stavění máje bylo mnoho neukázněných zvědavců, kteří  přes toto 
území chodili, jak se jim zamanulo. Nu, naštěstí se žádné nehody 
nepřihodily. Vzduchem se nesly  povely: „ Tož teď o 45 stupňů od lékárny   
ke kostelu!“ a „Chlapi – hééééj, teď!“ , nebo „ Tož chlapi, eště kúsek a esli 
budeme mít žízeň, tak si uděláme přestávku a napijeme se!“. I popíjelo se, 
svlažovali si hrdla krojovaní i diváci, pan starosta s místostarosty nabízeli 
víno z demižónků, kameramani a fotografové pobíhali, přebíhali, klekali a 
zaostřovali. Jeden chasník v modré zástěře se jal nabízet divákům slivovici 
z placatice: „Tož ochutnejte, je dobrá, třicet roků stará!“ Máj se vztyčovala 
za zpěvu slováckých písniček. Vždyť jinak by to v Kyjově nešlo!  
 
Pátek uzavřel koncert dětských cimbálových muzik, jehož autorem byl Petr 
Petrů a klenotnicový hudební pořad Písně malované autora Pavla Růžičky. 
Hudba hrála k tanci v areálu Pod Kaštany na Masarykově náměstí a rušno 
bylo též v parčíku u školy na Újezdě. 
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Sobotní ráno zahájil Lidový jarmak, kdo si do desáté hodiny nakoupil, věnoval 
se přehlídce pracovních a letních krojů s dožínkovými věnci. Na pódiu Letního 
kina se pilně zkoušelo. Soubory, které měly vystupovat, zdokonalovaly ještě 
na poslední chvíli svá vystoupení, zvukaři splétali své nepřehledné kabely, 
všude bylo plno fotoaparátů a kamer. Unavené děti spaly v kočárcích nebo 
jen tak na rameni svých otců 
 
Odpoledne procházel městem tradiční průvod. Po dopolední podmračené 
obloze konečně  vyhlédlo sluníčko a tak se kroje mohly zaskvět svou 
pestrostí v celé kráse. Nádherná přehlídka  krojovaných byla umocněna 
úsměvy a vyjádřenou radostí ze života. Průvod bezmála dvouhodinový 
sledovalo množství lidí po trase, která vedla od vlakového nádraží přes celou 
Komenského ulici až na náměstí. Zde se jednotlivé soubory promísily 
s diváky, hudba hrála a tancovalo se nejen na náměstí.  
 
Na městském stadionu, v Boršově na hřišti a v prostoru  za Domem kultury 
se do noci hrálo, konaly se zde totiž taneční zábavy s dechovou hudbou. 
Postranní ulice byly zaplněny automobily a ještě o půlnoci korzovaly v centru 
města spousty lidí. 
 
O nedělním dopoledni se sešlo  velké množství diváků  na královskou 
podívanou – slavnou Jízdu králů v režii skoronických junáků. V tlačenici kolem 
trasy bylo slyšet i francouzský či anglický překlad vyvolávání králova 
doprovodu. Představitel krále se kvůli této důležité úloze musel naučit jezdit 
na koni a nechat narůst dlouhé vlasy. 
 
Kdo se  potřeboval zklidnit v tomto rušném dni, zastavil se v gymnazijní 
kapli, kde souběžně s Jízdou králů probíhal koncert lidové, duchovní          
a liturgické hudby Světci v písních, nebo  nakoupit „poklady“  u stánků 
postavených v ulici Komenského a Dobrovského. Věru - bylo z čeho vybírat! 
Výrobky ze dřeva, ozdoby kovové, dřevěné, kožené, i voskové, voňavá mýdla 
a „značkové“ parfémy, nafukovací balónky, které nepozorným ulétaly vysoko 
k obloze, potištěná trička, porcelánové tabulky s nápisy o štěstí domova, 
„zaručeně nejdokonalejší“ systémy uzavírání víček na zavařování ovoce, 
masážní podušky, „nejzdravější“ nádobí, ale i turecký med, medovina, 
opékané klobásy, oříšky všeho druhu pražené, solené, slazené, polévané 
čokoládou, karamely, langoše, miniaturní koblížky, pravé nefalšované         
a poctivě vyrobené máslo, nepřeberné druhy koření, trdelníky, dřevěné 
škopíky. Mohli jsme se také nechat vyfotografovat se živou opičkou,        
„za pouhých 120,- Kč možnost odnést si fotografii ihned s sebou, dotazy na 
opičku až po 18. hodině!“ Pokud se vám podařilo hodit kostkami 80 bodů 
(samozřejmě za patřičný obolus), směli jste si odvézt  přímo z místa soutěže 
moped. Jinde zase dva muži atletické postavy neustále a s chutí znečišťovali 
kapotu svého automobilu, aby vzápětí předvedli superzázračnou emulzi, která 
nejen tento neodstranitelný nepořádek  z laku odstraní, ale ještě auto 
vyleští, takže bude vypadat jako nové.  
 
Nedělní odpoledne bylo též zaplněno bohatou nabídkou, přesto již bylo       
ve znamení konce Slováckého roku. V parku se začalo s odstraňováním  
odpadků, městští policisté a policistky procházeli ulicemi a dozírali nejen     



 

Kronika města Kyjov, rok 2007 

70

na pořádek, ale také v roli výchovné  v parku vyzkoušeli malé hochy, 
vyzbrojené dřevěnými meči,  ze znalosti telefonních čísel hasičů, policie      
a záchranné lékařské služby. Dlužno dodat, že tito hošíci, zřejmě čerství 
absolventi mateřské školy, obstáli ve svých znalostech a nebojácnosti lépe 
než mnohý dospělý. Ochráncům pořádku se svěřili, že přijeli až od Jihlavy, 
v Kyjově se jim líbí   a největší radost prý mají právě z oněch dřevěných 
mečů, které jim rodiče koupili na jarmaku.   
 
Mnoho hostí se již po obědě rozjíždělo do svých domovů, snad proto byla  
návštěvnost  pořadu „Milostné příběhy v písni“ na Letním kině již méně 
početná. Své jistě udělalo i dvěstěkorunové vstupné. Přesto – kdo přišel, 
neprohloupil, protože hudba i zpěv byly skvělé.   
 
Na sedmnáctou hodinu ohlášené kácení máje bylo pokropeno sice krátkým, 
ale vydatným deštěm. Navzdory tomu byla máj za zpěvu mužských sborů 
z Kyjova i okolí řádně přemožena, což značilo definitivní tečku za letošním 
Slováckým rokem. Jaký byl? Bohatý, veselý, taneční, takový, jaký jsme     
si ho připravili.   
 
Na Slovácký rok přijelo veliké množství lidí. Nepotvrdily se obavy, že diváků 
bude málo vzhledem k současnému pořádání konkurenční „okurkové“ pouti    
ve Bzenci a slavnostem v Hodoníně. Centrum města bylo po celý víkend 
zaplněno lidmi, boční ulice zase automobily a pro policii městskou i státní 
bylo těžkým oříškem vše udržet v přijatelných mezích. V pondělí pak        
na náměstí již jen ojedinělé modré pytle s odpadky nachystané k odvozu 
připomínaly rušný víkend, z jehož barevnosti by měl malíř Joža Úprka jistě 
velikou radost.  

Odhalení pamětní desky O. Pechalovi 
 
Na budově gymnázia byla 22. září  slavnostně odhalena pamětní deska 
Oldřichu Pechalovi,  štábnímu kapitánovi Československé armády. Stalo se 
tak  u příležitosti výročí 65 let jeho smrti v koncentračním táboře 
v Mauthausenu.  Oldřich Pechal byl velitelem skupiny ZINC, která byla 
v březnu roku 1942 nezdařeně vysazena na Slovensku místo ve Vřesovicích.  
Po mnoha peripetiích byl Oldřich Pechal dopaden, zatčen a 22. září 1942 
zastřelen.  
Pamětní deska byla umístěna na budovu Klvaňova gymnázia, v němž Oldřich 
Pechal studoval. 
 
Představitelé našeho města pozvali a přivítali v Kyjově význačné hosty, 
z nichž lze jmenovat: 
MVDr. Jiří Liška, místopředseda Senátu Parlamentu ČR; Ing. František 
Padělek, náměstek ministryně obrany ČR; Mgr. Petr Roupec, vrchní ředitel 
kabinetu ministryně školství; Ing. arch. Václav Mencl, poslanec Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR; Ing. Michael Hrbata, poslanec Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR; Ing. Josef Vaculík, senátor Senátu Parlamentu ČR; 
MUDr. Alena Venhodová, senátorka Senátu Parlamentu ČR; Mons. Jan Bosco 
Graubner, arcibiskup olomoucký a metropolita moravský; generálmajor Ing. 
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Hynek Blaško, zástupce velitele Společných sil Armády ČR; plukovník Ing. 
Jiří Sikora, zástupce velitele Vzdušných sil Armády ČR; plukovník gšt. Ing. 
Pavel Kantor, ředitel Krajského vojenského velitelství Brno; generálmajor Ivo 
Zbořil,  vojenská kancelář Prezidenta republiky. 
 
Součástí slavnosti byl koncert posádkové hudby Armády České republiky a 
skotského dudáckého bandu. Nad Kyjovem přeletěly letouny Armády České 
republiky a slavnostní den zakončila mše svatá v kostele Nanebevzetí Panny 
Marie, kterou celebroval arcibiskup Jan Graubner.     
 

Kyjovský divadelní podzim 
 
V polovině listopadu byl zahájen osmý ročník Kyjovského divadelního podzimu, 
který pořádalo Občanské sdružení Opona ve spolupráci s Městským kulturním 
střediskem. Oproti minulé praxi byly letos  jednatelkou občanského sdružení 
Alenou Novosadovou pozvány profesionální soubory. Důvodem byla potřeba 
obměny, protože amatérských divadelních souborů příliš mnoho není, a mnohé 
z nich navíc hrají stejné hry.  Do Kyjova proto letos přijeli herci divadla 
MALÉhRy z Brna, Divadlo AHA! Z Prahy a Rádobydivadlo Klapý, se svým 
hereckým uměním se pochlubily i děti ze Základní umělecké školy Veselí nad 
Moravou.  Pozornosti pořadatelů neušel fakt, že ať jsou soubory amatérské 
nebo profesionální, diváků na představeních pro dospělé je stále přibližně 
stejný počet, tedy hlediště zpola zaplněné. Působí to dojmem, že zájem o 
divadlo se v Kyjově ustálil, ti, kteří ho milují, přijdou. Jejich počet pak 
nabízí organizátorům úvahu, zda by nebylo vhodnější příště Kyjovský 
divadelní podzim pořádat v menším sálu. Tato potíž se ovšem netýká 
představení pro děti. Malí diváci dokázali hlediště zcela zaplnit, takže pro 
dospělý doprovod již nebylo místo. Rodiče na své děti museli čekat venku.  
 

Městská knihovna 
 
Jaké novinky připravil letošní rok do městské knihovny? Především byly 
pořízeny čtyři počítače. Z nich dva byly umístěny do čítárny, přičemž jeden 
z nich je uzpůsoben pro nevidomé a slabozraké. V knihovně se v průběhu 
roku uskutečnilo 145  přednášek a kulturně výchovných akcí. Potřebnou 
pomůckou při přednáškách je dataprojektor, který musely pracovnice 
knihovny doposud velmi často vypůjčovat. Od letošního roku již mají svůj. 
 
V červenci byly vymalovány všechny půjčovny. Jak všichni víme ze svých 
domovů, vymalovat je čas od času nutno, ale té práce s přemísťováním, 
přikrýváním, mytím a následným uvedením do původního stavu! V knihovně byli 
cennými pomocníky klienti Domova Horizont, však jim také ředitelka 
knihovny, paní Jaroslava Klementová, vyjádřila své díky. 
 
Co říkají statistické výkazy o roku 2007? 
Registrovaných čtenářů bylo 2 420, počet návštěv knihovny vystoupal na 
39 924, což je o 8 584 více než v předešlém roce. Do tohoto čísla  se 
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zahrnují nejen čtenáři se zájmem o vypůjčení knih, ale i návštěvníci 
přednášek a uživatelé internetu. Podíl na vysokém nárůstu čtenářů má 
bezpochyby zavedení půjčování přes počítač. Program totiž přesně eviduje 
výpůjční lhůty, takže si čtenáři  termíny více hlídají, aby nemuseli platit 
sankční poplatky.   
Počet výpůjček  dosáhl čísla 114 272. Z toho bylo  knih pro dospělé 92 070, 
z nich beletrie 54 050, naučné literatury 38 020. 
Mládež si vypůjčila 16 989 knih z kategorie beletrie a 5 213 knih naučných.  
Činili se také Bohuslavičtí – 8 771 knih našlo dočasný příbytek na policích 
čtenářů.  
 
Život knihovny je velmi pestrý. I když to často nevnímáme, zasahuje do 
životů nás všech. Spolupráce s Městským kulturním střediskem, Kinem 
Panorama, Vlastivědným muzeem, Galerií Doma, Galerií Ve škole, Kyjovskými 
novinami, Televizí Slovácko, Domovem Horizont, ale i jinými, je zde už 
zaběhnutou tradicí. Na významnější akce jsou zváni představitelé města – 
členové městské rady a zastupitelstva, vítáni jsou senátoři, poslanci, ale i 
ostatní kulturní partneři.  
 

Občanské sdružení Jančovka 
 
V posledních několika letech o sobě dává vědět i toto sdružení, které 
charakterem svých pořadů přitahuje především mladé lidi.  V průběhu roku 
zde kromě hudebních skupin vystoupili na autorských čteních i básníci čtoucí 
svá díla, setkávali se písničkáři. 
 
Listopadovým lákadlem Jančovky byl autorský večer slova a hudby, program 
literátů a hudebníků z Kyjova a okolí.  
 
V prosinci se na Jančovce pořádal Mikulášský maškarní ples, k němuž hudební 
kulisu zajistili Začalovci z Kyjova.  
 
Diváků či posluchačů se někdy sešlo nemnoho, ale údělem pořadatelů je       
i riziko, že o pečlivě připravovaný pořad bude malý zájem. Mezi vydařené 
pořady patřila například přehlídka kyjovských rockových kapel nebo hodová 
veselice s Hudci z Kyjova a Začalovci, vánoční atmosféru posílilo společné 
setkání u vánočního stromu. 

Artmlýn 
 
Na nádvoří mlýna proběhl v srpnu pořad Mlýnské kolo. Přišlo téměř sto 
padesát zvědavých milovníků folklóru. Kromě vystoupení souboru Marýnka, 
mužského sboru z Mutěnic a ženského sboru z Ježova měli účastníci možnost 
ochutnat pravé máslo a podívat se, jak se odstřeďuje mléko. Ve sklípku pak 
bylo připraveno ochutnávání vína.  
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Cimbálová muzika Jury Petrů 
 
Cimbálová muzika Jury Petrů letos oslavila šedesátiny slavnostním pořadem, 
v němž se představili muzikanti několika generací této známé muziky. 
S gratulací, zpěvem a tancem vystoupily i všechny složky Slováckého 
souboru.  
Pro Jiřího a Petra Petrů znamenalo toto výročí podle jejich vyjádření hlavně 
mnoho vzpomínek, jakousi inventuru času, který muzice věnovali, ale i přání, 
aby tradice pokračovala nastupující mladší generací. Protože po vstupenkách 
na večerní pořad se jen zaprášilo, byl uspořádán ještě jeden koncert 
v odpoledních hodinách. 
 

BYDLENÍ VE MĚSTĚ 
 

Městské byty 
 
Na červnovém zasedání zastupitelstva se strhla nečekaně ostrá diskuze.   
Na program totiž přišel návrh prodeje velké části městských bytů. 
Zastupitelé odmítli vyslechnout obyvatele před hlasováním o pravidlech 
prodeje, což přítomní občané cítili jako urážku a všichni demonstrativně 
odešli ze sálu.  
Nakládání s majetkem má být hospodárné a na vahách byly  dva názory: 
cenu za byty stanovit tak, aby byla pro nájemníky přijatelná a druhý – jiní 
lidé si museli své byty či domy koupit za plnou, tedy tržní cenu a nikdo 
s nimi nediskutoval. Obavy nájemníků jsou pochopitelné, vždyť se jedná o 
střechu nad hlavou, často po několik desetiletí. Mnozí nájemníci jsou 
důchodci a pro ty je nemožné vzít si hypotéku a dvacet let ji z důchodu 
splácet. Navíc, domy  je nutno nejen koupit, ale i ve valné většině věnovat 
další sumy na důkladné opravy a rekonstrukce. Názory zastupitelů byly 
takové i onaké, občas si hřáli mezi sebou politickou polívčičku.  Nakonec 
vzhledem k reakci občanů byla vyhlášena krátká přestávka, po níž bylo 
oznámeno, že se uskuteční  Hovory s občany a po nich 28. června se 
zastupitelé mimořádně znovu sejdou a rozhodnou.  
 
Následné Hovory s občany se v polovině června konaly ve zcela zaplněném 
estrádním sále Domu kultury. Názor střídal názor, hlasy byly rozhořčené     
i chvějící se a licitovalo se o výši procenta z odhadní ceny nemovitosti. Lidé 
argumentovali tím, že před několika lety chtěli své byty koupit, ale bylo jim  
řečeno, že se prodávat nebudou, poněvadž si je město musí nechat jako 
sociální bydlení. Počítala se výše splátek hypotéky, jejíž splátky, inkaso     
a příspěvek do fondu na opravy v konečném součtu vydal úctyhodnou částku, 
která se prakticky rovnala měsíčnímu příjmu průměrného důchodce.  
 
Odprodejem bytů chtěli radní získat prostředky na stavbu bytů nových. 
Prostředky by byly deponovány na zvláštním účtu a použity pouze            
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na zajištění nové bytové výstavby. Uvažovalo se o zasíťování pozemků 
v lokalitě Bukovanská.  
 
Občané nespokojení s cenou prodávaných městských bytů sepsali petici 
požadující nové projednání podmínek prodeje bytů a snížení jejich ceny. 
Petice s více než 1400 podpisy nájemníků byla 6. srpna předána  starostovi 
města. Jedním z požadavků bylo vytvoření jedenáctičlenné pracovní skupiny, 
která by zpracovala podmínky prodeje.   
 
Vzrušení ve věci prodeje bytů až do konce roku neustalo, diskutovalo se i na 
stránkách Kyjovských novin, často se prověřovaly vztahy mezi lidmi a mezi 
dlouholetými sousedy. Zanevřít na dlouholeté známé jen proto, že jejich byt 
byl o pár tisícikorun levnější, nebo se vysmívat těm, co nyní kupují stejný 
byt mnohonásobně dráž, i to se dělo.  
 
Trpělivost a dobré nervy nájemníků městských bytů letos byly zkoušeny      
i jinak. Oproti minulým rokům dostali totiž vyúčtování za rok 2006 až 
v říjnu, i když správce, firma Bytasen, měl tuto  povinnost určenu do srpna. 
Někteří nájemníci nebyli s vyúčtováním spokojeni, poukazovali na chyby, 
nejasnosti panovaly i kolem předávání dokumentace od minulého správce, 
firmy Falcon.  
 

Byty ve vlastnictví města doporučené k prodeji: 
 

Ulice Č.p. Počet bytů 

      

Dvořákova 985 4 

Husova 561 5 

Janáčkova 830 15 

Jungmannova 220,221,1232,1308,1312 51 

Kollárova 222 14 

Komenského 590 4 

Lidická 1026,1060,1061,1128,1129 34 

Mezi Mlaty 1105,1106,1107,1108,1115,   

  1116,117,118,119,1120 90 

Nerudova 980,1008,1009,1010,1011,   

  1032,1033,1034,1037,1039   

  1083,1085,1087,1088 84 

Urbanova 623,624 12 

Vrchlického 1125,1126 12 

Za Stadionem 1157,1158,1159,1160 48 

Riegrova 386 3 

      

Celkem   376 
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Byty ve vlastnictví města nedoporučené k prodeji: 
 

Ulice Č.p. Počet bytů 

Brandlova 127 7 

Dobrovského 1363 4 

Havlíčkova 183,184 10 

Jungmannova 717,295 5 

Kollárova 223,224,225 36 

Komenského 866 6 

Lidická 532,533,534,535,540   

  541,983,984 52 

Masarykovo nám. 2,14,56,62 20 

Mlýnská 2367 2 

Nerudova 1040,1035,1084,1086 24 

Svatoborská 25,26,27 10 

Nětčická 2366 1 

Palackého 202 1 

Chmelenec 2105 1 

Jiráskova 1330,1331 15 

Palackého 67 70 

      

Celkem   264 
 
 

Stavba obytného domu Mezi Mlaty 
 
Nejen prodej bytů, ale i rozhodnutí o stavbě bytového domu na místě 
rodinného domku v ulici Mezi Mlaty vyvolalo nesouhlas a protesty občanů. 
Záměrem investora, který již domek vykoupil, bylo postavit pětipodlažní dům 
s osmadvaceti byty. Ve městě se objevily letáky informující o možnosti 
získání nového bytu a ihned se našli zájemci, převážně z řad mladých lidí. 
Zamýšlená stavba však okamžitě vzbudila nevoli občanů, kteří na sídlišti 
bydlí. Dům podle studie svou mohutností neodpovídá okolním budovám a 
charakteru sídliště, výstavbou bude zničena velká zelená plocha a navíc 
projektant počítal i se záborem části zahrady mateřské školy. Téměř tři 
desítky bytů  samozřejmě v budoucnu vyvolají  větší potřebu parkovacích 
míst, což ještě více ztíží současný  stav na sídlišti. Občané při této 
příležitosti upozorňovali na fakt, že vozovku v sídlišti ve všední dny zaplňují 
svými  auty úředníci městského úřadu z budovy č. 1 a lidé, kteří na sídlišti 
bydlí, nemají možnost zaparkovat. Navíc jsou zde vozovky úzké, protože 
byly budovány v době, kdy neměl automobil téměř nikdo.  Všechny argumenty 
zněly na jednání Zastupitelstva i na Hovorech s občany a daly vzniknout 
petici, která byla předána vedení města.  
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Bytové družstvo Moravan 
 
K 31. 12. 2007 mělo bytové družstvo ve svém vlastnictví 791 bytů. Počet 
bytů převedených do osobního vlastnictví bylo k tomuto datu 628, počet bytů 
ve správě družstva dosáhl čísla 1 408.  
 
Problematickou oblastí v životě družstevníků je účtování spotřeby tepla 
v bytech. Z 24 středisek se zavedenými měřiči tepla se jen u pěti středisek 
mohlo účtovat podle údajů těchto přístrojů. V ostatních musela být spotřeba 
rozpočítána podle plochy bytů. Čím je to způsobeno? Domy jsou vytápěny 
dálkově, tedy z teplárny. Pokud některý nájemník počítá s tím, že jeho 
sousedé topí, čímž mu vyhřívají zdi bytu, a ve svém bytě ventily uzavře, pak 
on sice ušetří, ale v okolních bytech je nutno topit o to více.  
 
U 11 domů bylo opakovaně jednáno o modernizaci výtahů. Jejich 
rekonstrukce je velmi finančně náročná a družstevníci byli informováni          
o nutnosti zajištění finančních zdrojů ve Fondu dlouhodobých záloh 
jednotlivých samospráv.  První modernizace výtahu byla provedena v domě  
č. 1 246 na Zahradní ulici.  
 
Stejně nepříznivý je stav závěsných balkonů u panelových domů. U nich je 
rovněž rekonstrukce nákladná.  
 
Družstevníci se potýkají i s nepříjemným nešvarem – neplatiči. Pozitivní je, 
že oproti roku 1996, kdy výše dluhů nájemníků dosahovala 1 900 000 korun, 
dokázalo vedení družstva tuto obrovskou částku snížit na 151 344,- Kč 
v roce 2007. Z důvodu neplacení letos tři uživatelé družstevních bytů ztratili 
bydlení. Vedení družstva ovšem v poslední době konstatovalo, že narůstají 
dluhy v řadách vlastníků bytových jednotek, tedy v domech, kde jsou byty 
v osobním vlastnictví.  
 

ZÁVĚREM 
 
 
Se koncem roku přichází krátký den a dlouhá noc. Všichni máme v tuto dobu 
více času zamyslet se nad tím, co nám v každodenním shonu uniklo. Prosinec 
se svým adventním časem jako by zesílil touhu lidí po vzájemném setkávání. 
Předvánočních možností je tolik, že je ani nelze všechny stihnout navštívit. 
Vánoční koncerty, besídky, vernisáže, mikulášské nadílky a koledování dětí 
v domě s pečovatelskou službou, předvánoční relaxace v klubu Wu-wej i 
slavnostní ukončení tanečních, do celého mumraje se line vůně vanilkových 
rohlíčků či pomerančů. Prodej živých kaprů z rybářství stavěšického, 
vánočních stromků, shon na náměstí i v přilehlých ulicích a uličkách, diskuse 
mužů o „ulovení“ toho nejvhodnějšího vánočního stromku, hovory žen o úklidu 
a nejlepším způsobu pečení cukroví, rozšířené oči dětí plné očekávání 
tajemného…  
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Je opravdu krásné zastavit se v této době pod okny základní  umělecké 
školy. Tóny vyluzované z všemožných hudebních nástrojů, občas přehlušené 
komentářem pedagoga, dávají tušit, že z celoročního snažení žáčka se       
co nevidět narodí koleda, která bude odměnou pro svátečně zjihlé rodiče či 
prarodiče.  
 
Snad je to dlouhými večery a potřebou světla, rozsvěcujeme barevné žárovky 
i žárovičky, zapalujeme svíčky všemožných tvarů a nakukujeme do 
vyzdobených výloh obchodů. My, dospělí, se snažíme navenek tvářit rádoby 
rozumně: uklidit, nakoupit, zabalit, uvařit, napéci, přinést, odnést; 
každoroční dárkové dilema řešíme s povzdechem zas a znova (snad nic 
nechybí?). Avšak uvnitř, v srdci, tam neustále toužíme prožít znovu to, co 
jsme uměli vnímat jako děti. Znovu pocítit ten nádherný úžas a radostné 
překvapení z balíčku, jenž zabalen neznámou rukou objevil se pod 
vyzdobeným stromečkem ve svátečním pokoji neznámo kdy, neznámo jak a 
probouzel k činnosti naši fantazii. Ta nám pak do představ sypala přehršle 
myšlenek rovných rozkvetlé jarní louce, dychtivé, bujné a činorodé, 
připomínající gejzíry barevných světel, jež se proměňují v touhu po tom úplně 
nejkrásnějším.  
 
Jak se nám žilo v Kyjově roku 2007? Hodonínský Deník uveřejnil malou 
anketu, v níž redaktoři položili kyjovským občanům otázku: Co by se ve 
vašem městě mělo změnit k lepšímu? Odpovědi byly pestré: máme drahé 
služby, nadměrné množství parkovišť, nedostatek parkovišť, zrušit 
motocyklové závody,  autobusové  zastávky MHD v centru města  jsou 
daleko od sebe, chybí  plavecký bazén, velké obchodní středisko, v ulicích  
je nepořádek, líbila by se pěší zóna v centru města, zvyšuje se  hustota 
dopravy a tím i hluk,  jinému vadí placení parkoviště a další vyjadřuje 
nespokojenost s politickým vedením státu.  
 
Byly i názory spokojené: líbí se motocyklové závody, parkovišť je tak 
akorát, další dotázaní byli spokojeni úplně se vším a neměnili by nic. Jak je 
vidět, naši páni radní mají těžkou úlohu. Jistě by rádi vyšli všem vstříc, 
jenže jak zařídit, aby bylo parkovišť méně i více současně? Jak motocyklové 
závody pořádat  i nepořádat? Jak zajistit klidné bydlení bez ruchu dopravy, 
když všichni chtějí jezdit autem?  Tady, jak se říká, je každá rada drahá. 
Někomu vyhovuje „nechat to na nich“, jiný si vyhrne rukávy a dá se do díla.  
 
Jsme tvorové ješitní. Rádi se pochlubíme těm, kteří přijdou po nás, aby 
poznali, jak jsme žili, co nás těšilo nebo naopak trápilo, co se nám podařilo a 
s čím jsme se potýkali, o čem jsme snili. U vědomí, že život každého člověka 
by vydal téma na hodně velký román, jsem alespoň něco z pestrosti dní 
všedních i svátečních zaznamenala.  
 
Vážení čtenáři této kroniky, přeji Vám příjemné čtení a krásný den.   
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Zápis kroniky města Kyjova za rok 2007 byl přečten a schválen dne 28. 
srpna 2008. 
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